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حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی :

سیاست  تعامل سازنده با دنیا را 
قدم به قدم ادامه می دهیم

در اعتراض به تصمیم سازی های بیرون از  شورای شهر

»الهام ارجمند« استعفا کرد

گزارشی از صد و نود و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم

نابودی عمدی باغات شهر قم

امیرآبادی:  بیمارستانم، از »بهشتی« بپرس
ذوالنور: می دانم ولی نمی گویم

مردم همچنان منتظر اعلام نتیجه

پاسخ روحانی به »نامه محرمانه« جامعه مدرسین

تصمیم هیئت حل اختلاف استان قم هنوز منتشر نشده است

افزایش کرایه اتوبوس 
همچنان در ابهام!

رئیس جمهور با اشاره به این که صنعت گردشگری یکی از 
راههای توسعه کشور است، گفت: این صنعت می تواند یکی 

از راههای نزدیک برای اشتغال زایی جوانان ما باشد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح دیروز 
در مراسم بزرگداشت روزجهانی گردشگری در محل سالن 

همایش های صدا و سیما با بیان این که ما گردشگری را 
یکی از سکوهای حرکت به سمت توسعه و پیشرفت کشور 
می دانیم، اظهار کرد: ما در صد سال اخیر همواره دنبال دست 
یافتن به توسعه همه جانبه مطلوب بوده ایم و توسعه متوازن و 

جامع یک هدف مهم برای ما بوده است.
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روزنامه صبح ایران
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: راه حاکمیت خردجمعی، تقویت احزاب است که نماینده 

اقشار مختلف مردم هستند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح دیروز در دیدار جمعی از دبیران کل و اعضای شورای مرکزی احزاب 
اصلاح طلب، در تشریح اهمیت تحزّب و کارهای تشکیلاتی، با طرح این سؤال که »اگر بخواهیم مبارزات 
انقلاب را با حفظ اصول ادامه دهیم، چکار باید انجام دهیم؟«، به مجموعه مباحث مبارزین در سال های 
مبارزه اشاره کرد و گفت: در همه مباحث به این نتیجه رسیده بودیم که باید حزب داشته باشیم، اما 
امام)ره( به دلایلی موجه و حکیمانه در آن مقطع موافقت نمی کردند. وی با بیان این مطلب که »حتی 
اساسنامه تشکیل یک حزب را نوشته و اعضای شورای مرکزی را هم انتخاب کرده بودیم«، به دلایل 

مخالفت امام راحل برای حفظ جان مبارزین پرداخت و گفت: پس از انقلاب، وقتی خدمت ایشان رسیدیم 
و ضرورت احزاب را گفتیم، هم موافقت کردند و هم کمک کردند که حاصل آن حزب جمهوری اسلامی 
شد. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با تشریح اوضاع سیاسی کشور و جبهه بندی ها و جناح بندی های مفید 
و مضر کشور، گفت: همیشه، انتخابات در جمهوری اسلامی مهم بوده و هست که اهمیت آن نیز به فعالیت 
احزاب و حضور مردم بستگی دارد. وی با بیان این جمله که »حتی دو سه سال قبل از شروع مبارزه در 
عاشورای 1337 که به خاطر یک سخنرانی علیه استبداد و دربار و اهمیت کارهای تشکیلاتی در همدان 
دستگیر شده بودم«، افزود: از همان جوانی، معتقد بودیم که باید خردجمعی حاکم باشد و راه حاکمیت 

خردجمعی، تقویت احزاب است که نماینده اقشار مختلف مردم هستند...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

راه حاکمیت خردجمعی، تقویت احزاب است
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عکس: مجتبی محمد لو8

به یکی از برادران
 توصیه کردیم وارد نشود

 اظهارات صریح مقام معظم رهبری درباره پرهیز از ایجاد دوقطبی در کشور؛ 

اصرار دارم بر وحدت قلوب و اتحاد نیروهای مؤمن و انقلابی

اختلاف بین برادران مؤمن هیچ به مصلحت نیست

 باید نقطه مقابل دشمن حرکت کنیم
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 پارادوکس دیپلماتیک 
به باور من سیاست خارجی دولت دکتر حسن روحانی 
،با تفاوت هایی اندک، ادامه سیاست خارجی دولت اصلاحات 
است؛ داشتن عناصر و مولفه های مرکزی مانند گفتگو، صلح، 
امنیت برای همگان در سطح جهان و منطقه، پیشگیری از 
بحران و تنش از طریق خویشتنداری در امور در سطوح بالا، 

پرهیز از عجله و شتابزدگی در تصمیم ها، از جمله مجموع روندهای سیاست خارجی دکتر 
روحانی است. اما مهمترین عنصر مرکزی تصمیم سازی در سیاست خارجی که نقطه قوتی 
در دولت روحانی و شخصیت ایشان محسوب می شود، خودداری از پذیرش تصمیم های 
تند و احساسی خلاف منافع ملی و تحریک شدن توسط نیروهایی است که علاقه مند به 
منازعه در سطح منطقه یا جهان هستند و سعی دارند به هر دلیل از جمله منافع فردی و 
ایدئولوژیک ایران را گرفتار تخاصم گسترده ای در میدان منازعات منطقه ای کنند،لذا این 
نوع مدیریت مناقشات بر مبنای عقلانیت سیاسی و تدبیر تقریبا حاکم است و روند مطلوبی 
دارد. سیاست خارجی دکتر روحانی آنچنان که از کلید واژه های مطرح شده توسط ایشان 
در داخل و مجامع منطقه ای و بین المللی برمی آید، ابتدا پیشگیری از بحران از طریق گفتگو، 

تساهل و تسامح در رابطه با همسایگان، همکاری لازم و دوری از گسترش تنش است. 
البته این سیاست خارجی با تدابیر و تصمیم اولیه رهبری انقلاب و سپس آماده 
سازی هدایت تیم سیاست خارجی ایشان، منجر به شکل گیری فرآیند پروژه برجام شد. 
اگر قرار باشد تطبیقی حول سیاست خارجی دولت یازدهم با دولت های نهم و دهم 
انجام دهیم،معکوس همین وصف درباره ی سیاست خارجی دولت نهم و دهم صادق 
است.شتابزدگی،تصمیم های خلاف رویه های معمول حقوق بین الملل،تلاش گسترده 
الملل بدون دانش داخلی و معرفی  برای ساختارزدایی از ساختار سازمان های بین 
آلترناتیو،شعارزدگی،عوام گرایی،تحریک احساسات،شخصی کردن امر سیاست خارجی از 

جمله این توصیفات است.
لذا ما برای توصیف جریان کلی سیاست خارجی جمهوری اسلامی در 3دوره ی دولت 
با دو امر متفاوت در این روند تاریخی مواجه هستیم؛ سیاست خارجی قبل از برجام در 
دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد از سال 84 تا 92 که عنصر مرکزی آن عمدتا دور زدن 

تحریم ها بوده است. 
به عبارتی سیاست خارجی در محاصره، شرایط و اقتضائات و وضعیت پیچیده خود را 
دارد. به عبارتی هرکشور تحت تحریم به ناگزیر و بنا به ضرورت با هر کشور، فرد یا شرکتی 
که بتواند او را در تنگناهای بحران های مالی کمک کند، هرگونه همکاری-هرچند با حاشیه 
ی فساد- می کند؛ بخصوص که در فصل مشترک تاریخی، ضد آمریکایی هم تلقی شود. 
می توان گفت بخشی از فساد سیستماتیک افرادی که اکنون در حال محاکمه یا فرارند، در 
این شرایط شکل گرفته است. به علاوه مولفه تصمیم گیری در سیاست خارجی و علایق 
شخصی رئیس جمهور در دوران احمدی نژاد در برخی حوزه ها از جمله آمریکای لاتین بر 
این امر تاکید داشته است.مجموعا در بررسی تاریخ روند سیاست خارجی کشورها -البته در 
دولت مدرن-به ندرت شاهد این هستیم که سیاست خارجی امری شخصی تلقی شود. در 

دوره دولت قبل، سیاست خارجی ما شخصی شد. 
گرچه تحریم ها، عامل محرک آن بود امابسیاری از علایق شخصی حاکم بر روابط بود.

شخص احمدی نژادموج جریان چپ گرایی را نویدی برای تغییر یا فروپاشی در ساختارهای 
جهانی بعد از 1945را می داد، اما سیاست دولت روحانی از ابتدا برنامه دار و مشخص 
بوده است؛ او قبل از ریاست جمهوری صاحب تالیفاتی بوده است که درآن بحث سیاست 
خارجی، امنیت و اقتصاد در آن به وضوح و روشن مطرح شده است و دارای فرایندی پروژه 

ای است.
او با تجربه مذاکرات پیشین با اتحادیه اروپا اساسا علاقه مند به پیشبرد گفت و گو 
در این حوزه بوده است و همین علاقه مندی را با قدرت پیگیری کرده تا موجب شد با 
مذاکرات نفس گیر و طاقت فرسا، برجام به سرانجام برسد. اکنون می توان سیاست خارجی 
او را منطبق با منافع ملی، منطبق با سیاست های بین الملل و پذیرش شرایط بین المللی و 

تعهدات جاری آن تلقی کرد که پس از جریان محاصره در حال فعالیت است.
وزارت خارجه ی او تعامل چند جانبه یا دوجانبه با همه سازمان ها و کشورها را همزمان 
در مجامع بین المللی از آسیا تا آمریکا و اروپا پیگیری می کند. سفر به آمریکای لاتین در 
این چارچوب قابل توجیه و تفسیر است. این سفرها در فضای پسابرجام صورت می پذیرد 
و کشورهای جدیدی مانند شیلی، مکزیک و کلمبیا به صف روابط پیوسته اند و این فضای 
تعاملی مرتب در حال تقویت است.میدان دادن و فضا به بخش خصوصی برای تحریک و 
انگیزش آن تحت عنوان دیپلماسی اقتصادی از ویژگی های سیاست خارجی اوست که 
مبنایش کسب ثروت ملی از طریق گسترش روابط برای جذب سرمایه ی خارجی است که 

احتمالا در دوره ی بعدی نیز با قدرت پیگیری می شود.
اما چند نکته در باب سیاست خارجی دولت دکتر روحانی و آینده آن؛ ابتدا درباره این 
نکات باید عرض کنم من به عنوان شهروند جمهوری اسلامی در سیاست های حکومتی و 
سیاست خارجی، تابع نظرات رسمی جمهوری اسلامی هستم که در مراجع مختلف به ویژه 
شورایعالی امنیت ملی اتخاذ می شود،اما در مقام کارشناس سیاست خارجی برای غنای 

بحث و ایجاد بابی جدیدبه نظرم لازم است برخی تحلیل هایم را بیان کنم:
1- برای موفقیت دولت ها، تصمیمات سیاست خارجی به تنهایی کفایت نمی کند؛ 
سیاست خارجی، نتیجه و برآیندی از مجموع تصمیمات سیاست داخلی است. در ابتدای 
دولت دکتر روحانی در تحلیلی درباره ی برنامه های ایشان ارزیابی کردم که موفقیت 
سیاست خارجی ایشان منوط به همکاری تمام بخش های حکومت در داخل است. اگر 
قرار باشد حتی یک بخش از ارکان حکومت پایبند به سیاست خارجی دولت نباشد، 
این سیاست خارجی به شدت تضعیف خواهدشد و یاشکست خواهد خورد و تناقض در 
سیاست داخلی و سیاست خارجی به شکست هر دو سیاست منجر می شود. لذا نظام 

سیاسی باید تکلیف خود را با این مسئله در داخل حل و فصل و مدیریت کند.
نمی توان بین فضای قبل برجام یا پس از برجام در برزخی معلق ماند،این تعلیق و 
سردرگمی جز خسارت و اتلاف هزینه برای ملت نیست،اگر نظام سیاسی مجموعا به نتیجه 
ی استمرار برجام رسیده است،باید در انطباق با لوازم و شرایط آن حرکت کند و بسترها را 
قدرت مندانه و بی نگرانی دنبال کند و اگربه بی حاصلی وبی تاثیری آن صحه می گذارد،به 
فضای قبل برجام رجوع کند، هیچ کشور توسعه یافته ای در جهان یافت نمی شود که بدون 
اجماع ملی و یا ضرورت برخی تغییرات ویا دربرزخی مانند شرایط ما بر مفاهیم توسعه به 

رشد و توسعه دست یافته باشد.
2- مسئله بعدی تعیین تکلیف نسبت به برخی مسائل و مفاهیم است. دکتر روحانی 
برای دوره ریاست جمهوری بعدی و پیگیری شعارها در سطح داخلی و خارجی بیشتر 
باید بر مفهوم ایرانی توسعه متمرکز شود. من به عنوان کارشناس این حوزه معتقد هستم 
اولویت ما باید نگاه به حل مشکلات داخلی باشد. ما بیش از حد درگیر بحران های خارجی 
شده ایم. لذا باید برای کمک به سیاست خارجی ایشان، اولویت ها را در داخل به حکمرانی 
شفاف و درجهت رفاه شهروندان متمرکز کنیم. زندگی مردم، حل مشکلات جوانان، زنان 
و خانواده هاو طبقات محروم کشور به همراه اتخاذ تدابیر دفاعی قدرتمند اولویت های اولیه 

و حیاتی ماست.
3- یکی از نکاتی که سیاست خارجی دولت آقای روحانی از ابتدا با آن مواجه بوده، مسئله 
آمریکاست، جهت گیری قدرت نرم ما از طریق گسترش نقش سرویس های اطلاعاتی مان 
باید نقش و نفوذ آمریکا رادر داخل به شکل واقعی کنترل نماید. به نظر من هیچ تفاوتی میان 
کشورها وجود ندارد،سیاست های آن ها همه تابعی از منفعت ملی کشورشان است،تفاوت 
در جنبه های برخورد ان هاست،چینی ها با تجارتی نرم ساختارتولید ملی ما را هدف گرفته 
اندکه تهاجمی ترین امر است،انگلیسی ها به نحوی و امریکایی ها هم از موضعی متکبرانه به 
جهان رفتار می کنند. لذااگر قرار باشد گفتگوهای دوجانبه ای با ایالات متحده آمریکا صورت 
گیرد ، این کار باید با هوشمندی، نظارت و قدرت در موضعی حقوقی انجام شود. آرمان های 
نهایی ما، پیگیری اخلاق اهل بیت)ع(، همزیستی مسالمت آمیز همه ایرانیان، گسترش علم 
و به ظهور رساندن خلاقیت و ابتکار ایرانیان در هنر خودشان است. در فضای آزادی و رقابت 
فکری و هنری می توانیم به سیاست خارجی دولت دکتر روحانی کمک کنیم. لذا همه 
ی عوامل داخلی و خارجی است که عملکرد دکتر روحانی را تشکیل می دهد. در فضای 
پسابرجام به نظر، آقای روحانی باید وارد گفتگو با مخالفان سیاست هایش و آسیب شناسی 
مشکلات شود تا با اجماع داخلی، جمهوری اسلامی را از گردنه خطیری عبور دهد. دکتر 
روحانی نیاز دارد تا در گذار به حکمرانی خوب حرکتی اتخاذ کند که این گذار بدون حاشیه 
حاصل شود. کما اینکه این تجربه در بسیاری از کشورهای در حال گذار به سمت حکمرانی 

خوب یعنی بسیاری از کشورهای اروپای شرقی و آمریکای لاتین اتفاق افتاده است.
4- آقای روحانی و کابینه ایشان به این نتیجه رسیده اند که باید در همین محیط 
بین المللی موجود کار کنند، اما برخی در داخل به این نتیجه نرسیده اند. لذا این داخلی ها 
باید با فروکاستن از میزان علاقه به تهاجم و تخاصم بپذیرند که تخاصم را به شرایط مذاکره، 
مدیریت منازعات و مبارزه حقوقی تبدیل کنند. البته مخالفان آقای روحانی و منتقدان 
سیاست داخلی و خارجی ایشان باید بدانند که تنها راه موجود مطلوب آرمانی، ادامه عدالت 
علوی در حکمرانی مردم است. اگر سیستم سیاسی ما از ظرفیت ملی آزادی بهره بگیرد، 
شاهد مشارکت مردم، سرمایه گذاری مردم و اعتماد ملی به صورت یکپارچه به عنوان موتور 

توسعه خواهیم بود.
5-آقای روحانی در صورت انتخاب مجدد ناچار برخی تجدیدنظرها را پیگیری کند،به 
عنوان مثال ما سال های پس از انقلاب ارزش و بهای ویژه ای برای جنبش عدم تعهد 
قائل بوده ایم ، اما درس های اساسی را از جنبش عدم تعهد نیاموخته ایم. به اعتقاد بنده 
این جنبش در شرایط فعلی توان برآورده کردن منافع ملی ما را ندارد. اما از مجموع 
ادبیات جنبش عدم تعهد اگریک مورد را که در کنفرانس باندونگ 1955 به عنوان اصلی 

استراتژیک مطرح شده است، بپذیریم،تحولی در کشور ایجاد خواهدشد.
در کنفرانس باندونگ، اصلی به عنوان پانچاشیلا )پانچاشیلا در سانسکریت به معنای 5 
اصل است و در آیین بودا به 5 قانون کردار بودائیان گفته می شود که عبارتند از: اجتناب از 
قتل، دزدی، شهوت، دروغ و مسکرات( یا 5 اصل مطرح شد که بعددر موافقتنامه چین و 
هند تصویب شد که به ترتیب عبارتند از احترام متقابل به حاکمیت ملی و تمامیت ارضی 
کشورها، عدم تجاوز، عدم دخالت در امور داخلی یکدیگر، رعایت برابری و سود متقابل و 
همزیستی مسالمت آمیز. اندونزی در سال 1965 این اصول را سرمشق سیاست خارجی 
خود قرار داد. لذا ما که از مزایای جنبش عدم تعهد سخن می رانیم بهتر است این اصول 
را به عنوان بدیهی ترین اصول سرلوحه کار خود قرار دهیم. مشکل اساسی ما این است 
که در گذشته می مانیم و از آن رها نمی شویم. حرکت جوهری ملاصدرا راهکار سیاست 

خارجی و داخلی ماست.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

راه حاکمیت خردجمعی، تقویت احزاب است
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: راه حاکمیت خردجمعی، تقویت احزاب 

است که نماینده اقشار مختلف مردم هستند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح دیروز در دیدار جمعی از دبیران کل و اعضای شورای 
مرکزی احزاب اصلاح طلب، در تشریح اهمیت تحزّب و کارهای تشکیلاتی، با طرح این 
سؤال که »اگر بخواهیم مبارزات انقلاب را با حفظ اصول ادامه دهیم، چکار باید انجام 
دهیم؟«، به مجموعه مباحث مبارزین در سال های مبارزه اشاره کرد و گفت: در همه 
مباحث به این نتیجه رسیده بودیم که باید حزب داشته باشیم، اما امام)ره( به دلایلی موجه 

و حکیمانه در آن مقطع موافقت نمی کردند.
وی با بیان این مطلب که »حتی اساسنامه تشکیل یک حزب را نوشته و اعضای شورای 
مرکزی را هم انتخاب کرده بودیم«، به دلایل مخالفت امام راحل برای حفظ جان مبارزین 
پرداخت و گفت: پس از انقلاب، وقتی خدمت ایشان رسیدیم و ضرورت احزاب را گفتیم، 

هم موافقت کردند و هم کمک کردند که حاصل آن حزب جمهوری اسلامی شد.
و  جبهه بندی ها  و  کشور  سیاسی  اوضاع  تشریح  با  رفسنجانی،  هاشمی  آیت الله 
جناح بندی های مفید و مضر کشور، گفت: همیشه، انتخابات در جمهوری اسلامی مهم بوده 

و هست که اهمیت آن نیز به فعالیت احزاب و حضور مردم بستگی دارد.
وی با بیان این جمله که »حتی دو سه سال قبل از شروع مبارزه در عاشورای 1337 
که به خاطر یک سخنرانی علیه استبداد و دربار و اهمیت کارهای تشکیلاتی در همدان 
دستگیر شده بودم«، افزود: از همان جوانی، معتقد بودیم که باید خردجمعی حاکم باشد 

و راه حاکمیت خردجمعی، تقویت احزاب است که نماینده اقشار مختلف مردم هستند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، اتحاد سیاسی را برای ادامه فعالیت های احزاب 
جدّی دانست و گفت: در شرایطی که احزاب قوی نداریم، حزب های موجود باید مانند 
یک جبهه، در خانه احزاب با هم باشند و از بحث های تفرقه انگیز بپرهیزند که برای کشور 
مضر است. آیت الله هاشمی رفسنجانی، با تشریح شباهت ها و تفاوت های انتخابات ریاست 
جمهوری و شوراهای شهر و روستا، گفت: باید به مردم کمک کنیم تا برای تحکیم پایه های 
نظام در انتخابات شرکت کنند. وی اقدامات دموکراتیک و توجه به رأی اکثریت را شرط 
موفقیت در سیاست داخلی و خارجی دانست و گفت: افتخار ما به عنوان مسلمان و شیعه 
این است که پیامبر اکرم)ص( و امام علی)ع( براساس آموزه های قرآن بر رأی مردم تأکید 
داشتند.آیت الله هاشمی رفسنجانی همچنین پیش از ظهر دیروز در دیدار متخصصان، 
مدیران و روسای اتحادیه ها، انجمن ها و مؤسسات بخش خصوصی گردشگری، با برشمردن 
امتیازات جغرافیایی، تاریخی، تمدنی، فرهنگی و آثار باستانی ایران برای توسعه صنعت 
توریسم، گفت: به ویژه پس از پیروزی انقلاب اسلامی، برای مردم خیلی از کشورهای دنیا 
آرزو بود که ایران و مردم انقلابی کشورمان را ببینند که البته شرایط جنگ و شورش های 
قبل آن مانع شد.رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با توضیح سیر توجهات کشور به 
گردشگری، گفت: پس از جنگ و آغاز دوره سازندگی، شخص رهبری و دولت بر توجه به 
میراث فرهنگی و صنعت توریسم تأکید داشتند که می دانیم اگر گسترش یابد، می تواند 
جای فروش نفت را بگیرد و اکنون در سند چشم انداز بیست ساله می بینید که رهبری و 
مجمع لازم دیدند که تا 1404 ایران مقام اول را در گردشگری داشته باشد. آیت الله هاشمی 
رفسنجانی، با بیان این جمله که »ایران از لحاظ میراث فرهنگی خیلی قوی است«، گفت: 
تفاوت ایران با اکثر کشورهای دنیا این است که مجموعه آثار تاریخی ایران بیان کننده 
سیر تدریجی تاریخ ایران است که مثلًا یک کاروانسرا در دل بیابان ها، علاوه بر آثار تمدنی 
و فرهنگی، تاریخ ایران را بیان نماید. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با تأکید بر 
»شغل آفرینی صنعت گردشگری« در کشور، گفت: کارآفرینی و افزایش درآمدهای ارزی دو 
ویژگی اصلی صنعت توریسم است. آیت الله هاشمی رفسنجانی، صنایع دستی را زمینه ای 
بسیار ممتاز برای ایران در جهت جذب توریسم دانست و گفت: ایران زمینه ها و ظرفیت های 
زیادی برای دیدن و سوغاتی بردن دارد که در کنار آن، مردمی مهربانند که علی رغم 

تبلیغات سوء دیگران و برخی سوء مدیریت ها، از لحاظ مهمان  نوازی در جهان بی نظیرند.

علی اکبر ولایتی: 

حمایت ایران از سوریه 
تا پیروزی نهایی ادامه خواهد داشت

رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر این که 
جمهوری اسلامی ایران از تمامیت ارضی سوریه حمایت می کند، گفت: حمایت از این 

کشور همچنان تا پیروزی نهایی ادامه خواهد داشت.
علی اکبر ولایتی ظهر دوشنبه در دیدار خانم هدیه عباس رییس مجلس نمایندگان 

سوریه افزود: ما از دولت و شخص بشار اسد قویا حمایت می کنیم.
وی خطاب به رییس مجلس نمایندگان سوریه تاکید کرد: اهداف ما و شما در سوریه 
مشترک است، روابط دو کشور از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون رو به رشد، راهبردی و 

استراتژیک بوده است که این ادامه خواهد داشت.
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: هر روز این 
پیوند بین دو کشور قوی تر و گسترده تر شده است و در آزمون های مختلف ایران و سوریه 
آزمایش خود را در برابر مشکلات پس داده اند. ولایتی یادآور شد از ابتدای حمله بیگانگان 
به سوریه حدود 80 کشور که بیشتر آنها از کشورهای غربی و بعضی کشورهای مرتجع 
عربی در منطقه هستند در این حمله مشارکت داشته اند. وی افزود: آنها هزینه های فراوانی 
را برای جنگ علیه سوریه داده و خسارت های زیادی را به مردم این کشور وارد کرده اند 

فقط به دلیل این که دولت و ملت سوریه در برابر صهیونیست ها ایستاده اند.
رییس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: رهبر معظم 
انقلاب حمایت از سوریه را در دستور کار جمهوری اسلامی ایران قرار داده اند و دولت هم 

در این مسیر حمایت های لازم را داشته است.
ولایتی یادآور شد: مردم ایران هم اهمیت این دفاع و مبارزه را درک می کنند و شاهدیم 

که داوطلبانه به جهاد علیه تروریست ها می روند.

نایب رئیس فراکسیون امید مجلس خبر داد:

تلاش برای دستیابی به وفاق حداکثری 
بین اصلاح طلبان

نایب رییس فراکسیون امید در مجلس دهم با اشاره به انتخاب سه نفر از اعضای 
این فراکسیون برای همکاری با شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان به منظور حضور 
پرقدرت در دو انتخابات پیش رو گفت: برای دستیابی به سازوکاری متناسب با این دو 
انتخابات با احزاب و گروه های مختلف اصلاح طلب تعامل و گفت وگو کردیم و ان شاءالله 

وفاق حداکثری حاصل خواهد شد.
محمدرضا تابش  با تاکید بر محوریت شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در 
دو انتخابات اردیبهشت ماه سال آینده، از توافق های اولیه برای همکاری فراکسیون 
امید با این شورا خبر داد و گفت: قرار است سه نفر از اعضای فراکسیون در این 
اما در مورد این که چه تاکتیک و  با دیگر اعضای شورا همکاری کنند  تشکیلات 
مکانیزمی برای ورود به انتخابات از سوی اصلاح طلبان به انتخابات شوراهای شهر و 
روستا اتخاذ شود، هنوز تصمیم گیری نهایی انجام نشده و دوستان همچنان در حال 

بررسی جوانب امر هستند.
او با تاکید بر تفاوت های ماهوی دو انتخابات مجلس شورای اسلامی و شورهای شهر و 
روستا، یادآور شد: قصد داریم متناسب با فرآیند انتخابات شوراهای شهر و روستا و همچنین 

انتخابات ریاست جمهوری، ساز و کار و تشکیلاتی ایجاد کنیم.
تابش ادامه داد: در این راستا با افراد، احزاب و گروه های مختلف اصلاح طلب تعامل و 

گفت وگو کردیم و ان شاءالله وفاق حداکثری حاصل خواهد شد.
نایب رییس فراکسیون امید در پاسخ به سوالی درباره نحوه انتخاب سه نماینده این 
فراکسیون در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان گفت: ابتدا باید این مسئله در هیات 
رییسه و شورای مرکزی فراکسیون مطرح شود و هر تصمیمی که ازسوی خرد جمعی 
گرفته شد، تصمیم فراکسیون خواهد بود که این مسئله از طریق آرای شورای مرکزی یا 

مجمع فراکسیون مشخص می شود.
نماینده اصلاح طلب مردم اردکان در مجلس همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
درباره حواشی ایجاد شده درخصوص ادامه فعالیت شورای هماهنگی اصلاح طلبان، گفت: 
هیاتی تشکیل شده که نظرات همه طرف ها را استماع کرده و تلاش خواهیم کرد به وفاق 

حداکثری دست پیدا کنیم. ضمن آن که تضارب آرا و افکار هیچ ایرادی ندارد.
تابش در پایان تصریح کرد: امیدواریم هر تصمیمی که ما را به نتیجه بهتری برساند 
و به موجب آن بتوانیم کرسی های بیشتری در انتخابات شوراهای شهر و روستا به دست 

بیاوریم و در انتخابات ریاست جمهوری نیز به پیروزی برسیم، مدنظر قرار گیرد.

محمد جواد ظریف: 

آمریکا متعهد شد بانک های طرف تعامل
 با ایران را مجازات نکند

وزیر امور خارجه کشورمان گفت که آمریکا وعده داده است بانک های اروپایی را به دلیل 
تسهیل دادوستد با ایران جریمه نخواهد کرد.

محمدجواد ظریف، که برای شرکت در اجلاس سالانه مجمع عمومی سازمان ملل به 
نیویورک سفر کرده است، در گفت وگوی اختصاصی با خبرگزاری کیودو گفت که جان 
کری همتای آمریکایی وی اطمینان داده است که این کشور تلاش های بیشتری را برای 

کاهش نگرانی های غیرضروری بانک های اروپایی انجام خواهد داد.
ظریف همچنین گفت که واشنگتن قول داده است بانک های اروپایی که دادوستد با 

ایران را تسهیل می کنند جریمه نخواهد کرد.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران افزود: آمریکا می گوید که هر کسی را بیرون از این 
کشور برای انجام تجارت با ایران ترغیب خواهد کرد. البته بر این باوریم که این کافی نیست 
بنابراین، از آنها خواستیم تا اقدامات بیشتری را برای متقاعد کردن انجام دهند و نگرانی های 

موسسات خارجی، به ویژه بانک ها را نسبت به تعامل با ایران از بین ببرند.

سرمقاله

رهبر معظم انقلاب اسلامی در تشریح مطلبی که روز 
گذشته به نقل از ایشان منتشر شده است، گفتند: یک 
آقایی آمده پیش من، من هم به ملاحظه صلاح حال خود 
آن شخص و صلاح حال کشور به ایشان گفتم که شما در 

فلان قضیه شرکت نکنید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار 
حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، بیانات معظم له در 

درس خارج فقه روز دوشنبه به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

الحمدلله رب العالمین والصلوة و السلام علی سیدنا 
محمد و آله الطاهرین

سیما بقیة الله فی الأرضین
دنباله ی حدیث قبل از جناب ابی حمزه ی ثمالی از 
حضرت سجاد )سلام الله علیه( که فقراتی از این حدیث را 

در روزهای قبل خواندیم. »إن زکی خاف ما یقولون«
حالا قبل از آنی که این فقره را عرض بکنم این تذکر 
را، توجه را بدهم که از مطلبی که ما دیروز در ذیل این 
فقره ی قبلی گفتیم مثل اینکه سوءبرداشت شده، بعضی 
ها سوءتلقی کردند. خب حالا سوءبرداشت فی نفسه چیز 
مشکلی نیست. لکن وقتی که این منتهی بشود به بگو و 
مگو و بخصوص در این فضای مجازی و این یک چیزی 
بگوید، آن یک چیزی بگوید، مایه ی کدورت و دل چرکینیِ 
برادران مؤمن از یکدیگر بشود آنوقت این چیز بدی است. 
بنده ی حقیر که این همه اصرار دارم بر وحدتِ قلوب و 

حرکت در مسیر واحد و اتحاد نیروهای کشور، بخصوص 
نیروهای مؤمن و انقلابی، خدای نکرده یک چیزی آدم 
بگوید که مایه ی اختلاف بین نیروها بشود این را به خدا 

پناه می بریم. نباید این چیزها را مایه ی اختلاف قرار داد.
خب بله، یک نفری، یک آقایی آمده پیش من، من هم 
به ملاحظه ی صلاح حال خود آن شخص و صلاح حال 
کشور به ایشان گفتم که شما در فلان قضیه شرکت نکنید. 
نگفتیم هم شرکت نکنید، گفتیم صلاح نمی دانیم ما شما 
شرکت کنید. این را گفتیم. خب یک چیز عادی است. 
انسان بایستی آن چیزی را که می بیند و می فهمد و فکر 
می کند که به نفع برادر مؤمن اش است باید به او بگوید 
دیگر. ما هم اوضاع کشور را خب، غالباً بیشتر از اغلب افراد 
آشنا هستیم. آدم ها هم، بخصوص آدم هایی که صدها 
جلسه با ما نشستند و برخاستند بیشتر و بهتر از دیگران 
می شناسیم. با ملاحظه ی حال مخاطب و اوضاع کشور به 
یک آقایی انسان توصیه می کند که آقا شما اگر توی این 
مقوله وارد شدید این دو قطبی در کشور ایجاد می شود. دو 
قطبی در کشور مضرّ است به حال کشور. من صلاح نمی 
دانم شما وارد بشوید. بله، این چیز خیلی مهمی که نیست. 
این یک چیز خیلی طبیعی است، خیلی ساده است. بله، 
ما این توصیه را به یکی از آقایان، به یکی از برادران کردیم. 
خب حالا این مایه ی اختلاف بشود بین برادران مؤمن، 
یکی بگوید فلانی گفته، یکی بگوید نگفته، یکی بگوید چرا 

پشت بلندگو نگفته؟ خب حالا این هم پشت بلندگو. ]1[

دشمنان هم که گوش خواباندند استفاده کنند. ببینید، 
حواستان جمع باشد. خب به رادیوی »فردا« یا رادیو ی 
»بی بی سی« چه ارتباطی دارد این قضیه؟ می پردازند، 
بحث می کنند، تحلیل می کنند، علت چیه، چرا گفتند، 
این چیست معنایش؟ این معنایش این است که دشمن 
می خواهد استفاده کند. ما چه کار باید بکنیم؟ ما باید نقطه 

ی مقابل دشمن حرکت بکنیم.
یعنی مطلب خیلی عادی است، همین طور که بنده 
عرض کردم. خب شما برادر مؤمن من هستی. یک چیز را 
مصلحت شما می دانم، می گویم به شما. این اشکالی که 
ندارد ظاهراً. چیز خوبی است. لازم هم هست شرعاً. لازم 
هم هست خیرخواهی. »النّصیحة للمُؤمنین« یا »لِلإخوةِ 
این  در همه ی صور.  المؤمنین«  »لأئمة  یا  المُؤمنین« 
یک چیزی خوبی است دیگر. انسان باید نصحیت کند. 
نصیحت یعنی خیرخواهی. نصحیت یعنی خیرخواهی. من 
به جنابعالی که مثلًا آقای آشیخ عبدالعالی اسمتان است 
من باب مثال علاقه مندم. می دانم شما اگر وارد این مقوله 
شدی به ضررت است. به ضرر کشور هم هست. به شما می 
گویم وارد نشو. نمی گویم هم وارد نشو. امر و نهی نیست. 
حالا بعضی گفتند آقا دستور دادند، امر کردند، نه، گفتیم 
صلاح نمی دانیم. من صلاح نمی دانم. این چیز خوبی است. 

این چیز بدی نیست.
اینی هم که حالا بگویند که فلانی ]رهبری[ تحت تأثیر 
زید و عمرو و بکر و ...، نه این حرف ها، این حرف ها چیه؟ 
بنده از زید و عمرو و بکر و اینها هم بیشتر اطلاع دارم، هم 
انگیزه بیشتر دارم. آنچه که واقعاً مصلحت باشد، آنچه که 
مصلحت بدانم بینی و بین الله، ما باید به خدا جواب بدهیم. 
یکی از دعاهایی که دائماً باید امثال بنده، شما بکنیم این 
است، »وَاسْتَعمِلْنی لمِا تَسْألُنی غَداً عَنه« فردا از ما سؤال 
می کنند. چرا فلان چیز را گفتید، چرا نگفتید. از نگفتید 
هم سؤال می کنند. فقط از گفتید نیست. چرا فلان کار را 
کردید، چرا نکردید. از نکردید هم سؤال می کنند. بنابراین 
نه، ما این فقره ای که دیروز معنا کردیم ناظر به این قضیه 
اصلًا نبود. داشتیم حدیث را معنا می کردیم مثل اینکه 
امروز هم حدیث را معنا می کنیم. آن قضیه هم همینطور 
است که عرض کردیم. بین برادران مؤمن اختلاف سر این 
چیزها هیچ مصلحت نیست. شما یک چیزی بگویید، آن 
یک چیزی بگوید. آن یک چیزی بگوید. یک نفر سومی 
هم منتظر باشد، به مجردی که شما با هم دعوا کردید، 
او بیاید از میانه سود خودش را ببرد؛ بردارد ببرد. اینها را 
باید مراقب بود. امروز کشور به اتحاد نیروها احتیاج دارد. 
بخصوص نیروهای مؤمن. نیروهای پای کار. سعی کنند از 

این چیزها اختلاف بوجود نیاورند.
]1[ خنده ی معظم له و حضار

 اظهارات صریح مقام معظم رهبری درباره پرهیز از ایجاد دوقطبی در کشور؛ 

به یکی از برادران توصیه کردیم وارد نشود
اخبــار

هادی اعلمی فریمان

گفت:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
هیچ گونه تفاهم و توافقی بدون حضور ایران 
در سوریه رخ نمی دهد و درواقع شدنی و 
اجرایی نیست و همانطور که گفتم جایگاه 
ایران در منطقه و سوریه کاملًا روشن است.

دوشنبه  دیروز  صبح  قاسمی  بهرام 
در نشست مطبوعاتی خود با خبرنگاران 
داخلی و خارجی در پاسخ به سوالی در 
ارتباط با نقش ایران در حل بحران سوریه 
و مواضع جمهوری اسلامی ایران در ارتباط 
با این بحران پنج ساله، اظهار داشت:  موضع 
ایران در این ارتباط و نقشش در حل این 
بحران روشن است. جایگاه ایران در منطقه 
و خاورمیانه و تحولات این حوزه مشخص 
وبرجسته است. وی در مورد روابط ایران 

و روسیه و همکاری های دو کشور در ارتباط با مبارزه با 
تروریسم و حل بحران سوریه نیز، افزود:  روابط ما با روسیه 
روابطی خاص و نزدیک است و حتی در مواقعی می توان از 

لفظ راهبردی استفاده کرد.
اینکه تهران و مسکو در عرصه نظامی  با بیان  وی 
همکاری های خوبی دارند،  بیان داشت:  دو کشور در ارتباط 
با بحران سوریه با یکدیگر رایزنی هایی داشته و دارند، با هم 
تبادل نظر می کنند و در برخی مواقع در صورت لزوم در 
بحث مبارزه با تروریسم همکاری های جدی تری با یکدیگر 

داشته اند و این همکاری ها و رایزنی ها ادامه دارد.
این دیپلمات ارشد ایرانی در بخش دیگری از سخنان 
خود، تصریح کرد: وضعیتی که عربستان با آن مواجه است 
راه به جایی نمی برد و این کشور باید پاسخگوی اقدامات 

حمایتی خود از تروریسم بین الملل باشد.
قاسمی در مورد طرح کنگره آمریکا به خزانه داری این 
کشور مبنی بر اینکه دارایی های مقامات ایرانی در خارج 
از کشور را باید افشا و شفاف کند و مواضع ایران در این 
ارتباط چیست که وی در پاسخ گفت: ترجیح می دهم که 
به یک مسأله داخلی در آمریکا نپردازم. آمریکایی ها آماده 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری در این کشور می شوند 
و در این راستا مباحث مختلفی در کنگره، سنا و مجلس 
نمایندگانشان مطرح می شود که قابل اعتنا نیست و اینها 
جزو مواردی است که راه به جایی نمی برد و نمی تواند به 
عرصه ظهور برسد؛ چرا که حرف های بی ربطی است و 

تصور داریم که تا چند ماه آینده که انتخابات در این کشور 
برگزار و به نتیجه می رسد از این وضعیت خارج شود و 
شکل دیگری داشته باشد. سخنگوی وزارت خارجه ادامه 
داد: تا آن جا که من اطلاع دارم در این جلسه کشورهای 
اروپایی عضو کمیسیون برجام نیز تا حدی در این زمینه 
با ما هم صدا بوده اند و ما امیدواریم با توجه به مذاکرات و 
هشدارهای داده شده آمریکایی ها مسیر خود را تصحیح 
کنند و توصیه های لازم را به شرکت ها و بانک های بزرگ 
اروپایی داشته باشند به نحوی که آن ها نگران برخی از 

جرایم و برخوردهای مشابه از سوی آمریکایی ها نباشند.

قاسمی در پاسخ به این سوال که آیا 
در مجمع عمومی سازمان ملل که آقای 
به  راجع  داشتند،  حضور  رییس جمهور 
مشکلاتی که عربستان در منطقه ایجاد کرده 
و هم چنین پیگیری فاجعه منا و مواخذه 
عربستان در این ارتباط اقداماتی انجام شد؟ 
گفت: همان طور که می دانید ما رابطه ای با 
عربستان نداریم، و مذاکره ای بین دو کشور 
وجود ندارد. اما ما می توانیم از تریبون های 
بین المللی استفاده کنیم تا مواضع خود را 

اعلام کنیم.
وی ادامه داد: ما اقدام خاصی در مورد 
چون  نداشتیم،  ملل  درسازمان  عربستان 
مجمع عمومی جای پیگیری این مسائل 
این  ما می توانیم در سخنرانی  در  نیست 
مجمع و دیدارهایی که به صورت دو جانبه برگزار می شود، 
و رایزنی هایی که در این دیدارها در مورد تحولات منطقه 
صورت می گیرد، به نقش بحران زای عربستان در منطقه 
اشاره کنیم و ممکن است در برخی از این مذاکرات در مورد 

این رفتارها صحبت و گله و شکایت شده باشد.
با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  نشست  ادامه  در 
خبرنگاران،  خبرنگاری از بهرام قاسمی پرسید در خبرها 
منتشر شده اخیراً یک سناتور آمریکایی به تهران سفر 
کرده، آیا این خبر درست است یا خیر؟ که قاسمی در 
پاسخ گفت: سفر هر سناتور 
آمریکایی به ایران را تکذیب 
می کنم و ما سفری در این 

ارتباط نداشته ایم.
سناتور  یک  گفت:  او 
آمریکایی به همراه تعدادی 
از طریق  دوستان خود  از 
مسافرتی  آژانس  یک 
درخواست ویزا برای سفر 
این  و  می کند  تهران  به 
درخواست نیز روال عادی 
خود را طی می کند و این 
سفر به ایران انجام می شود. 
که  این  از  بعد  افزود:  وی 
این سفر به پایان می رسد 

سخنگوی وزارت خارجه:

هیچ توافقی بدون ایران در سوریه رخ نمی دهد

رئیس جمهور با اشاره به این که صنعت 
گردشگری یکی از راههای توسعه کشور 
است، گفت: این صنعت می تواند یکی از 
راههای نزدیک برای اشتغال زایی جوانان 

ما باشد.
حسن  المسلمین  و  حجت الاسلام 
روحانی صبح دیروز در مراسم بزرگداشت 
سالن  محل  در  گردشگری  روزجهانی 
همایش های صدا و سیما با بیان این که ما 
گردشگری را یکی از سکوهای حرکت به 
سمت توسعه و پیشرفت کشور می دانیم، 
اظهار کرد: ما در صد سال اخیر همواره دنبال 
دست یافتن به توسعه همه جانبه مطلوب 
بوده ایم و توسعه متوازن و جامع یک هدف 

مهم برای ما بوده است.
وی ادامه داد:  دست یابی به توسعه همه 
جانبه برای ایجاد رفاه بیشتر مردم، استقلال 
با  اتکایی، و زندگی مردم  اقتصادی، خود 
تعالی مادی و معنوی  و قرار گرفتن ایران در 

جایگاه مطلوب جهانی بوده است.
برای  اینکه  به  اشاره  با  رئیس جمهور 
حل مشکل اشتغال دنبال جذب فن آوری 
و سرمایه هستیم گفت:  گردشگری بر خلاف 
آنچه به نظر می رسد امر پیچیده ای است. ما 
باید مدیریت و فن آوری و سرمایه داخلی 
و خارجی را در این زمینه جذب کنیم تا با 
شکوفایی صنعت گردشگری مساله اشتغال 

جوانان ما هم حل شود.
روحانی همچنین با بیان اینکه ایران جزء 
ده کشور اول جهان به لحاظ جاذبه های 
طبیعی، اقلیمی ، تاریخی و فرهنگی است 
تصریح کرد:  آثار تاریخی  چند هزار ساله 
و تنوع قومی، مذهبی، فرهنگی و زبانی و 
آداب و رسوم ما می تواند یکی از جاذبه های 

مهم گردشگری کشورمان باشد. از سویی ما 
جاذبه های انقلابی و تاریخی فراوانی از زمان 
نهضت مشروطه و بعدها انقلاب اسلامی و 
دفاع مقدس داریم که باید از این جاذبه ها 
از جمله میدان های بزرگ و خیابانهای تاریخ 
ساز تهران، قم و شهرستان ها، حراست شود.

هم  مقدس  دفاع  موضوع  گفت:  وی 
گردشگری  جاذبه های  از  یکی  می تواند 
داخلی و خارجی ما باشد که اکنون در طی 
سال میلیون ها نفر از مردم به مناطق دفاع 

مقدس سفر می کند.
جاذبه های  انواع  به  اشاره  با  روحانی 
کشور  در  طبیعی  و  فرهنگی  و  تاریخی 
اظهار کرد:  برای برخی از کشورها، کویر 
بنابراین   است،  گردشگری  جاذبه ی  یک 
ما باید به کویرهای خودمان توجه کنیم و 
روی جاذبه های کشور در مساله ی کویر هم 

سرمایه گذاری کنیم.
توسعه  کرد:  اظهار  ادامه  در  وی 
گردشگری می تواند به سرعت برای جوانان 
جذب  برای  البته  کند.  ایجاد  اشتغال  ما 
گردشگر باید اصولی مورد توجه قرار گیرد.  
اولین اصل مساله ی فرهنگی است. ما تنها 
با طبیعت زیبا یا آثار تاریخی نمی توانیم 
گردشگر جذب کنیم. یکی از شرایط لازم 
برای جذب گردشگر ، وجود فرهنگ لازم 
است. گردشگر به کشوری می رود که تحمل 
فرهنگی بالا و اخلاق داشته باشد و مردم 
آن کشور چهره ی اقتصادی داشته باشند. 
البته همه آنهایی که به ایران سفر کرده اند 
در خاطرات خود از مهمان نوازی و مهربانی 
در  بزرگ  ملت  این  کرده اند.  یاد  ایرانیان 
طول تاریخ مذاهب و ادیان، اقوام و آداب و 
سنن مختلف را تحمل کرده و به آن احترام 

گذاشته است.
روحانی همچنین یاد آور شد: مساله ی 
است.  خارجی  سیاست   مساله ی  دوم 
نحوه ی  و  دولت  یک  خارجی  سیاست  
از  یکی  مختلف  کشورهای  با  ارتباطش 
پایه های اساسی برای جذب گردشگر است. 
اگر شرایط سیاسی ما در جهان، نامطلوب 
باشد و ما نتوانیم توطئه ی ایران هراسی را 
شکست دهیم در جذب گردشگر ناموفق 
خواهیم بود. وی گفت: امروز چهره ی ایران 
با چند سال پیش متفاوت شده است و یکی 
از آثار مهم برجام،  مبارزه با ایران هراسی 
بوده است. ما در برجام ثابت کردیم ترس 
از فن آوری صلح آمیز ایران و قدرت دفاعی 
کشور ما بی  اساس است. ما اثبات کردیم 
که ابعاد احتمالی نظامی در موضوع هسته ای 
واهی است و بعد از 12 – 13 سال و هزاران 
بازرسی سرزده، آژانس بین المللی اعتراف 
کرد که فعالیت هسته ای ایران صلح آمیز 
است. این  به معنای پایان یکی از ابعاد مهم 
تبلیغاتی و سیاسی ایران هراسی در دنیا بوده 
است. روحانی در ادامه اظهارات خود با بیان 
این که در گذشته دولت هایی مردم خود را 
تشویق می کردند که به ایران سفر نکنند، 
اظهار کرد: اما امروز این کشورها یا ممانعت  
ها را برداشته اند یا سفر به ایران به عنوان 
یک کشور امن را تشویق می کنند. دولت 
یازدهم سرمایه گذاری عظیمی برای امنیت 
کشور کرده است. باید این سرمایه گذاری 
ثمر داشته باشد. ثمره ی این سرمایه گذاری 
باید جذب سرمایه و گردشگر و توسعه کشور 
باشد. وی افزود: من از همه مسئولان امنیتی 
و نیروهای مسلح برای تامین امنیت تشکر 
می کنم اما باید حواسمان باشد که درخت 

امنیت میوه بدهد زیرا سایه ی آن تنها کافی 
نیست. امنیت برای جذب گردشگر و توسعه 
ایجاد شده و شرایط سیاسی برای جذب 
سرمایه هم آماده است. ما سیاست  تعامل 
سازنده با دنیا را قدم به قدم ادامه می دهیم 
سیاست های  از  یکی  سیاست  این  زیرا 

اساسی دولت، و نظام است.
روحانی همچنین با بیان اینکه گردشگری 
شامل گردشگری زیارتی هم می شود افزود: 
یکی از وظایف مسلمانان رفتن به خانه خدا و 
عتبات عالیات است. گردشگری گاهی از نظر 
برخی عجیب و غریب است اما قرآن به ما 
می گوید کسب علم و دانش تنها در سایه ی 
سفر امکان پذیر است. گردشگری در دین ما 
حتی غیر از اماکن زیارتی تاکید شده است. 
اساسا از نظر دین گردشگری یک اصل لازم 

در کشور ما است.
رئیس دولت تدبیر و امید همچنین با 
بیان این که در جذب گردشگر حدود 10 
درصد رشد سالانه داشته ایم و از 4 میلیون 
و 70 هزار گردشگر خارجی در سال 91 
به عدد 5 میلیون و 200 هزار نفر در سال 
94 رسیده ایم، تصریح کرد: این رشد قابل 
قبول است اما برای کشور ما کم است. ما 
باید رشد سریعتری در این زمینه داشته 
باشیم، تا هر که به ایران می آید با خاطره 
خوش از ایران برود. رئیس جمهور در پایان 
گفت: خدای نکرده اگر کسی بخواهد سود 
ناعادلانه از گردشگری به دست آورد، این 
درخت خشک می شود. رفتار ما با گردشگر 
باید رفتار اسلامی، انسانی و توام با محبت 
و اخلاق باشد تا گردشگر خارجی مبلغ و 
سفیر ما باشد. ما باید دیپلماسی عمومی را 

تقویت کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی :

سیاست  تعامل سازنده با دنیا را قدم به قدم ادامه می دهیم



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

گزارشی از صد و نود و نهمین جلسه علنی و رسمی شورای شهر قم

نابودی عمدی باغات شهر قم
ساختمان های  در  درخت  کاشت  به  الزام  طرح 
مسکونی و غیرمسکونی در پروانه ساختمانی و اخذ 
عوارض حذف درخت در جلسه شورای اسلامی شهر 

قم بررسی شد و به تصویب رسید.
یکشنبه  قم شامگاه  اسلامی شهر  رئیس شورای 
در صد و نود و نهمین جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم با گرامیداشت هفته دفاع مقدس اظهار 
داشت: آن چیزی که امروز باعث اقتدار ملت ایران است 
و باعث بیداری اسلامی در جهان شد، دفاع مقدس ملت 

ایران اسلامی بود.
ولی الله بیاتی با بیان اینکه جنگ تحمیلی تنها جنگی 
بود که دو قدرت غرب و شرق از آن حمایت می کردند، 
خاطرنشان کرد: با وجود حمایت های مالی و نظامی که 
از صدام انجام شد با مقاومت همه اقشار مردم ایران این 
جنگ نابرابر به نفع جمهوری اسلامی ایران به پیروزی 
رسید و امروز به عنوان خزانه گران بهایی است که همه 

ملت های آزاده جهان از آن استفاده می کنند.
نائب رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی 
این  رئیس  غیاب  در  جلسه  این  ادامه  در  قم  شهر 
کمیسیون به قرائت لوایح پرداخت و در ابتدای دو لایحه 

توافقنامه را مطرح کرد که هر دو به تصویب رسید.
وی در ادامه به قرائت لایحه »اخذ مجوز واگذاری 13 
قطعه زمین برای ساخت سالن های ورزشی توسط اداره 
کل ورزش و جوانان« پرداخت و گفت: شهرداری در 
ساخت این 13 قطعه زمین با اداره کل ورزش و جوانان 

مشارکت کرده است.
این  در  که  به جلساتی  اشاره  با  پور  رعیت  ناصر 
خصوص در استان برگزار شده است ابراز داشت: در 
آخرین جلسه شهرداری موافقت کرده است با کاربری 
کنونی قیمت گذاری شود و سهم شهرداری به صورت 

مجموعه ورزشی تحویل شود.
وی خاطرنشان کرد: در کمیسیون امور زیربنایی مقرر 
شد زمین های واگذاری به قیمت ورزشی کارشناسی و 

تهاتر لایحه به شورا ارسال شود.
محسن عابدینی عضو کمیسیون امور زیربنایی در این 
خصوص گفت: توافق اولیه مبنی بر این بود که هر تعداد 
زمین تحویل می شود اداره کل ورزش و جوانان آن را 
بسازد و 50 درصد املاک ساخته شده را به شهرداری 

تحویل بدهند.
رعیت طلب پور هم در پاسخ به عابدینی پور اظهار 
داشت: هر چند توافق اولیه تحویل 50 درصد املاک 
ساخته شده به شهرداری بوده است اما هیچ توافق 

کتبی در شهرداری وجود ندارد.
کمیسیون  رئیس  روحانی  سعید  حجت الاسلام 
فرهنگی شورا هم گفت: این موضوع هم از جاهایی 
است که سر شهرداری را کلاه گذاشتند زیرا باید آنچه 
توافق اولیه بوده انجام می شده ولی به هر دلیل به انجام 

نرسیده است.
در نهایت نظر کمیسیون امور زیربنایی به تصویب 

شورای اسلامی شهر قم رسید.

در ادامه رعیت پور درخواست یک شهروند مبنی بر 
حل مشکل یک پلاک ثبتی واقع در شهرک قدس را 
مطرح کرد و گفت: با توجه به اینکه این ملک امکان 
تبدیل به تجاری را ندارد و در یکی از بهترین محلات 
مقرر شد 50 درصد  است  مسکونی شهرک قدس 
تخفیف به ارزش افزوده آن داده شود که به تصویب 

رسید.
رعیت پور در ادامه به قرائت طرح شورا مبنی بر 
»الزام به کاشت درخت در ساختمان های مسکونی و 
غیرمسکونی در پروانه ساختمانی و اخذ عوارض حذف 

درخت در صورت عدم اجرای مفاد پروانه« پرداخت.
وی ایجاد زمینه مناسب برای رسیدن به معماری 
اسلامی ایرانی، افزایش سرانه فضای سبز خانگی، مقابله 
با ریز گردها، جلوگیری از تابش مستقیم خورشید، ارتقا 
کیفیت محیطی واحدهای مسکونی و کیفیت بخشی 
به فعالیت های اجتماعی را از جمله اهداف این طرح 

برشمرد.
نائب رئیس کمیسیون امور زیربنایی اظهار داشت: این 
طرح در کمیسیون مطرح و ضمن موافقت با آن مقرر 
شد شهرداری نسبت به کارشناسی طرح، به منظور 
گسترش و نگهداری از فضای سبز و کاشت درخت 

لایحه ای به شورا ارسال کند.
محمدرضا ملکی عضو کمیسیون حقوقی شورا ضمن 
انتقاد از این طرح گفت: نباید برای مردم دست انداز 
درست کنیم زیرا در حال حاضر وضعیت ساخت وساز 

تعطیل است.

وی تأکید کرد: اگر دستاورد شورای چهارم را تحلیل 
کنیم می بینیم که در این مدت چقدر عوارض گران 

شده و مسکن کاهش قیمت داشته است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم هم گفت: قرار شد 
این طرح در سیر صدور پروانه و پایان کار هیچ مانعی 

ایجاد نکند.
این  نیز در  نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
خصوص ابراز داشت: موانعی که امروز در بحث تولید 
مسکن و مشکلات این چنینی وجود دارد مربوط به 

این گونه طرح ها نیست.
وی با بیان اینکه در طول سه چهار دهه اخیر بسیاری 
از باغات شهر قم نابود شده است، تصریح کرد: بیش 
از 15 هزار هکتار باغ در شهر قم نابود شده است که 

قابل برگشت هم نیست.
حسن بختیاری با تأکید بر توجه ویژه به این موضوع 
گفت: یکی از جاهایی که از گذشته بوده است و فضای 
مثبتی بر روی ساکنین و محیط داشته، درختانی بوده 
که در بحث فضای مشجر در حیاط منازل وجود داشته 

است.
وی با بیان اینکه متأسفانه سودجویی و منفعت طلبی 
منجر به تخلیه زیر حیاط ها شده است، یادآور شد: این 

موضوع آینده مثبتی را شهر رقم نخواهد زد.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: متأسفانه 
در برخی از مناطق شهر قم از زمین های 300 متری 
یک فضای 40 متری باقی مانده که امکان ایجاد فضای 

سبز در آن وجود ندارد.

وی با بیان اینکه باید با نگاه توسعه پایدار به این مسئله 
بپردازیم خاطرنشان کرد: نباید به دلیل اینکه منفعتی از 
مالک کم می شود ما را از نگاه راهبردی و بلندمدت باز 
نگه دارد. بختیاری تأکید کرد: اینکه حداقل در هر خانه 
دو اصله درخت وجود داشته باشد که ساکنین مفهوم 
سبزی را درک کنند قدم کوچکی است که می توانیم 

در این زمینه برداریم.
وحید شایسته نیک هم ضمن موافقت با کلیت این 
طرح ابراز داشت: البته روشی که در این طرح پیشنهاد 

شده قابل قبول نیست.
وی با بیان اینکه ما مردم را مجبور به خالی کردن زیر 
حیاط کردیم، خاطرنشان کرد: با توجه به تصمیمات 
شورا اگر تراکم بالا باشد مالک مجبور به خالی کردن 

زیر حیاط برای ایجاد پارکینگ است.
عضو شورای اسلامی شهر قم خواستار فرهنگ سازی 
در این زمینه شد و گفت: اگر مردم با کار فرهنگی 
ترغیب به این کار شوند با شهرداری همراه خواهند شد.

حجت الاسلام سید محمد آتش زر هم خالی کردن 
زیر حیاط را متوجه شهرداری دانست و اظهار داشت: 
شهرداری می تواند با نظارت در زمان فونداسیون ریزی 

این موضوع را کنترل کند.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر 
قم خاطرنشان کرد: به جای جریمه می توان از تشویق 
استفاده کرد تا مردم نسبت به کاشت درخت در حیاط 

منازل خود ترغیب شوند.
نعمت الله عواطف رستمی، شورای شهر و شهرداری 

را پاسخگوی از بین رفتن باغات شهر دانست و گفت: 
در دوره چهارم شورا بعضاً شده است جایی را که برای 
فضای سبز دیده شده بود به ساخت وساز اختصاص 

دادیم.
وی تأکید کرد: باید بحث تشویق را برای توسعه 
فضای سبز به کار ببریم زیرا احساس می شود مردم در 

مقابل شهرداری حالت دفاعی دارند.
محمدرضا ملکی هم با بیان اینکه باغات به حاشیه 
شهر رفته اند، گفت: باید با واقعیات موجود زندگی کرد 
زیرا نمی شود همه شهر باغ باشد و در آن زندگی کنیم.

بیان  با  هم  قم  معاون خدمات شهری شهرداری 
اینکه در بسیاری از ساخت وسازها فرصت ها را از دست 
می دهیم، ابراز داشت: زیرا به موقع توقعاتمان را از مالک 
بیان نکردیم؛ اگر به مردم کار درست را بگوییم انجام 
می دهند. وی با بیان اینکه باید در فرایند ساخت وساز 
مستندسازی کنیم، اظهار داشت: اگر از فرصت هایی که 
وجود دارد به بهترین نحو استفاده کنیم می توانیم این 

پیشنهاد را عملی کنیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: این طرح که 
در کمیسیون امور زیربنایی مطرح شد و قرار شد از 
اهرم های تشویقی استفاده شود و ما برنامه ریزی کنیم 
تا مردم درخت بکارند، نگهداری کنند و ما امتیازاتی به 
آن ها بدهیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری هم در سخنانی اظهار داشت: در چند سال 
گذشته درصد و آمار باغاتی که در شهر قم خشکیده با 
توسعه فضای سبز هیچ برابری ندارد بلکه چندین برابر 
است. وی تأکید کرد: قم در نقشه های ماهواره ای سبز 
بوده است اما در حال حاضر تمام فضای سبز در حال 

خشک شدن است.
پیام جوادیان با اشاره به اینکه طبق دستور شهردار 
قرار بود ما از باغ یک مجموعه ای نگهداری کنیم گفت: 
آن  مسئولان  کردند،  مراجعه  ما  کارشناسان  وقتی 
مجموعه هیچ استقبالی نکردند و این باغات به سمت و 

سویی می رود که به صورت عمدی نابود شود.
وی با اشاره به شکایات شهرداری از این موارد به 
مراجع قضایی تأکید کرد: طبق ماده 12 لایحه قانونی 
حفظ و گسترش فضای سبز اگر شخصی باغی را برای 
اینکه تفکیک کند از بین ببرد شهرداری می تواند آن باغ 

را تصرف کند و به خدمات عمومی برساند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با بیان اینکه ما امسال 56 هزار اصله درخت تحویل 
مردم دادیم و اکثریت آن ها کاشته شد، خاطرنشان 
کرد: نگرانی آب برای فضای سبز وجود ندارد بلکه باید 

مدیریت آب را اعمال کنیم.
وی با بیان اینکه با توجه به اقلیم گرم و خشک قم 
باید فضای سبز دو برابر شود، اظهار داشت: طبق قانون 
20 درصد حجم پلاک باید به فضای سبز ریشه دار 
رعایت  موضوع  این  عمدتاً  که  کند  پیدا  اختصاص 
نمی شود. در نهایت طرح شورای اسلامی شهر قم در 

صحن علنی به تصویب رسید.
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طیب نیا خبر داد:

استقرار طرح جامع مالیاتی تا پایان امسال
وزیر امور اقتصادی و دارایی از استقرار طرح جامع مالیاتی تا پایان امسال خبرداد و گفت: 

این طرح می تواند منشاء تحولات اساسی در اقتصاد ملی باشد. 
علی طیب نیا گفت: بدون تردید باید گفت طرح جامع مالیاتی، مهمترین طرح اقتصادی 
دو دهه اخیر کشور است که اجرای آن می تواند منشاء تحولات اساسی در اقتصاد ملی 

ایران باشد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: یکی از مولفه های اصلی اقتصاد مقاومتی، کاهش 
وابستگی به نفت است، موضوعی که همواره طی دهه های اخیر از سوی صاحب نظران و 
مسئولان به عنوان یک دغدغه جدی مطرح بوده و از مهمترین طرح هایی است که در 
چارچوب سیاست های اقتصاد مقاومتی ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب در دستور کار 

دولت قرار گرفته است.
وی تصریح کرد: در جلسه اخیر ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی نیز که با حضور معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شد، وی ضمن ابراز رضایت از روند پیشرفت پروژه، بر اولویت دار و 

مهم بودن طرح جامع مالیاتی تاکید مضاعف داشت.
طیب نیا در ادامه تاکید کرد: این طرح یک طرح پویا به شمار می رود و مجریان آن باید 
توجه داشته باشند که طراحی و اجرای آن باید به گونه ای باشد که درجه تمکین مودیان 
مالیاتی را با رضایت مندی بالا ببرد و همچنین زمینه تحقق عدالت در مالیات ستانی و ارتقاء 

رضایت عمومی را در پی داشته باشد.
وزیر اقتصاد با اشاره به گزارش ارایه شده در این جلسه گفت: بر اساس گزارشی که ارایه 
شده می توان با اطمینان گفت که روند پیشرفت پروژه رضایت بخش است؛ اما باز هم نیاز به 
کار جهادی و تلاش مجاهدت گونه دارد تا به وعده ای که به مردم داده شده عمل شود. بر این 

اساس تا پایان سال جاری شاهد استقرار این طرح در نظام مالیاتی کشور باشیم.
وی همچنین افزود: یقین داشته باشید که تحقق این هدف و استقرار کامل طرح جامع 
مالیاتی طرحی ماندگار برای همه دست اندرکاران این طرح خواهد بود، زیرا اجرای آن سبب 
تحقق عدالت مالیاتی، حراست از بیت المال، شفافیت اقتصادی و رعایت هرچه بیشتر حقوق 

مردم خواهد شد .
وی در پایان به عملکرد مناسب سازمان امور مالیاتی در 6 ماهه سال جاری اشاره کرد و 
بیان داشت: خوشبختانه سازمان امور مالیاتی در 6 ماهه اول سال جاری عملکرد خوبی داشته 
و امسال ضمن افزایش درآمدهای مالیاتی، شاهد کاهش قابل ملاحظه نارضایتی مودیان نیز 

بوده ایم که جای خرسندی دارد.

عمده خودروها پورشه و بنز هستند

برگزاری مزایده خودروهای لوکس
 تا آخر مهر

رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از دریافت رای دیوان عدالت اداری 
برای لغو ممنوعیت واردات خودروهای لوکس متروکه خبرداد و گفت: مزایده فروش 137 

خودروی لوکس تا پایان مهر برگزار می شود. 
امین دلیری اظهار داشت: رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری برای لغو ممنوعیت 
واردات خودروهای لوکس متروکه را از روی سایت این سازمان دریافت کردیم و بر همین 

اساس، در حال آماده سازی مقدمات برگزاری مزایده این خودروها هستیم.
رئیس سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی افزود:مزایده به صورت الکترونیکی 
برگزار خواهد شد و تمام تلاش ما این است که بتوانیم ظرف 15 روز کاری، مقدمات 
برگزاری آن را فراهم کنیم. به همین دلیل مزایده فروش 137 خودروی لوکس، تا پایان 

مهرماه به طور قطع انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه عمده این خودروهای لوکس، پورشه و بنز هستند تصریح کرد: طی 
روزهای آینده، شرایط حضور در مزایده فروش خودروهای لوکس متروکه را بر روی سایت 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی قرار خواهیم داد و متقاضیان می توانند برای 

حضور در این مزایده و ارایه مدارک لازم، ثبت نام کنند.
به گزارش مهر، دیوان عدالت اداری در شهریورماه امسال، با صدور یک رای، واردات 
از اعلام ممنوعیت واردات  خودروهای لوکس که ثبت سفارش و واردات آنها پیش 
خودروهای با حجم موتور 2500 سی سی صورت گرفته بود را آزاد اعلام کرد. پیش 
از این، خودروهای مانده در گمرک، بنا بر قانون در اختیار سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی قرار گرفته بود که بر اساس رای جدید ، برای آنها باید مزایده برگزار شود. 
واردکنندگان این خودروها هم می توانند هم در مزایده شرکت کرده و در صورت برنده 
شدن خودروهای مورد نظر خود را تحویل بگیرند و یا پس از فروش به غیر در قالب مزایده 

مذکور، مبلغ کارشناسی شده را دریافت نمایند.

اجماع نسبی تولیدکنندگان نفت در آستانه نشست الجزایر

عربستان، مقصر شکست احتمالی مذاکرات فریز نفتی

ستاد مبارزه با قاچاق کالا اعلام کرد؛

تکلیف موبایل ها بعد از اجرای رجیستری چیست؟

 فعالان بازار جهانی نفت که عربستان را به عنوان مقصر 
اصلی عرضه نفت مازاد می شناسند، معتقدند این کشور باید با 
پذیرفتن سهم خود در آشفتگی بازار جهانی نفت با فریز نفتی 

موافقت کرده و بار اصلی کاهش تولید را به دوش بکشد.
در حاشیه پانزدهمین نشست مجمع بین المللی انرژی که 
در روزهای 26 تا 28 سپتامبر )پنجم تا هفتم مهر( در الجزایر 
برگزار می شود، قرار است اعضای اوپک گردهم جمع شوند تا 

طرح فریز نفتی )تثبیت تولید نفت( را بررسی کنند.
در صورت موافقت تولیدکنندگان نفت، قرار است با هدف 
ایجاد ثبات در بازار و جلوگیری از عرضه نفت مازاد، میزان تولید 

در سال 2016 و نیمه نخست سال 2017 ثابت باقی بماند.
با توجه به شواهد موجود و حمایت ضمنی و یا صریح بیشتر 
کشورها، امیدواری ها نسبت به ایجاد اجماع در این نشست 
افزایش داشته است. با وجود افزایش امیدواری برای دستیابی 
به توافق میان تولیدکنندگان برای فریز نفتی، نگرانی هایی نیز 
درباره کارشکنی دوباره عربستان وجود دارد. برخی کارشناسان، 
نگرانند، ریاض همانند دور گذشته مذاکرات فریز نفتی که در 
فروردین ماه امسال در دوحه قطر برگزار شد، نشست الجزایر 
را نیز به شکست بکشاند. خبرگزاری رویترز چندی پیش اعلام 
کرد ریاض پیشنهاد کاهش تولید نفت را به شرط تثبیت سطح 
تولید ایران، مطرح کرده است.  این خبرگزاری به نقل از چهار 
منبع آگاه از مذاکرات نفتی اعلام کرده، عربستان سعودی در 
آستانه مذاکرات هفته آتی الجزایر آماده است که در صورت 
موافقت تهران با محدود کردن سطح تولید خود در سال جاری، 
تولید نفت خود را کاهش دهد. به گفته این منابع، ریاض آماده 
کاهش تولید نفت خود به سطوح اوایل سال جاری )2016(، 
در مقابل موافقت ایران با تثبیت تولید خود در سطح کنونی 
یعنی سه میلیون و 600 هزار بشکه در روز است. هر چند برخی 
تحلیلگران از این شرط غیررسمی عربستان و احتمال شکست 
مذاکرات فریز نفتی نگران هستند، اما گروهی دیگر معتقدند 
ریاض تحت فشار سنگین کاهش درآمدهای نفتی که به روزانه 
225 میلیون دلار رسیده، ناچار به پذیرش این طرح خواهد بود 
و اعلام شرط برای ایران، تیری است که در تاریکی رها کرده، با 

این امید که شاید تهران آن را بپذیرد.
 ** عربستان، مقصر شکست دور نخست مذاکرات 

فریز نفتی
18 کشور تولیدکننده نفت از جمله روسیه در اواخر فروردین 
ماه در شهر دوحه پایتخت قطر گردهم آمده بودند تا تولید 
نفت را تا اکتبر 2016 )مهر-آبان 95( در سطح تولید ماه ژانویه 
)دی-بهمن 1394 ( گذشته تثبیت کنند.  دلیل اصلی شکست 
نشست دوحه کارشکنی عربستان و متحدانش و اصرار آنها بر 
حضور ایران در طرح فریز نفتی اعلام شد؛ در واقع عربستان 
تلاش داشت که از طرح فریز نفتی به عنوان ابزاری برای اعمال 

فشار به ایران استفاده کند.
برگزاری  از  پس  روسیه  انرژی  وزیر  نوواک«  »الکساندر 
این نشست، درباره چرایی شکست نشست دوحه گفته بود: 
برخی کشورها نفتی از جمله عربستان سعودی، امارات و سایر 
کشورهای عربی حوزه خلیج فارس شرط جدیدی را در نشست 
نفتی دوحه گذاشتند که »نشست هدف گذاری شده افزایش 
ندادن تولید نفت« در دوحه را بی نتیجه گذاشت. هر چند ایران 
در این نشست شرکت نکرد اما حمایت خود را از آن اعلام کرده 
بود.  بیژن زنگنه وزیر نفت با تاکید بر اینکه ایران از طرح فریز 
نفتی حمایت می کند، اما آن را کافی نمی داند، به اعضای اوپک 
و برخی کشورهای غیر عضو اوپک همچون روسیه گفته بود 
باید واقعیت بازگشت نفت ایران را به بازار درک کنند زیرا اگر 
ایران بخواهد تولید نفت را در سطح ماه ژانویه )زمان لغو تحریم 
ها( تثبیت کند بدان معناست که هیچ اتفاقی در رفع تحریم 
های این کشور نیفتاده است. زنگنه، بازگشت به بازار نفت را 
حق ایران دانسته و تاکید کرده بود ایران نقشی در نامتعادل 
کردن بازار نداشته و زمانی که بازار نامتعادل شده و عرضه بیش 

از تقاضا بوده، ایران حداقل تولید تاریخی خود را داشته است.
 ** آشفتگی بازار نفت در صورت شکست

 نشست الجزایر
به نظر کارشناسان، شکست نشست الجزایر، بازار نفت را دچار 
آشفتگی کرده و دور جدیدی از رقابت میان تولیدکنندگان را 

رقم خواهد زد.
برای  توافقی  به  دستیابی  سر  بر  تولیدکنندگان  ناکامی 

مدیریت بازارهای جهانی، امیدواری برای جلوگیری از افزایش 
عرضه را بر باد داده و زمینه برای افزایش تولید را فراهم می 
کند. در واقع تولیدکنندگان تلاش خواهند کرد با افزایش میزان 
تولید و صادرات، سهم بیشتری از بازار را در اختیار بگیرند تا 
در مذاکره های احتمالی که در آینده درداخل اوپک و یا میان 
اوپک و سایرتولیدکنندگان غیر اوپک برگزار می شود، قدرت 
چانه زنی بیشتری داشته باشند. عواملی مانند رقابت شدید 
تولیدکنندگان، سایه افکندن رقابت های سیاسی، برگزاری 
نشست های بی نتیجه اوپک، شکست نشست فریز نفتی در 
دوحه و وجود 2 میلیون بشکه نفت مازاد در بازار شرایط را 
برای افزایش عرضه نفت و کاهش قیمت ها تسهیل کرده اند. 

** سهم عربستان در عرضه نفت مازاد در بازار
عربستان در سال های اخیر و به ویژه پس از تشدید تحریم ها 
و حذف نظام سهمیه بندی در اوپک تولید نفت خود را به طور 
قابل توجهی افزایش داده است. در دوره زمانی 2011 تا 2012 
که تحریم های نفتی علیه ایران تشدید شد، عربستان از فرصت 

استفاده و میزان تولید خود را با سرعت افزایش داد. 
سهمیه تولید عربستان تا پیش از حذف نظام سهمیه بندی 
روزانه 8.1 میلیون بشکه بود که به10 میلیون و 670 هزار 

بشکه در ژوئیه 2016 )تیر- مرداد( رسید.
در واقع، عربستان به عنوان متهم اصلی عرضه نفت مازاد در 
بازار شناخته می شود و بر این اساس، کارشناسان معتقدند در 
صورت توافق درباره فریز، ریاض باید بار اصلی کاهش تولید را 

به دوش بکشد.

مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد که 
بعد از نهایی شدن طرح رجیستری مشکلی برای دریافت خدمات گوشی های تلفن همراهی 
که مورد استفاده مصرف کنندگان است پیش نخواهد آمد بلکه قرار است بر اساس اولویت و 

زمان بندی شناسه دار شوند.

حمیدرضا دهقانی نیا گفت: بعد از نهایی شدن طرح رجیستری مشکلی برای گوشی های 
تلفن همراهی که در حال حاضر مورد استفاده مردم است مشکلی به وجود نمی آید و فقط قرار 

است گوشی ها هویت دار شوند.
وی افزود: بر این اساس تمامی تجهیزات اعم از گوشی های که اکنون از شبکه مخابراتی کشور 
خدمت می گیرند یا به عبارت دیگر همان گوشی هایی که اکنون دست مردم است هویت دار 

و شناسه دار خواهند شد.
مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه 
زمانی که گوشی های تلفن همراه شناسه دار شوند دارای هویت می شوند، ادامه داد: گوشی هایی 
که در حال حاضر از اپراتورها خدمات می گیرند برای ما دارای هویت هستند و سرویس دهی 

شان ادامه پیدا می کند و طبیعتا زحمت و اصطحکاکی برای مردم به وجود نمی آید.
دهقانی نیا عنوان کرد: بر این اساس به گوشی هایی که تا قبل از زمان "تی صفر" طرح کار 
می کرده هویت دارند و شناسه دار می شوند اما آن گوشی هایی که بعد از آن وارد شده است 
طبق ثبتی که از آذر 1394 در سامانه گمرک انجام شده و فرایندی که پس از آن درنظر گرفته 

شده است تجهیز و شناسه دار می شوند.
به گفته وی، در طرح فنی در نظر گرفته شده )رجیستری( اینکه گوشی های تلفن همراه 

قاچاق چه مدل و برندی داشته باشد قاعدتا بر اساس اصول طراحی فنی، تفاوتی ندارد.
مدیر کل فناوری اطلاعات و ارتباطات ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اضافه کرد: به 
این معنی که وقتی گفته می شود یک گوشی قاچاق نباید از شبکه مخابراتی خدمات بگیرد 
دیگر تفاوتی نمی کند که آن گوشی برند تجاری اش ال جی،   اپل، سامسونگ و ... باشد؛ برای 
همین زمانی که طرح مشمول کلیه کاربران و مصرف کنندگان نهایی تجهیز تلفن همراه شود 

بر اساس آنچه سیاست گذاری شده است اقدام خواهد شد.

آگهی
به اطلاع عموم میرساند مساحت35500 )سی و پنج هزار 
و پانصد( مترمربع از اراضی ملی پلاک 28 - اصلی بخش 8 
موسوم به خدیجه خاتون واقع در جاده قدیم اصفهان - کیلومتر 
24 - بعد از روستای طایقان جهت اجرای طرح مرغداری 
گوشتی به شرکت تعاونی بیچ بصورت اجاره واگذار گردیده و 
پروانه بهره برداری مرغداری به ظرفیت 50 هزار قطعه ای صادر 
شده است با توجه به اینکه شرکت یاد شده نسبت به اراضی 
واگذاری موصوف انصراف داده است لذا متقاضیان جایگزینی 
واجد شرایط  دارای  توان پرداخت هزینه ها و خرید اعیانی 
احداثی بر اساس اولویت های موجود درواگذاری زمین)موضوع 
ماده 14 دستورالعمل اصلاحی ضوابط واگذاری اراضی ملی و 
دولتی ( به شرح ذیل ظرف مهلت 15 روز از تاریخ انتشاراین 
آگهی به مدیریت امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان 
واقع در بلوار الغدیر )جاده اصفهان( - جنب بوستان علوی 
- سازمان جهاد کشاورزی استان - طبقه 6 اتاق 603 جهت 
کسب اطلاعات بیشتر مراجعه و درخواست خود را ارایه نمایند.

اولویت ها:
اولویت  با  کشاورزی  بخش  کارآفرینان  و  1-متخصصان 

ساکنین در محل
2-افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط با 

طرح
از  ،بازخرید  اشتغال  ترک  به  مشروط  دولت  3-کارمندان 

خدمت و یا بازنشستگی 
4-سایراشخاص واجد شرایط

آگهی فقدان مدرک)نوبت اول(

مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فاطمه خوشرو فرزند ابوالفضل به شماره 
شناسنامه 3483 صادره از قم در مقطع کارشناسی رشته مترجمی زبان 
صادره از واحد دانشگاهی قم با شماره 0566798 مفقود گردیده و فاقد 
اعتبار می باشد.از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد قم به نشانی بلوار پانزده خرداد - اداره فارغ التحصیلان 

ارسال نماید.
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به بهانه بی درایتی فدراسیون فوتبال در قبال افتخارآفرینی فوتسال

دست رد ملی پوشان فوتسال
 به هدیه ناقابل فدراسیون؟!

مسئولان فدراسیون فوتبال در حالی از پاداش 3 هزار دلاری برای تیم ملی فوتسال 
خبر داده اند که شاگردان ناظم الشریعه دست به کار بزرگی زده اند و در جمع 4 تیم برتر 

راه یافته اند.
 تیم ملی فوتسال ایران در هشتمین دوره جام جهانی عملکرد بسیار خوبی داشت و 
توانست پس از 24 سال طلسم حضور ایران در بین 4 تیم برتر جام جهانی را بشکند. 
شاگردان محمد ناظم الشریعه هر چند در مرحله گروهی عملکرد خوبی را از خود به نمایش 
نگذاشتند اما در مرحله یک هشتم نهایی مقابل برزیل با یک نمایش بسیار خوب از سد 

حریف قدرتمند خود گذشتند و به دیدار یک چهارم نهایی رسیدند.
ایران در دیدار مقابل قهرمان 5 دوره جام جهانی با یک نمایش منطقی و حساب شده 
در وقت های قانونی به تساوی 3 بر 3 دست یافت و در وقت اضافه هم با نتیجه 4 بر 4 به 
استقبال ضربات پنالتی رفت که در این ضربات با نتیجه 3 بر 2 به پیروزی رسید. تیم ملی 
ایران در مرحله یک چهارم نهایی مقابل پاراگوئه با نتیجه 4 بر 3 به برتری رسید تا پس از 

24 سال طعم حضور در بین 4 تیم برتر جام جهانی را بچشد.
عملکرد فوق العاده تیم ملی فوتسال بر هیچ کسی پوشیده نیست چرا که حضور در جمع 
4 تیم برتر جهان افتخار بسیار بزرگی است. آن هم با کمبود امکانات و بازی های دوستانه 

اندکی که تیم ملی ما داشته است.
تیم ملی در صورتی در جام جهانی حاضر شد که تنها به تورنمنت تایلند رفته بود و 2 
دیدار دوستانه مقابل ازبکستان انجام داد. از طرف دیگر سالن تمرینی تیم ملی به هیچ 
عنوان شرایط خوبی نداشت و حتی توپ هایی که برای ملی پوشان در نظر گرفته شده بود 
از استانداردهای لازم برخوردار نبود. در کنار این مشکلات مسائل مربوط به لباس تیم ملی 
را هم قرار بدهید که ملی پوشان با لباس هایی وصله پینه شده در مسابقات حاضر شدند چرا 

که فیفا اعلام کرد که لباس های ملی پوشان استانداردهای لازم را ندارند.
به هر حال تیم ملی فوتسال ایران با کوله باری از مشکلات و مسائل در جام جهانی 
حاضر شد. آن هم در صورتی که هیچ کسی به شرایط این تیم واقف نبود و توجهی هم 
به آنها نمی شد اما غیرت و تعصب ملی پوشان سالنی بیش از این حرف ها بود که بخواهند 
به این مسائل توجه کنند. آنها رفتند و در جام جهانی شگفتی خلق کردند و با حذف 
برزیل قهرمان 5 دوره جام جهانی خود را به مرحله یک چهارم نهایی و پس از آن نیمه 

نهایی رساندند.
اینکه ملی پوشان ایرانی با تمام مشکلات بدون هیچ ادعایی و بدون هیچ گلایه در 
مسابقات حاضر می شوند و بهترین نتیجه را می گیرند نشان می دهد آنها به هیچ عنوان 
دنبال مادیات نیستند اما این انتظار از فدراسیون فوتبال می رود که اگر پیش از جام جهانی 

توجهی به بازیکنان فوتسال نمی کرد اما هم اکنون شرایط را به گونه دیگری رقم بزند.
درست است که در فدراسیون فوتبال همه توجه ها و نگاه ها به فوتبال است و در واقع 
شاید هدف اصلی هم برای این تیم در نظر گرفته شود اما وقتی تیم های زیرمجموعه این 
فدراسیون باعث افتخارآفرینی ورزش کشور ما می شوند این انتظار می رود که نگاه ها نسبت 
به گذشته متفاوت شود. اینکه تیم ملی فوتسال ایران مقابل برزیلی که 5 دوره عنوان 
قهرمانی جهان و پرافتخارترین تیم دنیا را به یدک می کشد به پیروزی می رسد، تنها با 
هزار دلار آن هم با وعده و وعید پاداش در نظر گرفته می شود اوج بی انصافی است. اینکه 
صعود ایران به فینال جام جهانی با 3 هزار دلار پاداش جبران شود خیلی غیرمنصفانه است!

فراموش نکرده ایم که پس از برتری تیم ملی فوتبال ایران مقابل قطر آن هم در مسابقات 
مقدماتی جام جهانی پاداش 5 هزار دلاری به بازیکنان پرداخت شد اما جای تعجب 
است که چرا افتخارآفرینی تیم ملی فوتسال ایران آن هم در جام جهانی با یک پنجم آن 
مبلغ، آن هم به صورت وعده و وعید دیده می شود. درست است که فوتبال قابل مقایسه 
با فوتسال نیست و درآمدزایی فوتبال چشمگیرتر از فوتسال است اما مگر فوتسال تافته 
جدا بافته است؟! فوتسال چه گناهی کرده که زیرمجموعه فدراسیون فوتبال قرار گرفته 
است و باید اینگونه موفقیت های آنها نادیده گرفته شود. سوال این است که قدر و ارزش 
جام جهانی فوتسال نزد فدراسیون نشین ها چقدر است و چقدر برای مسئولان ما اهمیت 

داشته که ایران در این دوره از مسابقات موفق باشد؟
در این راستا از کلمبیا خبر می رسد بازیکنان از تبعیض به وجود آمده بسیار ناراحت 

هستند و حتی شنیده شده آنها نمی خواهند این مبلغ را دریافت کنند. 
به هر حال این انتظار می رود که در حال حاضر نگاه ویژه تری به فوتسالی ها وجود داشته 
باشد تا آنها بتوانند با آرامش بیشتری در ادامه مسابقات حاضر شوند. اگر سالنی بازان 
صحبتی در این باره نمی کنند نشان از این دارد که آنها بدنبال سر و صدا و قشقرق به پا 

کردن نیستند.

تعطیلات رقبای ایران بیشتر است؛

باشگاه هایی که تعطیلات لیگ را امضا کردند
 و حالا اعتراض می کنند!

وقتی به تاریخ تعطیلی های رقبا نگاه می کنیم و به یاد می آوریم که رقبا در لیگ هایشان 
مربیان بزرگتر و زمین های صاف تر و جام بیشتر دارند، متوجه می شویم که انتقادی به 

کی روش وارد نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، مهمترین انتقاد باشگاه ها و مربیان فوتبال ایران این روزها 
از کارلوس کی روش به خاطر تعطیلی های زیاد لیگ با برنامه این مربی است. در واقع 
تعطیلی هایی که به درخواست کی روش در لیگ انجام شده امروز عامل انتقادها از این 
مربی پرتغالی است و فشار زیادی به او وارد می آورد اما به نظر می رسد این انتقادها هم 
چندان مستند و حساب شده و دقیق نیست و جواب های کاملا قانع کننده ای برای 

آن وجود دارد.
باشگاه ها تعطیلات را پذیرفته بودند

سندی وجود دارد که همه 16 مدیر باشگاه فوتبال ایران آن را امضا کرده اند. طبق 
این سند 16 باشگاه برنامه تعطیلات درخواستی کی روش را امضا و آن را پذیرفته اند!

آنچه امروز به عنوان اعتراض به تعطیلی لیگ از سوی برخی باشگاه ها و مربیان دیده 
می شود با استناد به آن امضا ها نوعی دبه درآوردن محسوب می شود و نشان از آن 
دارد که مدیران و مربیان لیگ ایران برنامه ریزی برای آینده را جدی نمی گیرند و نمی 
توانند برای سال آینده باشگاهشان برنامه ریزی کنند و سندهایی که امضا می کنند از 
دید خودشان هم چندان معتبر نیست و ممکن است سال آینده به چیزی که خودشان 
امضا کرده اند اعتراض کنند. این وقتی بیشتر مهم می شود که ببینیم تقریبا همه مربیان 
سال گذشته امسال در لیگ حضور دارند و مربی هستند و نمی توان  گفت آن امضاها با 

مدیرانی به غیر از این مربیان امضا شده اند.
تعطیلات در کشورهای رقیب

برنامه تعطیلی های امارات این است: دو هفته لیگ، سپس تعطیلی بیست روزه، دوباره 
چهار هفته بازی در لیگ و بیست روز تعطیلی در لیگ.برنامه قطر درست شبیه به امارات 

است با این تفاوت که تعطیلی های آخر برای مسابقات تیم ملی 14 روز است.
برنامه چین هم چنین است: پس از برگزاری مسابقه هفته 26، 19 روز لیگ چین برای 
تیم ملی این کشور تعطیل است و در 30 اکتبر هم کلا لیگ تمام شده و تیم ملی را به 
مربی آن می دهند. برنامه ژاپن و کره هم به شدت شبیه به هم و شبیه به چین است 
به گونه ای که کره هفته 33 را در روز دوم اکتبر یعنی یازدهم مهر انجام می دهد و بعد 
لیگ کلا تمام می شود و بازیکنان در خدمت مربی تیم ملی هستند. ژاپنی ها هم پس از 
دو هفته بازی در لیگ بیست روز تعطیل اند و سپس سه هفته پایانی را فشرده برگزار می 

کنند و در نهایت لیگ تمام شده و بازیکنان را به مربی تیم ملی می دهند!
باید به تیم ملی کمک کرد

در واقع همه رقبای ما در آسیا می کوشند که بازیکنان را بیشتر در خدمت مربیان 
بزرگ ملی خود قرار دهند اما اینجا ما اعتماد به نفس بسیار زیادی داریم و در حالی 
که هیچ کدام از مربیان ما طی بیست سال اخیر نتوانسته اند حتی یک جام آسیایی در 
باشگاه هایشان بیاورند مدعی اند که کارشان در لیگ می تواند بهتر به تیم ملی ایران 

کمک کند!
قیاس تعطیلات ما با تعطیلات لیگ چین، امارات، قطر، ژاپن و کره و شباهت آن ها 
از این جهت پر مغزتر می شود که به یاد آوریم همه این کشورها لیگ شان روی چمن 
های صاف انجام می شود و امثال لیپی مربیانشان هستند و قهرمان های سال های 

اخیر آسیا هستند.
با این وجود به مربی تیم ملی احترام می گذارند و به جای غرولند کردن به تیم 
کشورشان کمک می کنند و سعی می کنند از ایران هم بیشتر بازیکنان را در اختیار تیم 
ملی قرار دهند آن هم در حالی که فاصله افتخارهای مربیان باشگاهی شان با مربیان تیم 

ملی  آن کشورها به اندازه فاصله اکثر مربیان لیگ برتر با کی روش نیست.

مقایسه ترکیب ایران و ازبکستان

تنها ۵ بازیکن از بازی سال 2۰۱2 در تاشکند
 به جا مانده اند

تیم های ملی ایران و ازبکستان 10 روز دیگر برای نهمین بار به مصاف هم می روند. 
این دو تیم تغییرات زیادی را نسبت به بازی چهار سال پیش خود در انتخابی جام جهانی 

2014 داشته اند و تقریبا ترکیب دو تیم دگرگون شده است.
به گزارش ایسنا، تیم های ملی ایران و ازبکستان 10 روز دیگر در تاشکند سومین بازی 
خود در مرحله انتخابی جام جهانی 2018 را برگزار می کنند. در حال حاضر ازبکستان با 

شش امتیاز در رتبه نخست و ایران با چهار امتیاز در رتبه دوم جای گرفته اند.
از طرفی این دو تیم چهار سال پیش هم در مرحله انتخابی جام جهانی همگروه شده 
بودند که ایران رتبه اول را به دست آورد و ازبکستان تنها به دلیل تفاضل گل کمتر نسبت 
به کره جنوبی از صعود به جام جهانی 2014 بازماند. در آن دوره ایران در تاشکند ازبک ها 
را در حالی که به مراتب تیم بهتری بودند، با یک گل شکست داد اما در بازی برگشت با 
همین نتیجه در آزادی مقابل حریف خود شکست خورد. پس از آن بازی ایران و ازبکستان 
در سال 2015 هم یک بازی دوستانه را در تاشکند برگزار کردند که کارلوس کی روش از 
بازیکنانی مانند، ترابی، عزت اللهی، شریفی، کنعانی زادگان و ... برای نخستین بار استفاده 
کرد و در واقع جرقه ترکیب تیم ملی از آن بازی خورد. آن دیدار نیز با گل دقایق پایانی 
مهدی ترابی جوان به پایان رسید و با وجود دوستانه بودن بازی، برای ایرانی ها دلچسب 
بود. حال دو تیم یک بار دیگر مقابل هم قرار خواهند گرفت. تیم ایران تاکنون یک بار به 
ازبکستان باخته که آن هم در تهران رقم خورده و در مقابل چهار بار به پیروزی رسیده 
است. در این دیدار به وضوح همه چیز به نفع حریفی است که علاوه بر میزبانی از دو 
بازی نخست خود هم شش امتیاز گرفته و انگیزه بالایی دارد. برای درک بهتر شرایط 
این بازی، ترکیب فعلی هر دو تیم را نسبت به ترکیب بازی های سال 2012 و 2015 

بررسی می کنیم.
بازیکنانی که برای ایران مقابل قطر و چین در انتخابی جام جهانی 2018 به میدان رفتند:

علیرضا بیرانوند، احسان حاج صفی، سید جلال حسینی، پژمان منتظری، سعید عزت 
اللهی، علیرضا جهانبخش، آندرانیک تیموریان )کاپیتان(، مهدی طارمی، رضا قوچان 
نژاد، سردار آزمون، کریم انصاری فرد، اشکان دژاگه، وحید امیری، رامین رضاییان، میلاد 

محمدی، مسعود شجاعی، مرتضی پورعلی گنجی، مهدی ترابی.
سرمربی: کارلوس کی روش

بازیکنانی که برای ازبکستان مقابل سوریه و قطر در انتخابی جام جهانی 2018 به میدان 
رفتند:

الکساندر لوبانوف، انزر اسماعیلوف، عزیزبک حیدروف، سوخیبوف جاووخیر، سرور 
جباروف، اودیل آخمدوف )کاپیتان(، سردار رشیدوف، الکساندر گنریخ، ایگور سرگیف، 
شوکوروف اوتابک، ویتالی دنیسوف، توختاخوجایف ایسلوم، شومورودوف الدور، ایگور 

کریمتس.
سرمربی: ساموئل بابایان 

در ادامه ترکیب دو تیم در بازی هایی که در سال 2012 و 2015 انجام داده اند را یه 
نسبت سال 2016 مقایسه می کنیم. بازیکنانی که در سال 2016 در ترکیب تیم های 
ملی خود به میدان می روند با )*( و بازیکنانی که برای تیم ملی خود در بازی سال 2016 

به میدان نرفتند با )#( نمایش داده می شوند.
سال 2012، انتخابی جام جهانی 2014 – تاشکند/ ازبکستان صفر – ایران یک

ترکیب ایران
)#(: سید مهدی رحمتی، جواد نکونام، مجتبی جباری، علی کریمی، حسین ماهینی، 
پژمان نوری، محمد ابراهیمی، خسرو حیدری )تعویضی(، محمدرضا خلعتبری )تعویضی(.

)*(: احسان حاج صفی، سید جلال حسینی، آندرانیک تیموریان، پژمان منتظری، کریم 
انصاری فرد )تعویضی(. کارلوس کی روش )سرمربی(

ترکیب ازبکستان
)#(: ایگناتی نستروف، ایسلوم اینوموف، جیسور خسنوف، استانیسلاو آندریف، تیمور 
کاپادزه، ویکتور کارپنکو، جیسور حسنوف، الوبک باکایف )تعویضی(، مارات بیکمایف 

)تعویضی(، لطف الله تورایف )تعویضی(، آبراموف وادیم )سرمربی(.
)*(: انزر اسماعیلوف، عزیزبک حیدروف، اودیل اخمدوف، الکساندر گنریخ.

سال 2015، دوستانه – تاشکند/ ازبکستان صفر – ایران یک
ترکیب ایران

ابراهیمی  امید  )#(: علیرضا حقیقی، وریا غفوری، محمد حسین کنعانی زادگان، 
)تعویضی(، خسرو حیدری )تعویضی(، مهدی شریفی )تعویضی(.

)*(: پژمان منتظری، وحید امیری، آندرانیک تیموریان، مسعود شجاعی، سعید عزت 
اللهی، احسان حاج صفی، رضا قوچان نژاد، مهدی طارمی، مهدی ترابی )تعویضی(، سردار 

آزمون )تعویضی(، میلاد محمدی ) تعویضی(.
ترکیب ازبکستان

)#(: ایگناتی نستروف، مخمدیف، ملاجانوف، علیبایف، کوزیبویف، شورآخمدوف ) 
تعویضی(، موسایف ) تعویضی(، سایفیف ) تعویضی(، تورسونوف ) تعویضی(، تورایف ) 

تعویضی(، نسیموف ) تعویضی(، میر جلال قاسیم آف )سرمربی(
)*(: ویتالی دنیسوف، انزر اسماعیلوف، عزیزبک حیدروف، اودیل آخمدوف، سردار 

رشیدوف، ایگور سرگیف.
* نکات

+ سه مربی مختلف تیم ملی ازبکستان را در هر کدام از سال های 2012، 2015 و 
2016 هدایت کرده اند اما تیم ایران در هر سه بازی کارلوس کی روش را روی نیمکت 

خود می بیند.
+ در دو بازی گذشته که با شکست ازبکستان همراه شده، نستروف دروازه بان ازبک ها 
بوده اما در دو بازی گذشته الکساندر لوبانوف، دروازه بان فصل گذشته و فعلی پرسپولیس 
سنگربان این تیم بوده است. این دروازه بان به خاطر درخشش بیرانوند و حتی مکانی در 

پرسپولیس کاملا نیمکت نشین شده بود.
+ ایران هم در هر دوره با یک دروازه بان متفاوت در مسابقات حاضر شده است.

+ 11 نفری از بازیکنان تیم ملی ایران که سال گذشته ازبکستان را در دیدار دوستانه 
شکست دادند، در دو بازی گذشته ایران در سال به میدان رفته اند. این رقم برای ازبکستان 

شش است.
+ دو تیم ایران و ازبکستان نسبت به بازی سال 2012 تقریبا دگرگون شده اند و 5 
بازیکن از ایران و 4 بازیکن از ازبکستان در ترکیب تیم های ملی دو کشور در سال 2016 

به میدان می روند.
+ دو تیم برای نخستین بار در سال 1999 برابر هم به میدان رفته اند که از آن زمان تا 
به حال هشت بار مقابل هم قرار گرفتند که چهار برد از آن ایران و یک برد از آن ازبکستان 

بوده و سه بازی هم به تساوی ختم شده است.

تلاش برای پیشرفت دو و میدانی قم

جذب استعدادهای دوومیدانی از مدارس قم

دبیر هیأت کشتی استان قم خبر داد

برگزاری مسابقات قهرمانی کشتی آزاد و فرنگی بزرگسالان در قم

رضا جعفری

دوومیدانی کاران در مرحله نهایی رقابت های سه رده سنی 
دوومیدانی  قهرمانی کشور برای کسب عناوین برتر و کسب 

سهمیه ملی به روی پیست می روند.
یکی از موفق ترین ورزش های انفرادی قم دو و میدانی 
است که امسال در مسابقات مختلف کشوری و همچنین 
در رقابت های معتبر بین المللی فروغ بسیار خوبی داشته و 
مدال ها و افتخارات بسیار زیادی را برای ورزش قم به ارمغان 

آورده است.
دو و میدانی کاران قم در نیمه نخست سال جاری حضور 
تا  قهرمانی کشور  از  تجربه کردند،  را  متعدد  میادین  در 
انتخابی المپیک 2016 ریودوژانیرو برزیل مسابقاتی است 
که نمایندگان دو و میدانی قم در آنها به میدان رفتند، اما 
بزرگترین حسرت برای دو و میدانی و ورزش قم ناکامی در 

کسب سهمیه المپیک بود.
نخستین قهرمانی مسابقات نوجوانان ایران

 دستاورد بزرگ دو و میدانی قم
دو و میدانی قم در سال 2016 حضور در مسابقات قهرمانی 
داخل سالن آسیا در شهر دوحه قطر، مسابقات بین المللی و 
انتخابی المپیک در ترکیه، دو مرحله رقابت های جایزه بزرگ 
در ایران، دو مرحله پیکارهای لیگ دو و میدانی باشگاه های 
کشور و چندین رقابت در رده های سنی پایه را در 6 ماه 

نخست سال جاری پشت سر گذاشته است.
کسب نخستین عنوان قهرمانی در مسابقات رده سنی 
نوجوانان دو و میدانی ایران یکی از مهمترین دستاوردهای 
دو و میدانی در ماه های سپری شده از سال جاری به شمار 
می رود، ضمن اینکه با درخشش نمایندگان قم در مسابقات 
ثابت شد همچنان  قهرمانی دانش آموزان مدارس کشور، 

سازندگی در دو و میدانی قم ادامه دارد.
رئیس هیأت دو و میدانی استان قم بیان کرد : ارتباط و 
تعامل بسیار خوب و سازنده ای بین هیأت دو و میدانی و 
انجمن دو و میدانی آموزشگاه های قم برقرار است، ما در 
مقاطع تحصیلی مختلف استعدادها را شناسایی کرده و آنها را 

برای حضور در عرصه قهرمانی پرورش می دهیم.
استعدادهای ورزش قهرمانی در مدارس نهفته اند

علی رضایی که خود از مربیان و معلمان رشته تربیت بدنی 

و ورزش محسوب می شود، اضافه کرد: استعدادهای ورزش 
قهرمانی در مدارس نهفته اند، بنابراین به منظور تحول در 
بخش قهرمانی باید زمان مناسبی برای شناسایی نخبه های 

ورزش دانش آموزی بگذاریم تا نتیجه بگیریم.
وی تصریح کرد: دو و میدانی قم به جایگاهی رسیده که 
اکنون در بیشتر مواد و رشته های زیر مجموعه خود دارای 
ورزشکار موفق، نخبه و قهرمان است، حتی به فکر نفرات 
جانشین و جایگزین برای مواد مختلف نیز بوده ایم و هر 
زمان که نیاز شد می توانیم بیش از یک نفر در یک رشته به 

رقابت های کشوری اعزام کنیم.
رئیس هیأت دو و میدانی استان قم بیان کرد: در هر دو 
بخش آقایان و بانوان این شرایط وجود دارد، البته ما به دلیل 
اینکه هنوز سالن یا پیست اختصاصی برای قرار گرفتن در 
اختیار هیأت دو و میدانی نداریم، در بخش بانوان به طور 
کامل در محدودیت هستیم، در بخش آقایان نیز بعضا اختیار 

تصمیم گیری نداریم.
وی خاطرنشان کرد: حمایت های خوبی از سوی اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم از این رشته صورت گرفته، ضمن 
اینکه در ارتباط هایی که با دوستان در معاونت تربیت بدنی و 
سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان قم نیز داریم، قرار 
است مجموعه ورزشی مهجوری قم به پیست استاندارد دو و 
میدانی مجهز و برای فعالیت های قهرمانی و استعدادیابی دو و 

میدانی از آن استفاده کنیم.
اعزام تیم های 3 رده سنی دو و میدانی قم

 به مسابقات برترین های ایران
این اتفاق در دو و میدانی قم در حالی رخ داد که در 6 
نیز میادین بسیار مهمی پیش روی  ماه دوم سال جاری 
دو و میدانی کاران قم قرار دارد، از جمله باید به اعزام دو و 
میدانی کاران قم به مرحله نهایی پیکارهای قهرمانی کشور 
در سه رده سنی اشاره کرد که قمی ها در مواد مختلف آن به 

دنبال کسب حداکثر مدال هستند.
دبیر هیأت دو و میدانی استان قم از اعزام دو و میدانی کاران 
نهایی  مرحله  به  قم  پایه  سنی  رده  سه  شاخص  و  برتر 
در  و  داد  پاییز خبر  در فصل  قهرمانی کشور  رقابت های 
گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار کرد: بعد از برگزاری مراحل 
مقدماتی مسابقات سه رده سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان 
دو و میدانی کشور در مناطق مختلف، مدال آوران و برترین ها 

در مرحله نهایی پیکارهای قهرمانی کشور نیز به میدان 
می روند.

محمدرضا اسحاقی با بیان اینکه رقابت های دو و میدانی 
قهرمانی کشور در سه رده سنی پایه در 6 منطقه کشور و 
در هر دو بخش دختران و پسران برگزار شده است، گفت: 
دختران و پسران دو و میدانی کار قم در منطقه دو به مصاف 

حریفان خود رفتند و عملکرد بسیار خوبی داشتند.
رقابت 15 دو و میدانی کار قم

 برای کسب مدال و سهمیه ملی
این در حالی است که هیأت دو و میدانی استان قم در رده 
سنی نونهالان به احتمال فراوان تعداد چهار دو و میدانی کار 
را اعزام می کند، نفرات اعزامی قم در رده سنی نوجوانان 6 
نفر هستند و در رده سنی جوانان نیز پنج نماینده هیأت دو و 
میدانی قم برای کسب عناوین برتر به مرحله نهایی مسابقات 

و به جمع برترین های کشور اعزام می شوند.
در شرایطی که مجموعا تعداد 15 نفر از دو و میدانی کاران 
قم هم اکنون از چهره های شاخص کشور در سه رده سنی 
پایه محسوب می شوند، رئیس هیأت دو و میدانی استان 
قم معتقد است: در حال حاضر شرایط  قم در دو و میدانی 
کشور بی نظیر است و قم جزء هیات های شاخص این رشته و 

بهترین های دو و میدانی ایران محسوب می شود.
علی رضایی با اشاره به اسامی نفراتی که به نمایندگی از 
قم به رقابت های مرحله نهایی دو و میدانی قهرمانی رده های 
سنی پایه کشور اعزام می شوند، بیان کرد: در رده سنی 
نونهالان مهدی رضایی در رشته های پرش طول و 400 متر 
که موفق به کسب مدال طلای آنها شده با حریفان رقابت 

می کند.
این در حالی است که محمدباقر محمدی نیز بعد از کسب 
دو مدال از رقابت های رشته های 100 متر و 400 متر با انگیزه 
بالا گام به مرحله نهایی می گذارد، ضمن اینکه دیگر نماینده 
قم در رده سنی نونهالان، محمدرضا شایگان فر در رشته پرش 
ارتفاع است و احتمالا یک یا دو نفر از بهترین های استان قم 

نیز به این تیم اضافه می شود.
دو و میدانی قم زمین مناسب برای

 آموزش و تمرین پرتاب ندارد
در ترکیب تیم رده سنی نوجوانان هیأت دو و میدانی استان 
قم نیز سیدعلی حسینی در رشته پرش با نیزه به میدان 
می رود، محمدتقی مهرعلی در رشته پرتاب وزنه با حریفان 
رقابت می کند، علی سلامتیان در مواد 110 متر با مانع و 200 
متر به دنبال کسب مدال است و چهره آینده داری همچون 
علی کشاورز نیز در مواد 110 متر و 400 متر با مانع همراه با 

تیم رله امدادی به نمایندگی از قم به میدان می رود. 
در ترکیب تیم رده سنی جوانان قم برای حضور در مرحله 
نهایی رقابت های دو و میدانی سال 1395 قهرمانی پسران 
کشور نیز یکی از نخبه های دو و میدانی قم یعنی محمدرضا 
فریدی در رشته های 200 متر و 400 متر با حریفان خود 

برای کسب مدال به رقابت خواهد پرداخت.
نیزه،  با  پرش  رشته  در  سالاری  محسن  همچنین   
میکائیل دیّانی در رشته های پنج هزار متر و 10 هزار متر، 
حسن نیک نظر در رشته های 400 متر و 400 متر با مانع 
برای کسب مدال با حریفان رقابت می کنند، ضمن اینکه با 
صلاحدید هیأت دو و میدانی استان قم، یک یا دو نفر دیگر به 

صورت آزاد به این مرحله اعزام خواهند شد.
 در شرایطی که در تمام رده های سنی، تیم های دو و 
میدانی استان قم جزء برترین های دو و میدانی ایران هستند، 
به دلیل تک شهر بودن  قم و حذف تعدادی از مواد مانند 
پرتاب  چکش، پرتاب دیسک، پرتاب نیزه و رشته 10 گانه، 
دو و میدانی قم به سبب نداشتن زمین مناسب برای آموزش 
دیگر، شانس کسب  امکانات  بسیاری  و  پرتاب  تمرین  و 

مدال های بیشتر در این رشته را از دست می دهد.

دبیر هیأت کشتی استان قم از برگزاری رقابت های کشتی 
فرنگی و آزاد قهرمانی و انتخابی مسابقات کشوری ویژه رده 

سنی بزرگسالان در قم خبر داد.
احمد رضایی اظهار کرد: با توجه به اینکه رقابت های کشتی 
فرنگی و آزاد قهرمانی رده سنی بزرگسالان کشور را پیش رو 
داریم، همانند سال های گذشته برای شناخت ترکیب نهایی 
تیم های اعزامی به این مسابقات، پیکارهای انتخابی استان را 

ملاک قرار می دهیم.
از پیکارهای کشتی فرنگی  ادامه داد: سال گذشته  وی 
قهرمانی رده سنی بزرگسالان کشور مدال های با ارزشی کسب 
کردیم و امسال نیز کشتی فرنگی قم با تمام توان خود به دنبال 
بیشترین مدال از پیکارهای قهرمانی کشور و انتخابی تیم است 
تا سهمیه رقابت های جهانی، آسیایی و جام جهانی کشتی 

فرنگی را کسب کند.
دبیر هیأت کشتی استان قم بیان کرد: در رشته کشتی آزاد 
نیز شاهد تلاش بسیار خوب و خستگی ناپذیر مربیان با دانش 
و پر توان کشتی آزاد قم هستیم و خوشبختانه کارهای خوبی 
نیز در این بخش صورت گرفته تا امسال از کشتی آزاد قهرمانی 

بزرگسالان ایران نیز مدال بگیریم.
وی ابراز کرد: از تمامی باشگاه های فعال کشتی استان برای 
اعزام کشتی گیران خود به رقابت های قهرمانی کشتی فرنگی و 
آزاد قم که جنبه انتخابی برای شناخت ترکیب نهایی تیم های 
اعزامی استان به مسابقات قهرمانی کشور را دارد، در اوزان 

مختلف دعوت شده است.
رضایی با بیان اینکه مسابقات کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی و 
انتخابی رده سنی بزرگسالان استان قم در روزهای پنجشنبه 
و جمعه هفته جاری یعنی هشتم و نهم مهرماه برگزار خواهد 
تعداد  پر  رقابت ها در حضور  این  بیان کرد: مطمئناً  شد، 
کشتی گیران و علاقمندان به کشتی جذابیت فراوانی خواهد 

داشت.
وی یاد آور شد: بر اساس برنامه ریزی انجام شده در هیأت 
سنی  رده  فرنگی  کشتی  رقابت های  وز ن کشی  کشتی، 
بزرگسالان استان قم در روز چهارشنبه هفتم مهر ماه از ساعت 
18 تا 19 صورت می گیرد و رقابت  کشتی گیران فرنگی کار 
در روز پنجشنبه هشتم مهر ماه از ساعت 15 آغاز به کار 

خواهد کرد.

دبیر هیأت کشتی استان قم عنوان کرد: همچنین وزن کشی 
کشتی گیران رشته آزاد در روز پنجشنبه هشتم مهر ماه از 
ساعت 18 تا 19 در خانه کشتی انجام می شود و کشتی گیران 
این رشته نیز از ساعت 14 روز جمعه نهم مهر ماه برای کسب 

عناوین برتر به مصاف یکدیگر می روند.
وی با بیان اینکه وزن کشی ها با دو کیلوگرم ارفاق وزن 
برگزاری  و  وزن کشی  آیین  کرد:  ابراز  شد،  خواهد  انجام 
مسابقات کشتی فرنگی و آزاد قهرمانی و انتخابی رده سنی 
بزرگسالان قم به میزبانی خانه کشتی فجر مجموعه ورزشی 
جواد الائمه)ع( منطقه نیروگاه قم برگزار می شود و به هنگام 
وزن کشی ارائه شناسنامه، کارت بیمه ورزشی سال 1395 و 

معرفی نامه از باشگاه مربوطه الزامی است.
در  کرد:  ابراز  و  اشاره  نیز  رقابت ها  این  اوزان  به  رضایی 
این رقابت ها فقط کشتی گیرانی که در رده سنی جوانان و 
بزرگسالان قرار دارند مجاز به رقابت هستند و پیکارها در رشته 
آزاد در اوزان 57، 61، 65، 70، 74، 86، 97 و 125 کیلوگرم 
و در رشته فرنگی در اوزان 59، 66، 71، 75، 80، 85، 98 و 

130 کیلوگرم به انجام خواهد رسید.

هندبال در سراشیبی سقوط و آشفتگی عجیب

ملی پوشان از ایران می روند!
ثبت نام تنها هفت تیم برای حضور در مسابقات لیگ 
ستارگان هندبال کشور و بدون تیم ماندن بسیاری از 
ملی پوشان اوضاع این رشته را بحرانی تر از قبل کرده و 

نگرانی ها را افزایش داده است.
بعد از عدم موفقیت تیم های بزرگسالان هندبال 
ایران برای حضور در مسابقات المپیک و ناکامی در 
تیم هندبال  نبودن  موفق  آسیا،  قهرمانی  رقابتهای 
جوانان و لغو اعزام تیم نوجوانان و جریمه سنگین و 
محرومیت دوساله این تیم از حضور در میادین آسیایی 
و در نهایت استعفای رئیس فدراسیون به دلیل بیماری 
ظاهرا شیرازه این رشته ورزشی بیش از پیش از هم 

پاشیده است. 
با رفتن مهدوی از این فدراسیون رقابتهای استانی 
هندبال جوانان که قدمتی بالای بیست سال دارد و قرار 
بود با حضور 100 تیم برگزار شود به دلیل مشکلات 
مالی و عدم حمایت از سوی سرمایه گذارش لغو شد و 
با گذشت یک ماه از حضور سرپرست جدید فدراسیون 
دغدغه برگزاری لیگ برتر یا لیگ ستارگان به گرفتاری 
های این رشته افزوده شده و به نظر می رسد پای 

شکسته هندبال بیش از قبل بلنگد. 
طبق اعلام فدراسیون هندبال ایران لیگ ستارگان 
قرار است اواخر مهرماه سال جاری و با تاخیری یک 
ماهه نسبت به برنامه ریزی قبلی برگزار شود. مهلت 
ثبت نام تیم ها و اعلام اسامی بازیکنان و کادر فنی و 
قراردادهایشان نیز 23 شهریورماه اعلام شد اما در پایان 
این مهلت و با وجود عدم سخت گیری فدراسیون برای 
زمان ثبت نام تیم ها جمع تیم های حاضر در لیگ تنها 

به عدد هفت رسیده است.
هفت تیم سپاهان اصفهان، شهرداری کاشان، مس 
کرمان، نیروی زمینی، نفت و گاز گچساران، برق جدید 
فارس و شهرداری ارومیه تنها تیم هایی هستند که 
حضورشان را برای لیگ برتر به فدراسیون اعلام کرده 
اند. نام تیم هایی چون کفش ملی تهران که در نیمه 
رقابتهای سال گذشته و با تلاش فدراسیون به مسابقات 

آمد اما نتوانست با بازیکنان اش تسویه حساب کند.
نام منیزیوم فردوس به عنوان قهرمان دوره قبل 

رقابتهای لیگ برتر باشگاه های کشور نیز در حالی در 
بین اسامی خالی است که مسئولان این باشگاه هیچ 
پاسخی به تماس های فدراسیون مبنی بر حضور یا 

عدم حضورشان در لیگ نداده اند.
  استان خراسان و یزد هیچ نماینده ای در مسابقات 
امسال نخواهند داشت. باشگاه بافق یزد به عنوان یکی از 
تیم های قدیمی این استان نیز در این دوره از مسابقات 
حاضر نخواهد بود. برق جدید فارس هرچند برای 

حضور در مسابقات اعلام آمادگی کرده است اما هنوز 
تکلیف خود را قطعی نکرده است. هپکو نیز حضور صد 

در صدی خود را اعلام نکرده است.
فرامرز می آبادی دبیر فدراسیون هندبال کشورمان 
با اظهار تاسف از عدم استقبال تیم ها از حضور در 
روزها  این  اینکه  بیان  با  ستارگان  لیگ  مسابقات 
خبرهای بد برای هندبال زیاد شنیده می شود گفت: 
همه تیم های ما مانند تیم های دیگر رشته های 

ورزشی مشکل مالی دارند وضعیت بغرنج اقتصادی 
باعث شده تا وضعیت تیم های باشگاهی هندبال روز 

به روز بدتر شود. 
وی در مورد عدم تعیین تکلیف منیزیوم فردوس 
قهرمان رقابتهای لیگ برتر هم گفت: منیزیوم فردوس 
علی رغم تلاش ما هنوز حاضر به حضور در لیگ نشده 
است. چندین مرتبه تماس و مکاتبه داشته ایم اما هنوز 
از مدیرعامل این مجموعه پاسخی نشنیده ایم. ظاهرا 

حتی با کادر فنی هم مذاکره نکرده اند و احتمال دارد 
این تیم را از دست بدهیم. 

دبیر و سخنگوی فدراسیون هندبال خاطرنشان کرد: 
یکی از بدترین اتفاقات این است که بازیکنان ملی پوش 
بدون تیم مانده اند. برخی از آنها حتی پیشنهاد هم 

نداشته اند و این برای هندبال یک اتفاق بد است. 
وی ادامه داد: شاید خیلی از بازیکنان بتوانند به 
عنوان لژیونر به تیم های باشگاهی کشورهای همسایه 
بپیوندند و این از این منظر خوب است اما از آن طرف 
ما زمانی که نیاز به ملی پوشان داریم دسترسی به آنها 
و جمع کردند آنها بسیار سخت خواهد بود و مطمئنا به 

تیم ملی ضربه خواهد خورد. 
وی به مصاحبه های ناراحت کننده ملی پوشان 
با رسانه ها اشاره کرد و گفت: بسیار تاسف بار است 
این روزها گفتگوهای نصرتی و مسائلی را خوانده ام . 
بازیکنان خوب و جوانی چون نوروزی و صادقی هم 
بدون تیم مانده اند. این خیلی بد است. بازیکنان را این 
طوری از دست می دهیم و شیرازه تیم های بزرگسالان 
ملی از هم خواهد پاشید. شاید برخی مشکل نداشته 
باشند و در جایی کاری داشته باشند اما بازیکنان جوان 

تنها ارتزاق شان از ورزش است. 
دبیر فدراسیون هندبال در خصوص شایعه حضور 
رحیمی در راس فدراسیون و بازگشت وی به این رشته 
هم تصریح کرد: در گروه های مجازی دیده ام اما بعید 
می دانم. ایشان دنبال آرامش هستند. ایشان سالها در 
هندبال زحمت کشیده اند، مدیر کل استان ، رئیس 
فدراسیون و مدیرعامل چندین باشگاه فوتبالی بوده 
اند و این روزها نیازمند آرامش هستند. شاید یکی از 
دلایلی که تا به امروز دیگر وارد این رشته نشده و اظهار 
نظری هم درمورد شرایط فدراسیون نکرده اند این است 

که نمی خواهند دوباره به این حوزه وارد شوند. 
وی بیان کرد: به هر حال مشکلات همگی دست 
به دست هم داده اند تا روز به روز کار برای این رشته 
سخت تر شود. شرایط حاکم بر رشته هندبال طوری 
شده که هر مدیری که بخواهد وارد آن شود کار سختی 

پیش رویش خواهد بود.
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تخریب سلول های سرطانی با نانوذرات و امواج فراصوت

پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی اصفهان و دانشگاه 
تربیت مدرس با انجام یک طرح آزمایشگاهی امکان 
استفاده  همزمان از امواج فراصوت و نانوذرات طلا را به 
 منظور تخریب سلول های سرطانی مورد بررسی قرار 
دادند که نتایج حاکی از استفاده از این فرایند به عنوان 

روش کم تهاجمی بوده است.
سایر  و  دردها  درمان  از  است  عبارت  سونوتراپی 
مشکلات با استفاده از امواج فراصوت. استفاده از امواج 
فراصوت در درمان پیش از استفاده  آن در تشخیص 
مطرح بوده است. امواج فراصوت امواج مکانیکی هستند و 
اعمال آنها درون بافت بدن، موجب ایجاد حرارت می شود. 
این حرارت به  عنوان یک تسکین  دهنده عمل می کند. 
تخریب  منظور  به   فراصوت  امواج  از  استفاده  امروزه 

موضعی بافت های توموری مورد بررسی قرار گرفته است.
دکتر احمد شانئی، عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان ضمن معرفی پدیده  حفره سازی ناشی از 
اعمال امواج فراصوت، از اجرای تحقیقاتی در این زمینه 

خبر داد.
این طرح تحقیقاتی  اهداف اجرای  به  اشاره  با  وی 
یادآور شد: هنگامی که امواج فراصوت درون محیط مایع 
انتشار می یابد، نواحی فشردگی و نواحی انبساط درون 
افزایش  نواحی موضعی  بنابراین  ایجاد می شود.  مایع 
و کاهش های متناوبی از فشار را تجربه می کنند. این 
موضوع موجب تشکیل و بزرگ شدن حباب های گاز 

می شود که به حفره سازی موسوم است.
شانئی ادامه داد: بر این اساس در این پژوهش سعی 

شده است با استفاده  همزمان از امواج فراصوت و پدیده  
حفره سازی و نانوذرات طلا، سلول های سرطانی تخریب 
شود؛ ضمن آنکه در این پژوهش اندازه  بهینه  نانوذرات 

مورد استفاده در این فرایند تعیین شد.
این محقق با تاکید بر این که استفاده از فرایند معرفی 
شده در این طرح برای تخریب سلول سرطانی، کمترین 
اثرات جانبی بر بافت های سالم اطراف تومور را در پی 
دارد، اظهار کرد: در این طرح از پدیده  حفره زایی جهت 
تخریب تومور سرطانی استفاده شده است. بدین صورت 
که حباب های تولیدشده  ناشی از اعمال امواج فراصوت به 
یکدیگر می پیوندند و پس ازاینکه اندازه  آنها به یک اندازه  

بحرانی رسید، می ترکند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان اضافه 
کرد: این موضوع موجب ایجاد یک انرژی بسیار بالا و 
تجزیه  آب به رادیکال های آزاد می شود و حضور نانو ذرات 
طلا موجب کاهش آستانه  شدت مورد نیاز برای وقوع 

پدیده  حفره سازی خواهد  شد.
وی با بیان این که در طرح حاضر، تأثیر مقدار و اندازه  
مورد  فراصوتی  حفره سازی  فعالیت  بر  طلا  نانوذرات 
بررسی قرار گرفت،خاطرنشان کرد: برای این منظور، 
میزان تولید رادیکال هیدروکسیل در غیاب و در حضور 
نانوذرات طلا در ابعاد مختلف ارزیابی شده و به  عنوان یک 

معیار شدت حفره سازی مطالعه شد.
نتایج این تحقیقات که حاصل تلاش های دکتر احمد 
شانئی، عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
و دکتر محمدمهدی شانئی، دانشجوی مقطع دکترای 
 Ultrasonics در مجله است،  تربیت مدرس  دانشگاه 

Sonochemistry به چاپ رسیده است.

چی بخریم؟چی نخریم؟

راحت ترین راه ها برای شاداب کردن چشم ها
نیلوفر جامه بزرگی

 شاید بتوان از چشم ها به عنوان مهم ترین اعضای صورت نام برد. چشم ها نسبت به 
دیگر اجزای صورت تاثیرگذاری زیادی بر نمایش حالات روحی و جسمانی هر فرد دارند. 
چشم ها به راحتی می توانند شادابی، خستگی، ناراحتی ، دلواپسی و حتی پیری را به 
مخاطب منتقل کنند. راه های سنتی زیادی برای برطرف کردن احساس پیری و خستگی 

چشم ها وجود دارد.
 شاید با دغدغه های شغلی امروزی فرصت استفاده از ماسک های خانگی وجود نداشته 
باشد اما واقعیت این است که نمی توان از تاثیرات مثبت این ماسک ها غافل شد. با همه 
اینها اگر فرصت ندارید، با استفاده از کرم هایی که در آزمایشگاه ها ساخته شده اند، می توان 
چشمانی جوان تر از سن تقویمی خود داشت.  دکتر شراره حسامی، بیشتر درباره استفاده 

از کرم ها به شما توضیح می دهد. 
1. نازک تر از برگ گل؟

پوست دور چشم حساس است و نیاز به مراقبت بیشتر دارد. پوست در نواحی اطراف 
چشم نازک تر از قسمت های دیگر است و به همین دلیل باید بیشتر هوای این ناحیه را 
داشته باشید. از طرف دیگر حرکات دیگر چشم مثل خندیدن یا گریه کردن  یا حالت هایی 
که عواطف شما را به واسطه جمع یا باز شدن چشم زیاد می کنند، همه و همه می توانند از 
عللی باشند که چروک را در این نواحی بیشتر کنند. تابش نور آفتاب هم می تواند به تنهایی 
از دلایل ظاهر شدن چروک های چشم شود؛ درست به همین دلایل است که این ناحیه از 

پوست صورت نیاز به مراقبت ویژه ای دارد.
2. چه محصولی مناسب تر است؟

اگر با دقت روی نوشته محصولات زیبایی را بخوانید، حتما متوجه می شوید که برخی 
کرم ها و سرم ها برای دور چشم مناسب نیستند؛ همان طور که گفتیم، پوست دور چشم 
از نواحی دیگر نازک تر است و به همین دلیل نمی توان هر نوع کرمی با هر غلظتی را برای 
این قسمت از چشم استفاده کرد. کرم هایی که مخصوص دور چشم نیستند، ممکن است 
باعث حساسیت و ناراحتی دور چشم شوند. قبل از خرید و استفاده از هر محصول حتی 
ضدآفتاب ها برای دور چشم، حتما دقت کنید که مخصوص استفاده برای دور چشم باشند.

3. چه کرمی بخریم؟
برخی محصولات دور چشم، از پف چشم گرفته تا تیرگی و چروک های چشم را رفع 
می کنند. اگر چند مشکل دارید، می توانید از این کرم  ها استفاده کنید، در مقابل برخی 
کرم ها تخصصی و مخصوص مشکلات خاص اند. بهتر است قبل از خرید محصول باتوجه 
به نیاز خود آنها را خریداری کنید. نگران نباشید تفاوتی بین کرم های چندکاره با کرم های 

تخصصی که مخصوص یک کار هستند، نیست.
4. تیرگی ها از کجاست؟

تیرگی دور چشم ممکن است به دلایل مختلفی ایجاد شود. ممکن است اطراف چشم 
فردی به طور ارثی سیاه باشد یا دلایل دیگری مانند نامنظم بودن گردش خون مویرگ های 
دور چشم، کم خونی یا عادات غلط شیوه زندگی مثل بی خوابی  دخیل باشند. درمان 
تیرگی ای که ارثی باشد چندان ساده  نیست و کرم های دور چشم هم نمی توانند تیرگی 
را کاملا رفع کنند. برای حل مشکلات تیرگی دور چشم باید به طور همزمان به دنبال رفع 

مشکلات بیرونی باشید و درکنار آنها از کرم های ضدتیرگی استفاده کنید.
5. پف آلودگی را چه کنیم؟

پف دور چشم هم ممکن است به دلایل ژنتیکی و ارثی  در فرد ایجاد شده باشد. 
پف هایی که معمولا بیشتر روی پلک فوقانی ایجاد می شود و ظاهر چندان خوشایندی 
ایجاد می کنند. بالا رفتن سن هم از دیگر علل اصلی ایجاد پف چشم است. درواقع با بالا 
رفتن سن، تجمع آب زیر چشم باعث ایجاد پف می شود. البته بیماری های قلبی یا کلیوی 
هم ممکن است باعث ایجاد پف زیر چشم شوند که بهتر است در این باره حتما با پزشک 
مشورت کنید. برای رفع پف چشم هم اگر بیماری ای دارید، باید در مرحله اول به درمان 
متوسل شوید، اگر هم از سلامت جسمی برخوردار هستید که با خیال راحت از کرم های 
ضد پف استفاده کنید. کرم های ضد پف، استحکام پوست را بیشتر و به رفع مشکل پف 

چشم کمک می کنند.
6. از چه زمانی شروع کنیم؟

بعد از گذر از 25سالگی، روند پیری پوست آغاز می شود و اگر با دقت به پوست خود نگاه 
کنید، متوجه می شوید که چشم ها اولین نقطه ای هستند که چروک می افتند. اگر نگران 
طراوت دور چشم خود هستید، بهتر است از 25سالگی از کرم ها استفاده کنید. اگر هم در 
دهه سوم زندگی خود هستید، نگران نباشید، 30سالگی هم برای استفاده از کرم های دور 

چشم دیر نیست و می توانید استفاده از کرم های دور چشم را آغاز کنید.
 آفتاب را جدی بگیرید

آفتاب از دلایلی است که می تواند باعث چروک شدن دور چشم شود، محافظت در برابر 
آفتاب مهم است. ضد آفتاب هایی که برای صورت استفاده می شوند، غلظت بالایی دارند و 
برای پوست اطراف چشم مناسب نیستند مگر ضد آفتاب هایی که روی آنها نوشته شده 
 باشد که مجازید برای دور چشم هم از آنها استفاده کنید. کرم های ضدآفتاب مخصوص 

دور چشم در بازار وجود دارند که می توانید از آنها استفاده کنید.
 برخی محصولات تخصصی ضدچروک چشم یا محصولات دیگر  هم اثرات ضدآفتابی 
دارند که برای اطلاع از میزان محافظت آنها در برابر آفتاب می توانید به بروشور محصولات 
مراجعه کنید یا از پزشک یا متصدی داروخانه بخواهید ویژگی محصولات را برای تان 
توضیح دهد. استفاده از عینک آفتابی مرغوب هم می تواند نقش مهمی در محافظت از 

چشم داشته باشد.
محصول چرب بخریم یا خشک؟

محصولات تخصصی دور چشم، تاکیدی برای استفاده در پوست های چرب یا خشک 
ندارند اما افرادی که پوست بسیار خشک دارند، می توانند در کنار مراقبت تخصصی 
خود  از کرم های رطوبت رسان یا ماسک هایی که رطوبت را به پوست می رسانند و البته 
مخصوص دور چشم هم هستند، استفاده کنند. برخی افراد هم که پوست خیلی چربی 
دارند، به طوری که دانه های چربی به نام میلیا روی پوست دور چشم آنها قابل مشاهده 
است، می توانند از دور چشم هایی که به فرم سرم هستند یا محصولاتی که چربی  پوست 

را کنترل می کنند، استفاده کنند.
قاتل سلول های پوست نباشید

تغذیه نامناسب مهم ترین عامل در ایجاد رادیکال آزاد در پوست است. رادیکال آزاد هم 
مهم ترین علت ایجاد اختلال در گردش خون مویرگی، پیری و سرطان پوست  است .   اگر 
عاشق فست فود هستید و بدون دقت غذاهای مختلف را در رستوران می خورید، باید بدانید 
که قاتل سلول های پوست تان هستید. با مرگ سلول های پوست شرایط مساعدی برای 
ایجاد چین و چروک در پوست ایجاد می شود. برای حفظ سلامت پوست خود استفاده از 
روغن ها را محدود کنید و تا می توانید از منابع میوه و سبزیجات  آنتی اکسیدان  به پوست 

خود برسانید.
چای کیسه ای ضد  پف؟

چای سبز آنتی اکسیدان است و ممکن است در کاهش پف چشم تاثیر داشته باشد 
و مصرف آن هم تا حدودی به بهبود قدرت دفاعی و بهبود گردش خون کمک می کند 
اما نمی توان با استفاده از چای کیسه ای توقع معجزه داشت. فست فودها قاتل سلول های 

پوست هستند و باعث مرگ سلول های پوست و ایجاد چین و چروک می شوند.

این ماهی را به هیچ عنوان نخرید!
از این پس اگر در رستوران هوس خوردن ماهی قزل آلا به سرتان زد حتماً قبل از 
سفارش غذا از سرآشپز یک سئوال بسیار ضروری را بپرسید تا در آینده دچار انواع بیماری 

های مرگبار نشوید.
ماهی قزل آلا یکی از محبوب ترین ماهی ها در دنیا است و اغلب افراد آن را به عنوان 

انتخاب یک غذای دریایی در رژیم غذایی هفتگی یا ماهانه خود قرار می دهند.
تحقیقات جدید نشان می دهد این ماهی خوش طعم می تواند حاوی مواد سمی بسیار 
خطرناکی باشد که در فرد بیماری هایی مانندسرطان، مسمومیت غذایی، اختلال در 
سیستم ایمنی بدن، بیش فعالی، بهره هوشی پایین، مشکلات غدد درون ریز و انواع آلرژی 

را ایجاد کند.
شیوه پرورش ماهی قزل آلا در اکثر کشورهای دنیا و نگهداری آنها در استخرهای 
پرورشی که با مواد صنعتی تغذیه می شوند و استفاده از انواع کودها و آنتی بیوتیک ها، دانه 
سویا، روغن کانولا، آرد ذرت و مواد غذایی از این دست، باعث ایجاد سم در بدن ماهی می 

شود که ورود به زنجیره غذایی انسان ابتلا به انواع بیماری ها را در پی دارد.
استفاده از نوعی ماده رنگی به نام آستاگزانتین در استخرهای پرورش ماهی قزل آلا 
باعث خاکستری شدن رنگ بدن ماهی مانند انواع وحشی خود می شود که در طبیعت و 
رودخانه ها زندگی می کنند، این ماده برای مصرف توسط انسان ها بسیار خطرناک است 
ولی در برخی کشورها از این ماده برای همرنگ شدن ماهی های پرورشی و فریب دادن 
مشتریان استفاده می شود. در ماهی های قزل آلای پرورشی به ویژه در کشورهای غربی 
انواع مواد سمی، امگا سه بسیار ناچیز، آنتی بیوتیک به میزان بالا در لایه های گوشت بدن 
ماهی و طعمی غیر طبیعی وجود دارد که توصیه می شود افراد تاحدامکان ماهی های 
طبیعی و غیر پرورشی مصرف کنند و در صورت استفاده از نوع پرورشی از سلامت ماهی 
و نوع تغذیه آن اطمینان کسب کنند. ماهی منبع بسیار مغذی برای دریافت اسیدهای 
چرب امگاسه است که می تواند از ابتلای افراد به بیماری هایی چون سرطان، دیابت و نیز 

مشکلات قلبی عروقی جلوگیری کند.
مواردی چون نوع بسته بندی، برش قطعات ماهی و نگهداری تا قبل از خرید نیز در 
بروز بیماری در افراد مصرف کننده موثر است که عدم رعایت دقیق نکات بهداشتی توسط 
ماهیگیران، به ویژه ابزارهای آلوده ماهی گیری، نگهداری در سردخانه با دمای کم، خرید 
و فروش ماهی های بیمار و عدم توجه به مکان صید ماهی می تواند فرد خریدار را با 
مشکلات سلامتی مواجه کند. همه ساله در دنیا تعداد زیادی از افراد در اثر مسمومیت 
با ماهی و یا بیماری های مزمن ناشی از جیوه یا آلودگی های موجود در بدن ماهی جان 

خود را از دست می دهند.

شرکت اپل در سال 2008 طرحی را به سازمان ثبت اختراعات و علائم تجاری آمریکا 
ارائه کرد که طی آن گوشی های هوشمند در حین رانندگی به طور خودکار قفل می شوند.

 شرکت اپل در سال 2014 موفق به ثبت این اختراع شد و براساس این فناوری صحبت با 
تلفن همراه و همین طور ارسال پیامک حین رانندگی غیرفعال می شود.

ایده طراحی این فناوری به این دلیل به ذهن مقامات این شرکت خطور کرد که آمار سوانح 
دلخراش رانندگی به دلیل استفاده از تلفن همراه روز به روز بیشتر می شود.

شرکت اپل برای تعبیه این فناوری در گوشی های هوشمند خود دو راه پیش رو دارد.
اولین راه تعبیه حسگرهایی در گوشی های هوشمند اپل است که بر محیط اطراف نظارت 
کرده و به محض باخبر شدن از تصمیم راننده برای استفاده از تلفن همراه، گوشی  هوشمند 

را قفل کند.
راه دومی که پیش روی این شرکت بزرگ قرار دارد این است که سیستم پردازنده خودرو 
در زمان رانندگی پیام هایی را به صورت خودکار به گوشی های هوشمند ارسال کرده و گوشی 
را به حالت قفل در می آورد، به این ترتیب که کامپیوتر مرکزی خودرو با روشن شدن موتور، 
سیگنال هایی را به تلفن همراه ارسال کرده و امکان ارسال پیامک تا زمان خاموش شدن 

خودرو غیرفعال باقی می ماند.
به گفته مقامات شرکت اپل وجود این فناوری در گوشی های هوشمند امری ضروری است 
چرا که سوانح دلخراش به دلیل ارسال پیامک هنگام رانندگی چنان گسترده است که نگرانی 

عموم مردم و مسئولان را در پی داشته است.

گوشی های آیفون حین رانندگی
 غیرفعال می شوند

پژوهشگران دانشگاه کاشان با ارائه مدل مناسب در ساختارهای گرافینی، راهکاری را 
برای ساخت قطعات الکترونیکی با مصرف انرژی کمتر ارائه دهند.

پژوهشگران ساختارهای گرافینی را بدلیل خواص منحصربفرد فیزیکی، جایگزین 
مناسب ترکیبات اکسید ایندیم- قلع بکار رفته در صنایع الکترونیک وسلول های 

خورشیدی و پنل های لمسی و تصویری می دانند.
در این میان ساختارهای گرافینی لبه زیگزاگی خواص مغناطیسی نیز از خود 
نشان می دهند، بنابراین ایده طراحی قطعات الکترونیکی وابسته به اسپین بر مبنای 
نانوساختارهای گرافینی و کنترل و بهینه سازی خواص اسپینترونیکی بدون استفاده از 
مواد مغناطیسی، مورد توجه محققان قرار گرفته است. ایده طراحی، ساخت و استفاده 
از ترانزیستورهای گرافینی می تواند گامی کارآمد در جهت ایجاد تحول در نانوالکترونیک 

باشد.
از این رو محققان دانشگاه دانشگاه کاشان پروژه »ایجاد جریان های خالص اسپینی در 
نانو ترانزیستورهای گرافینی سه پایان« را با پشتیبانی صندوق حمایت از پژوهشگران و 

فناوران اجرایی کردند.
در این طرح با طراحی مناسب و متفاوت کانال در ترانزیستورهای گرافینی سه پایانه 
و استفاده از خواص مغناطیسی ذاتی لبه های زیگزاگی پولک های گرافینی، جریان هایی 

با قطبیدگی کامل اسپینی ایجاد شد.
عدم استفاده از مواد مغناطیسی، ضمن کاهش هزینه های ساخت، پراکندگی های 
مغناطیسی را کاهش داده و با توجه به ضخامت کم و طول نانومتری ترکیبات گرافینی، 

امکان کنترل جریان ها را بسادگی با صرف انرژی کمتر و با سرعت بیشتر فراهم می کند. 
با ارائه طرح جدید در ترانزیستورهای گرافینی سه پایانه و ارائه مدل محاسباتی مناسب 

به شبیه سازی آنان پرداخته شده است.
صنعت نیم رسانا سالیان گذشته قادر بوده با بهینه سازی سیستم های الکترونی، 
قطعات کوچکتر و سریعتری تولید کند؛ اما این صنعت بدلیل مشکلات تکنیکی و 
محدودیت های علمی، در آینده ای نه چندان دور به بن بست خواهد رسید و نیاز 
به جایگزینی و یافتن صنعت و تکنولوژی جدیدی است که بتواند در جهت تولید 

ترانزیستور با چگالی بیشتر و با سرعت و بازدهی بیشتر گام بردارد.
ترانزیستورهای اثر میدانی بر پایه گرافین مهمترین گزینه جایگزین نیمه رساناهای 
اکسید فلزی امروزی هستند که علاوه بر داشتن خصوصیات الکترونی ویژه امکان کنترل 

و ایجاد جریان های اسپینی در این ساختارها را دارند.
بر این اساس، طراحی و مدل سازی قطعات الکترونیکی وابسته به اسپین بر مبنای نانو 
ساختارهای گرافینی، امکان کنترل و بهینه سازی خواص اسپین الکترونیکی را در این 
ساختارها فراهم کرده و شناخت کامل خواص فیزیکی و مغناطیسی نانو ساختارهای 
پایه کربنی می تواند گامی موثر در جهت ساخت قطعات الکترونیکی سریعتر، ارزانتر و 

با مصرف انرژی کمتر باشد.
 از آنجا که ترانزیستورهای اثرمیدانی قلب الکترونیک مدرن هستند و در تمام قطعات 
الکترونیکی و پردازنده ها حضور دارند؛ بنابراین نتایج این تحقیق در گسترش و تولید 

دانش فنی قطعات الکترونیکی مدرن بر پایه مواد غیر سیلیکونی مفید خواهد بود.

محققان آمریکایی دریافته اند که هورمون خواب انسان، 
کلید حل معمای ماهی های آوازه خوان است.  گونه خاصی 
از ماهی ها موسوم به "سوناتای مهتاب" وجود دارند که در 

هنگام شب، آوازی شبیه به زمزمه را سر می هند و صبحگاه 
ساکت می شوند. محققان دانشگاه ییل دریافته اند که پدیده 
آوازه خوانی این ماهی ها با هورمونی مرتبط است که به 
حفظ خواب انسان کمک می کند. در دهه 1980، ساکنان 
خانه های قایقی با صدای زمزمه عجیبی مانند صدای 
عبور یک زیردریایی روبرو شدند که ابتدا تصور می شد 
از تجهیزات نظامی، پمپ های فاضلاب یا حتی موجودات 
عجیب ناشی می شود. اما دانشمندان بعدها دریافتند که 
این صدا در حقیقت آواز شبانه ناوبان ماهی های نر است که 

در فصل های جفت گیری به جذب ماده ها می پردازند. این 
گونه از ماهی تا 38 سانتی متر رشد کرده و معمولا رنگ 
آن ها زیتونی است. زیر بدن این ماهی حاوی ردیفی از اندام 
درخشنده است که ناظران را به یاد یونیفرم دانشجویان 
نیروی دریایی می اندازد، از این رو این ماهی را ناوبان ماهی 
می نامند. محققان با بررسی اینگونه ماهی در آزمایشگاه 
دریافتند که هورمون ملاتونین و همچنین ساعت درونی 
بدن آن ها باعث می شود این گونه تنها در شب شروع به 

آوازخوانی کرده و در طول روز ساکت بماند.

راهکار محققان کشور برای ساخت قطعات الکترونیکی با مصرف کمتر انرژی

معمای ماهی آوازه خوان حل شد

در این مطلب شش تاثیر آسیب رسان سیگار بر سلامت 
دهان را مرور می کنیم، شاید تشویقی باشد برای اینکه پاکت 

سیگار را روانه سطل زباله کنید.
شاید زمانی سیگار کشیدن بسیار باکلاس و روشنفکرانه 
به نظر می رسید، اما این روزها بسیاری از افراد به این باور 
رسیده اند که سیگار سلامتی شان را به خطر می اندازد و 
منطق حکم می کند تا از آن دوری کنند. بنابراین این روزها 
سیگار نکشیدن نمادی از شخصیت و احترام فرد به سلامت 
خود و دیگران است. البته خود سیگاری ها بهتر از هر کس 
دیگری نسبت به عوارض آن آگاه هستند. اما با این حال برخی 
همچنان بر این عادت نادرست پافشاری کرده و سلامتی 

خودشان را به خطر می اندازند.
در دنیای امروز تمام مجلات، روزنامه ها، آگهی ها و غیره پر 
است از پیام های مبارزه با دخانیات. حتی روی پاکت سیگار 
نیز با نگارش پیام و تصاویری سعی در آگاهی مردم از عوارض 
آن شده است. بنابراین همه مردم یا دست کم خیلی از افراد 

می دانند که سیگار برای سلامتی مضر است.
اگر سیگار می کشید باید قبول کنید که سه برابر بیشتر از 
غیرسیگاری ها مستعد ابتلا به پوسیدگی دندان ها خواهید 

بود
واقعیت این است که مصرف سیگار می تواند باعث بروز 
بیماری ها و مشکلات بسیار جدی مانند سرطان، بیماری های 
ریوی و بیماری های قلبی شود. علاوه بر آن اثراتی در دهان 
مصرف کننده ها دارد و با هر پکی که می زنند لب ها، زبان، 
دندان ها و لثه هایشان تحت تاثیر قرار می گیرد. در ادامه شما 

را بیشتر با آسیب های دهانی سیگار آشنا می کنیم.
سیگار و سرطان دهان

متاسف هستیم که این را می گوییم، اما سیگار کشیدن 
یا جویدن توتون خطر ابتلا به سرطان زبان، لب ها، لثه و 
حنجره را بالا می برد. محققان کانادایی اعلام کرده اند که 
مصرف سیگار سالانه، موارد جدید سرطان زبان را ایجاد می 
کند که معمولا بیشتر آقایان هستند. متخصصان تاکید دارند 
افرادی که سیگار می کشند و جزو مصرف کنندگان الکل 

نیز محسوب می شوند، با خطرات جدی تری روبرو هستند.
متاسفانه در اکثر موارد سرطان دهان صرفا زمانی که به 

مرحله پیشرفته رسیده باشد ، تشخیص داده می شود. بنابراین 
مسئله درمان آن بسیار سخت و پیچیده می شود. در کشوری 
مانند کانادا سالانه یک میلیون نفر به دلیل ابتلا به سرطان 

دهان، جان خود را از دست می دهند.
سیگار و بیماری های لثه

دخانیات به دو صورت به لثه ها حمله می کند. در صورت 
اول افراد سیگاری بیشتر در معرض پلاک های باکتریایی در 
دهان هستند که لثه ها را در معرض خطر مداوم قرار می 
دهند. در صورت دوم سیگاری ها با کمبود اکسیژن در خون 
مواجه هستند. این مسئله نیز باعث کند شدن روند بهبود 

زخم می شود.
بنابراین زمانی که لثه فرد دچار مشکل و عفونی شده باشد، 
بدن آمادگی کمتری در مقابله با این عفونت دارد. بیماری های 
مربوط به لثه در افراد سیگاری در مقایسه با غیرسیگاری ها با 

سرعت بیشتری گسترش می یابد.
سیگار و پوسیدگی دندان

در نظر داشته باشید که با افزایش پلاک دهان و مشکلات 
لثه ناشی از مصرف دخانیات، افراد بیشتر در معرض پوسیدگی 
دندان قرار می گیرند. اگر سیگار می کشید باید قبول کنید 
که سه برابر بیشتر از غیرسیگاری ها مستعد ابتلا به پوسیدگی 

دندان ها خواهید بود.
بوی بد دهان

سیگار و بوی بد دهان
خدا نکند که آدم مجبور باشد از نزدیک با یک فرد سیگاری 
هم کلام شود. بوی تند سیگار واقعا آزاردهنده است. چیز 
جدید و شگفت آوری نیست. دهان سیگاری ها بوی بدی می 
دهد و با جویدن آدامس نعنایی و غیره نیز مشکل حل شدنی 
نیست. بیش از چهارهزار ترکیب شیمیایی و سمی در سیگار 
وجود دارد که با هر پک در دهان جریان می یابد و اکثر آنها 
روی سطح داخلی دهان جا خوش می کنند. علاوه بر این، 
مصرف دخانیات باعث خشکی دهان می شود. این وضعیت 
می تواند باعث عفونت لثه ها و حتی تحریک سینوس ها و 

تولید رینوفرانژیت یا سرماخوردگی شود.
سیگار و دندان های زرد و لک دار

حس چشایی و بویایی افرادی که به طور مداوم سیگار می 

کشند دچار مشکل می شود. در نتیجه این افراد عطر و طعم 
واقعی غذا را درک نمی کنند

دهان یک فرد سیگاری به هیچ عنوان زیبا نیست.
گودرون و نیکوتین روی دندان ها لکه های زرد پررنگی 
ایجاد می کند و این رنگ می تواند در رگه های ریز مینای 
دندان رسوخ کند. باید بدانید که بعد از چند سال سیگار 

کشیدن، لکه ها دائمی می شوند.
سیگار و کاهش حس چشایی و بویایی

 حس چشایی و بویایی افرادی که به طور مداوم سیگار 
می کشند دچار مشکل می شود. در نتیجه این افراد عطر 
و طعم واقعی غذا را درک نمی کنند. اگر شما هم جزو این 
افراد هستید نه تنها از غذاخوردن لذت نخواهید برد، بلکه به 
امید طعم دار کردن غذایتان مقدار زیادی نمک یا شکر به آن 

خواهید افزود.
نتایج بررسی ها نشان می دهد که از هر پنج فرد سیگاری، 
دارد.  ضعیفی  بویایی  و  چشایی  حس  نفر  یک  حدودا 
خوشبختانه این تاثیر بعد از ترک سیگار به مرور از بین می 
رود و شما می توانید از عطر و طعم غذایی که میل می کنید 

لذت ببرید.
آیا زمان آن نرسیده که سیگار را ترک کنید؟

امیدواریم مسائلی که مطرح کردیم شما را متقاعد کرده 
باشد که زمان ترک سیگار فرا رسیده است. اما چگونه می 
توانید به این امر مهم دست پیدا کنید؟ راز موفقیت این است 
که بدون احساس خستگی، تلاش کنید. ممکن است روش 
های متعددی را امتحان کنید. البته در گام اول باید به مضرات 
آن واقف شده و اراده کنید، چون بدون تصمیم قلبی راه به 

جایی نخواهید برد.
در گام بعد شاید لازم باشد دست به جیب نیز بشوید. 
امروزه برچسب های پوستی نیکوتین وجود دارد که کشش 
بیمارگونه به سمت تنباکو و علائم اعتیاد را کاهش می دهد. 
البته مشاورهایی نیز هستند که به افراد در کاهش اعتیاد به 
سیگار و ترک آن کمک می کنند. رعایت بهداشت دهان 
از اهمیت بالایی برخوردار است و دندانپزشک نیز می تواند 
اطلاعات بیشتری برای سالم تر نگه داشتن دندان هایتان ارائه 

دهد.

سیگار، دهان تان را بیمار می کند
بیماری مننژیت در کودکان زیر 2 سال

 چه عوارضی دارد!؟
ممکن است بر اثر تب بالا و یا ضربه های بدی که به کودکان وارد می شود، باکتری ها 
یا ویروس ها به بدن شان وارد شده و باعث بروز بیماری مننژیت در آنها شود. مننژیت در 
بچه های کمتر از 2 سال بسیار خطرناک است و باید آن را بسیار جدی گرفت چرا که سیستم 

ایمنی این کودکان ضعیف است و ممکن است دچار عفونت مغزی شوند.
ممکن است بر اثر تب بالا و یا ضربه های بدی که به کودکان وارد می شود، باکتری ها یا 
ویروس ها به بدن شان وارد شده و باعث بروز بیماری مننژیت در آنها شود. به همین دلیل 
در گفتگو با دکتر وحیده صباغی، متخصص کودکان و نوزادان، از او درباره بیماری مننژیت و 

علائم و راه درمان آن پرسیدیم.
دکتر وحیده صباغی، متخصص کودکان و نوزادان، درباره مننژیت می گوید:» دور مغز و 
نخاع ما را پرده ای نازک مانند پوسته ی نازک تخم مرغ فرا گرفته که نام آن مننژ است و به 
هرگونه التهاب و عفونت آن مننژیت گفته می شود. چون مغز و نخاع در محیط بسته ای قرار 
دارند، همه ی التهابات به خود مغز منتقل می شود و بر اثر آن، فرد دچار سردرد شدید می شود. 
اگر عفونت، نخاع را درگیر کند کودک دچار تب بالا و درد شدید می شود و بر اثر این درد او 

حتی نمی تواند گردنش را خم کند.«
مننژیت بر اثر دو عامل ویروسی و باکتریایی بروز می کند. مننژیتی که بر اثر عامل ویروسی 
به وجود آمده باشد، خود به خود درمان می شود اما اگر عامل به وجود آمدن این بیماری 
باکتری باشد، بسیار خطرناک است و باید هرچه سریع تر آن را درمان کرد. به همین دلیل 
دکتر صباغی می گوید:» مننژیت در بچه های کمتر از 2 سال بسیار خطرناک است و باید آن 
را بسیار جدی گرفت چرا که سیستم ایمنی این کودکان ضعیف است و ممکن است دچار 
عفونت مغزی شوند. یکی از باکتری هایی که پیش از این در بروز مننژیت نقش مهمی داشت، 
باکتری هموفیلوس آنفلوآنزا نوع b بود که خوشبختانه امسال با واکسن 5گانه که در 2 ماهگی، 

4 ماهگی و 6 ماهگی به کودک تزریق می شود، کنترل شده است.«
بیماری مننژیت در کودکان زیر 2 سال چه عوارضی دارد؟

 عفونت مننژیت مستقیما ایجاد عارضه نمی کند و عامل آن باید از جایی وارد مغز یا نخاع 
شود. در حالت طبیعی، عامل ایجاد این بیماری از راه خون یا تنفس از مننژ عبور می کند.

دکتر صباغی درباره علائم بیماری مننژیت توضیح می دهد:» از علائم بیماری مننژیت، تب 
بالا، استفراغ های شدید و جهنده و بی قراری شدید بیمار است. اگر سن بیمار بالاتر باشد و 
از او بخواهید سرش را خم کند او به دلیل درد زیاد نمی تواند این کار را انجام دهد. همه ی 
بچه هایی که به این بیماری مبتلا می شوند، تب همراه با استفراغ دارند و باید برای درمان به 
پزشک مراجعه کنند و بستری شوند چون ممکن است بیماری شان با دارو های رایج درمان 
نشود .« دکتر صباغی معتقد است عفونت های ویروسی که منجر به مننژیت شده اند، زودتر 
بهبود می یابند که ممکن است حداکثر 10 روز طول بکشد و می گوید:» مننژیت در صورت 
حاد شدن منجر به آنسفالیت یا عفونت مغزی می شود. یکی از علت های آنسفالیت آبله مرغان 
است که در صورت تب بالا به همراه استفراغ اتفاق می افتد و کودک در صورت ابتلا به آن، 

حتما باید برای درمان بستری شود.«
بیماری مننژیت در کودکان زیر 2 سال چه عوارضی دارد؟

دکتر صباغی توصیه می کند:» در صورتی که پرده مغزی ملتهب شود، اولین اقدامی که 
بعد از بستری باید انجام شود کنترل کردن و پایین آوردن تب است. همچنین باید به طور 
مرتب به کودک سرم زده شود و آنتی بیوتیک وریدی تزریق به او کنند. چون اگر کودک 
تشنج کند، ممکن است به آنسفالیت یا عفونت مغزی دچار شود که عوارض جبران ناپذیری 
بر روی مغز کودک می گذارد و باعث می شود رشد مغزی بچه مختل شود و عوارضی مانند 
عقب ماندگی ذهنی و اختلال در یادگیری بر جای بگذارد. هرچه سن کودک کمتر باشد، 
عوارض این بیماری بیشتر است. البته هر تشنجی باعث این عوارض نمی شود و تنها در 
صورتی که تشنج ها مداوم و پی در پی باشند و کنترل نشوند این عوارض را به جا می گذارند.«

اگر ضربه باعث ایجاد زخمی شده باشد و باکتری از طریق آن وارد فضای مغزی شود، ممکن 
است مننژیت اتفاق بیفتد. شاید حتی باکتری هایی که روی پوست ما هستند و برای مان ایجاد 
مشکل نمی کنند، در فضای مغز بسیار خطرناک باشند. این متخصص کودکان و نوزادان، 
درباره شرایط مادران باردار که به مننژیت مبتلا می شوند توضیح می دهد:» اگر خانم بارداری 
به مننژیت مبتلا شود و درمانش کامل نشود، ممکن است تب بالا برایش ایجاد مشکل کند. 
بچه های زودرس هم ممکن است بر اثر باکتری هایی که در بیمارستان وجود دارد دچار 
مننژیت شوند. همچنین ممکن است مننژیت از خون مادر به جنین منتقل شود. اما به طور 
قطعی نمی توان گفت که چون مادر دچار مننژیت شده، جنین ناقص می شود و یا عقب مانده 
می شود و کاملا به شرایط بستگی دارد. چون بدن مادر برای مبارزه با این بیماری آنتی بیوتیک 

ترشح می کند که جنین هم قسمتی از آن را دریافت می کند.«

یک شرکت آمریکایی برای جلوگیری از کلاهبرداری، سامانه گرفتن عکس سلفی برای 
شناسایی راننده را طراحی کرده است.Uber شرکت خدمات آنلاین حمل و نقل در آمریکا 
اعلام کرد، سیستم امنیتی جدیدی را با نام Real-Time ID Check )بررسی بهنگام هویت(  
در خودروهای این کمپانی تعبیه کرده که راننده قبل از استارت زدن باید از خود یک عکس 
سلفی بگیرد تا شناسایی شود.  این فناوری از سرویس »خدمات شناختی مایکروسافت« 
استفاده می کند. در واقع با گرفته شدن عکس سلفی کاربر، تصویر به سرویس »خدمات 
شناختی مایکروسافت« انتقال داده می شود تا عکس کاربر با اکانت او در فایلش تطبیق داده 
شود.در صورتیکه تصویر ارسال شده با اکانت یکی نباشد، اکانت مسدود می شود و اتومبیل 
روشن نمی شود.هدف از اجرای این طرح، کاهش کلاهبرداری و انتقال حس امنیت در سطح 
جامعه است.  مسئولین شرکت Uber می گویند: در 99 درصد از آزمایش های انجام شده، به 

کارگیری این شیوه با موفقیت روبرو شده است.

اتومبیلی که صاحب خود را با عکس سلفی 
شناسایی می کند



اجتماعی 6

آیت الله موسوی اردبیلی:

برگزاری کنگره حضرت آمنه)س( 
اقدامی ارزشمند است

یکی از مراجع تقلید شیعیان برگزاری کنگره حضرت آمنه)س( را اقدامی بی سابقه و 
ارزشمند دانست و گفت: کارهای منسوب به خاندان آل الله باید جامع و در سطح بالایی از 

کیفیت برگزار شود.
 آیت الله العظمی سید عبدالکریم موسوی اردبیلی در دیدار اعضای ستاد کنگره حضرت 
آمنه)س( که در دفتر این استاد برجسته حوزه برگزار شد، گفت: برگزاری کنگره حضرت 
آمنه)س(، این بانوی بزرگ اسلام، اقدامی بی سابقه و ارزشمند است. وی افزودند: زمانی که 
اقدامی منسوب به خاندان آل الله انجام می شود، باید جامع و در سطح بالایی از کیفیت برگزار 
شود. مرجع تقلید شیعیان، حضور پژوهشگران در عرصه معرفی شخصیت حضرت آمنه سلام 
الله علیها را ضروری دانست و گفت: کسانی که عهده دار کارهای علمی این کنگره هستند، 
باید افرادی آگاه و عالم و مورد اطمینان باشند تا نتیجه این کنگره، تولید آثاری ارزشمند درباره 
شخصیت این بانوی بزرگ اسلام شود. در ابتدای این دیدار حجج اسلام صفر فلاحی، معاون 
فرهنگی آستان مقدس، اسماعیل محمدی کرمانشاهی، رئیس پژوهشکده علامه طباطبایی 
و دبیر کنگره حضرت آمنه سلام الله علیها گزارشی درباره روند برگزاری این کنگره ارائه دادند. 
کنگره حضرت آمنه سلام الله علیها از سوی پژوهشکده علامه طباطبایی)ره( آستان مقدس 

حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار می شود.

همزمان با اربعین حسینی)ع(؛

خدمات فرهنگی و معرفتی در موکب
 حرم حضرت معصومه)س( مورد توجه باشد

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با اشاره به برپایی موکب این آستان در مسیر 
پیاده روی اربعین حسینی از نجف تا کربلا، گفت: ارائه خدمات فرهنگی و معرفتی به صورت 

ویژه مورد توجه باشد.
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار اعضای ستاد اربعین آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( که در سالن محراب حرم مطهر برگزار شد، گفت: خدمت به زائران حرم 
حسینی)ع( در موکب حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در اربعین با تکیه بر شعار 
خدمت به اجداد طاهرین حضرت است. وی افزود: با توجه به اینکه این موکب به نام مقدس 
حضرت فاطمه معصومه علیها السلام و از سوی حرم مطهر این بانو برپا می شود، باید سرتاپای 
موکب از حضرت معصومه و مادرشان حضرت فاطمه زهرا علیها السلام سخن بگوید. با توجه 
به جایگاه ویژه حوزه علمیه قم در این شهر، باید در کنار خدمات عمومی و تسهیلاتی زائر، به 
ارائه خدمات فرهنگی و معرفتی نیز به صورت ویژه ارائه شود. تولیت آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه علیها السلام با اشاره به آیه »هو الذی ایدک بنصره و بالمونین« گفت: خداوند 
در این آیه خطاب به پیامبر)ص( بیان می دارد که  با نصرت خودش و مردم این پیامبر الهی 
را یاری کردکرده است؛ یعنی خدا کمکهای مردمی را دوست دارد و مردم باید خودشان را 
در همه امور سهیم کنند. وی خاطرنشان کرد: لازم است در اداره موکب از خرد جمعی و 
مشورت در جهات مختلف ساخت و اداره و پذیرایی و... بهره جست و از ظرفیت های مردمی 

در این عرصه استفاده نمود.
برپایی موکب حرم حضرت معصومه)س( در عمود 10۸0

در ابتدای این دیدار محمدجواد جهانگیرزاده گزارشی از سفر هیئتی متشکل از معاونان 
و مدیران آستان مقدس به عتبات عالیات در راستای برپایی موکب آستان مقدس در آیین 
پیاده روی اربعین حسینی ارائه داد. وی با اشاره به دیدار های انجام شده با تولیت های اعتاب 
مقدسه کربلا، نجف و کاظمین و جمعی از مسئولان اجرایی عراق گفت: آستان مقدس 
حضرت فاطمه معصومه علیها السلام امسال با اقامه موکب فرهنگی و خدماتی به ارائه خدمات 
به زائرین اربعین اباعبدالله الحسین علیه السلام می پردازد. رئیس ستاد اربعین حرم مطهر 
حضرت معصومه علیها السلام با اعلام این خبر گفت: بر اساس هماهنگی های صورت گرفته، 
زمینی با مساحت یازده هزار متر مربع زمین در عمود »1080« مسیر پیاده روی نجف تا 
کربلا برای راه اندازی موکب آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها اختصاص 
یافته است. وی افزود: ارائه خدمات مختلف از جمله برنامه های مختلف فرهنگی، پاسخگویی 
شرعی و معارفی به چهار زبان ترکی انگلیسی عربی و اردو، برگزاری محافل قرآنی، مجالس 
سخنرانی و مداحی، برپایی غرفه کودکان و برنامه های خدماتی اعم از مهمانسرای حضرت  
جهت پذیرایی از زائرین، بیمارستان صحرایی، ستاد گمشدگان و ایستگاه های صلواتی و محل 

اسکان زائرین از خدمات ویژه این موکب خواهد بود.

در گذشته های نه چندان دور ، درست قبل از ورود تکنولوژی به 
زندگی ها به طور مرتب و بی هیچ بهانه ای دیدارها تازه می شد. حتی 
برای نوشیدن یک استکان چای شب ها تا پاسی از وقت دور هم جمع 
می شدیم و می گفتیم و می خندیدیم و گاهی برای حل مشکل یکی 
از اقوام چاره جویی می کردیم. اما اکنون دیواری از غربت و غریبگی 
در خانواده ها کشیده شده است تا جایی که همدیگر را برای دیدار به 

دنیای مجازی دعوت می کنیم.
این روزها رنگ و بوی دیدارها و مهمانی ها عوض شده است. دیگر 
کمتر ردی از سفره های عریض و طویل دیده می شود که شمال 
سالن پذیرایی را به جنوبش وصل می کرد. اصلا شب نشینی ها نیز 
دیگر به خاطره ها پیوسته است. تجملات و زرق و برق جای سادگی 
و صمیمت را گرفته و فاصله بین قوم و خویش را زیاد کرده است. 
در یک کلام صله رحم به خاطره پیوسته است. شاید این پدیده ها 
نشانی از ریزش پیوستگی بین نسل ها و شکافی بین آنها باشد اما 
سوال اینجاست که چرا صله رحم به فراموشی سپرده شده است؟ این 
فراموشی چه آسیبی به مردم و جامعه وارد می کند و برای جلوگیری 

از پیامدهای آن چه سیاستی باید در پیش گرفت؟
**یاد آن ایام به خیر

یادش به خیر چه برو بیایی داشتیم . آخر هفته ها همه دور هم جمع 
می شدیم، هم شام می خوردیم و هم می خندیدیم و هم سر درد 
دلمان باز می شد و غصه ها را قصه می کردیم و می رفتیم تا هفته 
بعد. مطبخ خانه ما آخر هر هفته همیشه آماده پذیرایی از مهمانان 
بود. قابلمه غذا را برمی داشتیم و همه دور یک سفره می نشستیم 

و از حضور همدیگر لذت می بردیم. اینها را پروین به منیر می گوید.
آنها را در یک عصر پاییزی در پارکی می بینم . قصدم مزاحمت 
نیست ولی دوست دارم پای خاطراتشان بنشینم. پس از کسب اجازه 
به جمعشان وارد می شوم. از پروین 62 ساله می پرسم دقیقا چند 
سال پیش را یاد کرده است. او می گوید: حدود 15 سال پیش به 
قبل. آن زمان هر هفته یا مهمان بودیم یا مهمان داشتیم. تعطیلات 
آخر هفته را کمتر به تنهایی سپری می کردیم. تعطیلات در آن زمان 
صفا داشت . اصلا تعطیلات با آن رفت و آمدهایش معنی می گرفت 
.این روزها آخر هفته و اول هفته برای یک بازنشسته و یک خانه دار 
هیچ فرقی ندارد. همه روزها مثل هم شده اند. هرچند فرزندانمان آخر 
هفته به ما سر می زنند اما دیگر نه خاله ای در کار است و نه نوه خاله 
ای. همه ارتباط ها تلفنی است فقط از این طریق از حال هم باخبر 

می شویم و بس.
منیر 63 ساله هم شش دانگ حواسش به حرف های پروین است و 
در تایید گفته های او سری تکان می دهد و مدام نچ نچ می کند. شاید 
او دلش پرتر باشد. به او که نگاه می کنم منتظر نمی ماند و شروع می 
کند به گفتن یک خاطره. او خاطره اش را با این مقدمه که رنگ و بوی 
مهمانی ها هم عوض شده است، شروع می کند: چند وقت پیش و بعد 
از مدت ها در منزل یکی از بستگان دعوت شدیم. همه چیز لوکس و 
شیک بود. پس از حال و احوال پرسی تنها کلمه ای که رد و بدل شد 
چه خبر بود و بس. درست ده دقیقه بعد از ورود به مهمانی ها کم کم 
همه سرگرم گوشی هایشان شدند و تنها نشانی که از حضور آنها یافت 

می شد جوکهایی بود که هراز گاهی با صدای بلند خوانده می شد.
منیر می گوید: بدتر از آن پذیرایی شامی بود که این روزها سبک و 
سیاق جدیدی پیدا کرده است. میز شام را چیدند اما این روزها کسی 
پشت میز به سرو شام مشغول نمی شود. مهمان ها بشقاب به دست 
از غذاهای روی میز برای خود می کشند و به گوشه ای کز می کنند 

و در خلوت مشغول خوردن می شوند.
پروین به یاری منیر می آید و در ادامه صحبت های منیر می گوید: 
البته همین دیدار هم سالی یک بار اتفاق می افتد و آن هم مربوط می 
شود به دید و بازدیدهای سال نو. به همین دلیل است که جوان ترهای 

خانواده برخی از افراد فامیل را به یاد نمی آورند.
پروین رفع مشکلات اقوام را از مصادیق صله رحم عنوان می کند و 

می گوید: به صله رحم در آموزه های دینی ما بسیار تاکید شده است 
چراکه قلب ها را به هم نزدیک می کند و مشکلات را آشکار می سازند 
اما این آرمان زمانی محقق می شود که صله رحم معنی واقعی خود را 
دوباره بازیابد چرا که آنچه که این روزها در مهمانی ها دیده می شود 

تجملات است که جای خود را با صمیمیت عوض کرده است.
**حافظه تاریخی تان را از صله رحم پاک نکنید

دکتر حسین حجت پناه، جامعه شناس و استاد دانشگاه صله رحم را 
احسان نمودن یا اتحاد و دوستی در حق خویشاوندان معنی می کند و 
می گوید: صله رحم تنها احوالپرسی و رابطه داشتن با فامیل نیست و 

دیدار دوستان و آشنایان نیز صله رحم محسوب می شود.
او با تاکید بر این نکته که در اسلام به صلح رحم توصیه فراوانی 
شده است ادامه می دهد: تعابیر خاصی در مورد آن به کار می رود و 
برای صله رحم برکات زیادی از جمله عمر طولانی، سلامتی و افزایش 
رزق و روزی ذکر شده است. این استاد دانشگاه در پاسخ به این سوال 
که چرا صله رحم کاهش یافته است به مدرنیزاسیون و جهانی شدن 
اشاره می کند و اضافه می کند امروز می توان عصر فراگیر جهانی را 
نبردی بین مدرنیته و سنت معرفی کرد. در این فرایند خانواده گسترده 
تبدیل به خانواده هسته ای می شود و روابط خانوادگی محدود تر 
می شود و در چنین شرایطی با رشد فردی شدن مواجه هستیم. 
در فرایند مدرنیزاسیون با رشد شهرنشینی نوین نیز مواجه هستیم و 
در شهر نشینی نوین روابط عاطفی )کنش های سنتی یا کنش های 
عاطفی( جای خود را به روابط حسابگرانه )کنش های معطوف به 
هدف( می دهد. حجت پناه به تغییراتی که در خانواده ها طی چند 
دهه اخیر رخ داده است اشاره می کند و می گوید: افزایش سطح 
تحصیلات ، افزایش اشتغال زنان، افزایش شهرنشینی، جهانی شدن و 
گسترش رسانه های جمعی از جمله عوامل تاثیرگذار در کاهش صله 
رحم محسوب می شوند. او در این خصوص اضافه می کند: استقلال 
مالی واحدهای خانواده هسته ای از یکدیگر، افزایش سطح مصرف و 
الگوهای متنوع تر از مصرف در اوقات فراغت که به طور مستقیم با 
درآمد بیشتر درارتباط است و درآمد بیشتر نیز باعث کار بیشتر در 
نتیجه وقت کمتر می شود. در واقع تمام موارد فوق در جهت محدود 

شدن صله رحم است.

**شمشیری دو دم از جنس صله رحم
حجت پناه صله رحم را به شمشیری دود م تشبیه می کند که هم 
می تواند سازنده باشد و هم کشنده. او در تفسیر این جمله می گوید: 
واقعیت اجتماعی این است که در بسیاری از موارد صله رحم میدان 
رقابتی است برای به رخ کشیدن انواع سرمایه های خود به دیگران. 
سرمایه هایی از جنس اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و حتی فرهنگی. 
این گونه صله رحم آثار مخربی دارند و در آن افراد یا طرد می شوند و 

یا وارد میدان رقابت کاهنده می شوند.
این جامعه شناس از نمونه آرمانی صله رحم به ما می گوید و اضافه 
می کند: بهترین صله رحم نوعی است که باعث دستگیری کردن 
از یکدیگر و انبساط خاطر شود و از آنجا که انسان موجودی ارتباط 
جو است به این گونه صلح رحم نیاز دارد. تقویت حس همبستگی 
و برقراری ارتباط عاطفی و گذراندن مثبت اوقات فراغت یکی از آثار 
صلح رحم است. حجت پناه با بیان این آثار از صله رحم ادامه می دهد: 
کمک کردن به دیگران و کمک گرفتن از آنها در مشکلات مادی و 
معنوی نیز از جمله آثار صله رحم است که نباید آن را نادیده گرفت. 
حجت پناه انزوا و گوشه گیری و کاهش اعتبار اجتماعی را یکی از 
پیامدهای ترک صله رحم اعلام می کند و می گوید: اکثر خلافکاران و 
مجرمان از گروههای مطرود جامعه هستند حال اگر صله ارحام برای 

آنها فراهم بود تا حد زیادی از اعمال مجرمانه آنان کاسته می شد.
این جامعه شناس صله رحم را یکی از ابزارهای قوی بالابردن سرمایه 
اجتماعی عنوان می کند که می توانند در روابط و کنش های متقابل، 
ساختار را بسازند. او اضافه می کند: تحقیقات اخیر نشان داده است 
که هم اکنون مشکلات اقتصادی جامعه ما ریشه اقتصادی ندارد بلکه 
بیشتر مربوط به امور اجتماعی است چراکه میزان سرمایه اجتماعی 
اندک است و فعالیت های اقتصادی در چنین محیطی سودده نیست. 
بدون اینکه بخواهم مبحث سرمایه اجتماعی را به صله رحم تقلیل 
دهیم باید بگوییم که کمیت و کیفیت صله رحم می تواند شاخصی 
برای سرمایه اجتماعی باشد. به خصوص که در مورد جامعه ای 

صحبت می کنیم که صله رحم در آن هم اکنون مساله شده است.
** چه باید کرد

حجت پناه می گوید: حال باید یک آموزش رسمی و از آن مهم تر 

آموزش غیر رسمی به جهت ترویج نمونه ایده آل صله رحم صورت 
بگیرد. اصولا ما در جامعه برای این مباحث اتاق فکر نداریم. رسانه 
های ما سیاست گذاری مشخصی ندارند و یا اگر دارند به آن پای بند 
نیستند. برای مثال، در یکی از برنامه های مذهبی تلویزیون مکرر راجع 
به قناعت بحث و تبلیغ می شد. دقیقا پس از اتمام آن برنامه حدود یک 
ربع تبلیغات نشان داده شد که اکثر مواد تبلیغی در زمره نیاز کاذب 
بودند، حال خوب است که مدیران رسانه خود را برای یک لحظه به 

جای مخاطب هوشمند ببینند.
این استاد دانشگاه ادامه می دهد: یکی از مهم ترین امور آموزش چه 
به صورت رسمی و چه به صورت غیر رسمی، اهمیت و ضرورت صله 
رحم و آسیب شناسی آن به عنوان یک مساله فرهنگی است و البته به 

این منظور باید سال ها صبر کرد.
وی فرهنگ کهن ایرانی را کهن الگوی مبتنی بر روابط سالم 
خویشاوندی معرفی می کند و اضافه می کند: امروزه نهاد خانواده در 
جامعه ما، شرایط آنومیکی دارد. ارزش ها و هنجارهای مشخصی غالب 
نیست. فرهنگ ها ارزش آفرین هستند. باید با آموزش صله ارحام و یا 
مباحث مربوط به دوام و قوام خانواده و خویشاوندی، آن را به عنوان 

یک ارزش درونی درنظر گرفت.
این جامعه شناس خاطرنشان می کند: باید در جهت زدودن ضد 
ارزش ها سیاست گذاری جدی داشت، کار فرهنگی ریشه ای و زمان 
بر به خصوص برای بچه ها در سنین پایین انجام داد و تا زمانی که این 
حرص و ولع مصرف گرایی در جامعه ایرانی وجود دارد در بحث صله 

ارحام توفیقی حاصل نخواهد شد.
**فضای مجازی در خانه ها خیمه زده است

حجت پناه می گوید:جامعه ما یک جامعه صنعتی نیست اما تلاش 
انقلاب صنعتی در جهت تغییر ذائقه جامعه و بالا بردن مصرف بیشتر 
جامعه و خدشه دار کردن عقلانیت جامعه است که در مورد صله رحم 
نیز تاثیر منفی خود را دارد. وی در توضیح مطلب فوق اضافه می کند: 
هم اکنون بیشترین کاربران تلگرام ایرانی ها هستند این در حالی است 
که متاسفانه زمان گفت و گوی زن و شوهرها در خانواده به 15 دقیقه 
در شبانه روز کاهش پیدا کرده است. از سویی دیگر و از آنجا که زمان 
زیادی را در رسانه های مجازی تلف می کنیم شوق و انرژی رابطه با 
فرد دیگر را از دست می دهیم. به عقیده این استاد دانشگاه با گسترش 
روند مدرنیزاسیون و جهانی شدن، تقریبا این مساله در تمام جوامع 
عمومیت دارد و البته با شدت های مختلف اما اصل ماجرا عمومیت 
دارد. او می گوید: جامعه هایی که از این قاعده مستثنی هستند، همان 
جوامعی هستند که کمتر در معرض فرآیند جهانی شدن قرار گرفته 
اند و به تدریج آنان نیز در برابر این پدیده بیشتر قرار می گیرند. حجت 
پناه در پاسخ به این سوال که آیا صله رحم از نوع مجازی هم می تواند 
نقش صله رحم حضوری را داشته باشد اظهار می دارد: خیر چرا که در 
فضای مجازی همچون فضای حقیقی همه حواس درگیر نمی شوند. 
در دیدار روبرو هر کس می تواند طرف مقابل خود را ببیند، بشنود، 
ببوید، لمس کند و تا حد بسیار بیشتری نسبت به فضای مجازی از 
منظور و احساسات طرف مقابل آگاه شود، این امکان در فضای مجازی 

کمتر است.
او در توضیح مطلب فوق می گوید: از طرفی ظرفیت فضای مجازی 
به گونه ای است که حتی عبارات و کلام در بسیاری از موارد خلاصه 
می شود برای مثال به جای استفاده از جمله از استیکر استفاده می 
شود. در نتیجه امکان انتقال غیر صحیح تر مفاهیم بیشتر است. در 
فضای مجازی که فضای خلاصه گویی، سریع گویی و کنترل کمتر 
از سوی طرف مقابل است روابط سطحی تر است و از عمق کافی 
برخوردار نیست.حتی از نظر شخصیتی افراد در فضای مجازی سعی 

می کنند خود آرمانی خویش را به نمایش بگذارند نه خود واقعی.
این استاد دانشگاه با تاسف می گوید: بی هیچ تردیدی، پیامدی که 
درصله رحم مجازی یک رخ می دهد این است که جایگزین صله رحم 

حقیقی می شود و دیدار ها را به تعویق می اندازد.

 صله رحم؛ رنگ و رویش پریده است

سه شنبه -ششم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4109



7سیاسی سه شنبه - ششم مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 4109

نکــته

خبــر

تمام شد؛ »محمود احمدی نژاد دیگر قرار نیست از حاضران 
انتخابات اردیبهشت ماه باشد« . رخدادی تعیین کننده در معادلات 
سیاست ایران که حاصل یک جلسه خصوصی میان رهبر معظم 
انقلاب و رییس جمهور سابق است آنهم درست در شرایطی که خیلی 
ها اعتقاد داشتند محمود احمدی نژاد جهاز انتخابات را فراهم کرده و 

با تمام قوا به سمت نامزدی پیش می رود .
رهبر معظم انقلاب در کلاس درس خارج فقه دیروزشان، فرموده 
اند» یک آقایی آمده پیش من، من هم به ملاحظه ی صلاح حال خود 
آن شخص و صلاح حال کشور به ایشان گفتم که شما در فلان قضیه 
شرکت نکنید. نگفتیم هم شرکت نکنید، گفتیم صلاح نمی دانیم ما 
شما شرکت کنید. این را گفتیم. خب یک چیز عادی است. انسان 
بایستی آن چیزی را که می بیند و می فهمد و فکر می کند که به نفع 

برادر مؤمن اش است باید به او بگوید دیگر.«
حالا هر چه هست نتیجه این فرمایش، عدم حضور احمدی نژاد 
در مهمترین رقابت نیمه دهه نود خواهد بود و تحلیلگران نیز معادلات 
انتخابات پیش رو را از این پس با مبنای عدم حضور او بررسی خواهند 
کرد . این وسط اما یک سوال مهم و تعیین کننده وجود دارد ؛ »چرا 
مصلحت این بوده که رییس جمهور سابق نامزد انتخابات نباشد؟« . 
پاسخ این سوال البته نه فقط در شرایط موجود و پیرامونی بلکه در 
رفتار شناسی فرد مورد نظر مستتر است. باید به سال هایی که رفته 

نگاه کرد ؛ به دوران صدارت رییس جمهور جنجالی و پر حاشیه.

وقتی محمود وارد سیاست ایران شد
خیلی ها فکر می کردند در حالی که رئیس دولت اصلاحات در 
حال ترک پاستور است رقابت اصلی میان محمد باقر قالیباف و اکبر 
هاشمی رفسنجانی خواهد بود؛ نظرسنجی های ایام مانده به انتخابات 
این را می گفت. ناگهان اما یک رخداد غیرمنتظره رخ داد . یک چهره 
نه چندان آشنا ، قواعد بازی را تغییر داد و در میانه پالس های قوی 
و منفی برای نیامدنش ، آمد و صحنه سیاست را برای چند سال 
دستخوش تغییرات عجیب و غریبی کرد . محمود احمدی نژاد در 
انتخابات سال 84 یک دو قطبی پرهزینه برای کشور درست کرد . او 
ریشه های یک بی نظمی تمام عیار را در سپهر سیاست ایران ایجاد 

کرد. راست را رنجاند و چپ را زاویه نشین کرد.
درست ترش شاید این باشد »او از همان ابتدا مبنای سیاست 
ورزی اش را بر »برآشفتگی« گذاشت و در همه این سال های رفته 

هم بر همین مبنا رفتار کرد.«
احمدی نژاد از همان روز که به اتاقش در نهاد ریاست جمهوری 
رسید سرناساگاری داشت و تعاریف رسمی امور را به چالش می 
کشید . به یک معنا اگر چه که انتخابات ریاست جمهوری به پایان 
رسیده بود اما رقابت برای او همچنان ادامه داشت . شوق عجیبی 
داشت برای ایجاد جای پا در سیاست رسمی ایران . چنین هم بود 
که بعد از عبور از هاشمی به سرعت به سراغ افراد مهم دیگر سیاست 

ایران رفت.
به تعبیری احمدی نژاد بنای تغییر ساختار قدرت را در ایران 
داشت او برای این کار احتیاج به »آشفتگی« داشت و ایجاد دو قطبی 

های پی در پی .

جدال پرهزینه که جامعه هزینه آن را پرداخت 
احمدی نژاد در ایجاد دو گانگی و شکاف یک بیش فعالی غیر 
منتظره و عجیب و غریب داشت اما شاید مهمترین و پرهزینه اکت 

سیاسی اش در این راستا نوع ورودش به انتخابات سال 88 باشد .
خوب که نگاه کنیم می بینیم احمدی نژاد می توانست راحت 
رییس جمهور بماند. او در وضعیتی وارد انتخابات می شد که اگر 
چه خیلی ها دلخوشی از او نداشتند اما برای رییس جمهور نشدن 
نامزدهای دیگر حتما ازاو حمایت می کردند. احمدی نژاد سرمایه 
اجتماعی منحصر به خود را هم داشت که می توانست با روش و 
کنش های اقتصادی آن را افزایش هم بدهد . نکته اما این است که 
احمدی نژاد باز انتخابات را معطوف به یک روز نمی دانست و دنبال 
ارتقا سطح بازیگری سیاسی اش بود؛ دنبال چالش بود برای باز شدن 
بیشتر پایش به سیاست رسمی . او قدرتی بیش از یک رییس جمهور 
می خواست؛ یا به بیان دیگر او می خواست رییس جمهوری باشد با 

اختیارات منحصر به فرد .
مناظره جنجالی را با نام بردن از بزرگان سیاست آغاز کرد و سطح 
چالش را به جای دیگری برد . او رقبای بزرگ را مقابل خود ردیف 
کرد تا سطح خود را بالا ببرد. می دانست آن افراد در جامعه حامیانی 
دارند و بر همین اساس به خلق یک شکاف بزرگ اجتماعی فکر 
می کرد. شکافی که اگر چه یک قطب قوی مقابلش می ساخت 
اما حتما قطب او را نیز قدرتمند و معطوف به سیاست ورزی و اکت 
های او می ساخت. به یک معنا او بی درنگ کسان مهمی از سیاست 
ایران را همراه خود می ساخت ؛ نه به جهت حمایت صرف از او بلکه 
برای مواجهه با رقبای او. یک تاکتیک پیچیده که حتی بازیگران با 
تجربه هم دفعتا وارد آن شدند و نتیجه آن شد که همه دیدند. یک 
شکاف بزرگ که اگر چه برنده آن محمود احمدی نژاد شده بود 
اما فاکتور هزینه های آن را نظام پرداخت کرده بود . حالا احمدی 
نژاد یک رییس جمهور واقعا متفاوت بود با یک جامعه ملتهب و 
زخم های سرباز کرده. سامان سیاسی باز آشفته بود و این درست 
همان شرایطی بود که محمود می خواست ؛ بی پرده بگوییم :»زیست 

سیاسی محمود احمدی نژاد همیشه در »آشفتگی« است«.
رقابت باز برای او ادامه داشت . احمدی نژاد همه را به جدال فرا 
می خواند ؛ سخنرانی های جنجالی ،نامه های داغ و پرحاشیه . یک 
روز خود را آماده بازدید از زندان اوین می کرد تا قوه قضا را به چالش 
کشیده و روز دیگر پشت در ورودی صحن مجلس لحظه شماری می 
کرد تا در نهایت یکشنبه سیاه مجلس را رقم بزند . ایجاد »دو قطبی« 

به او انرژی میداد و توان سیاست ورزی .
آخرین روز ثبت نام انتخابات 92اما همه چیز را برای او تمام کرد. 
انگار همه منتظر همان عقربه دقیقه شمار بودند؛ به ساعت خیره بودند 
تا تمام شود؛ می خواستند آن مرد دیگر نباشد. خیلی ها از چند ماه 
پیش حدس می زدند که پروژه مدودف سازی شکست خواهد خورد 
. می دانستند وقتی عقربه از روی ساعت 5 رد شود او دیگر جای پایی 

در قدرت و سیاست رسمی نخواهد داشت.

بار دیگر یک انتخابات؛ بار دیگر قطب سازی انتخاباتی
دو سال متوالی سکوت کرد ؛ خودش را تنها در قاب تصویر 
عکسان خبری قرار می داد، اما لب از لب نمی گشود تا مشتش 
همچنان بسته بماند. او از همان روز که نبود دوباره می خواست که 
باشد. پارلمان را کنار گذاشت تا قدرت را در همان سطح ریاست 

جمهوری جستجو کند .
ناگهان سفرها شروع شد ؛ چمدانش را بسته بود ؛ شهر به شهر می 
گشت و حواریونش نام قیام را برای کوچ های انتخاباتی اش برگزیده 
بودند . آنالیز حرف های او کدهای مهمی به تحلیلگران می داد ؛ همه 
فهمیده بودند؛ او می خواست باز باشد. باز به ایجاد شکاف و قطب 

سازی فکر می کرد.
»جامعه ی تازه آرام شده ؛ زخم های تازه ترمیم شده« ؛ هیچ کدام 
برای محمود مهم نبود او تنها به یک چیز فکر می کرد ؛ برآمدن و 
طلوع دوباره از یک »بهم ریختگی تمام عیار« . این همان چیزی است 

که او را دوباره رییس جمهور خواهد کرد.
یک دیدار خصوصی اما شرایط را تغییر داد . »یک تدبیر بزرگ 
یک دور اندیشی قابل ستایش .«  رهبری به او فرمودند :» ما هم 
اوضاع کشور را خب، غالباً بیشتر از اغلب افراد آشنا هستیم. آدم ها هم، 
بخصوص آدم هایی که صدها جلسه با ما نشستند و برخاستند بیشتر 
و بهتر از دیگران می شناسیم. با ملاحظه ی حال مخاطب و اوضاع 
کشور به یک آقایی انسان توصیه می کند که آقا شما اگر توی این 
مقوله وارد شدید این دو قطبی در کشور ایجاد می شود. دو قطبی در 
کشور مضرّ است به حال کشور. من صلاح نمی دانم شما وارد بشوید. 
بله، این چیز خیلی مهمی که نیست. این یک چیز خیلی طبیعی 
است، خیلی ساده است. بله، ما این توصیه را به یکی از آقایان، به 
یکی از برادران کردیم.« سیاست ایران باید آرام باشد؛ تعاریف رسمی 
امروز باید سرجایش بماند تا جامعه به خواست هایش برسد. سیاست 
ورزی آدابی دارد و لابد قواعدی . بازیگران سیاست هزینه های 
کنش هایشان را نباید از جیب جامعه پرداخت کنند محمود احمدی 
نژاد حتما تجربه ای مهم و سنگین برای تاریخ معاصر ما بوده است. 
باید دوران دو قطبی و ایجاد شکاف را تمام شده بدانیم ؛ مثل دوران 

محمود مثل سال های تلخ دهه هشتاد .
این تدبیر و دور اندیشی قابل ستایش درس بزرگی برای همه 
بازیگران سیاست خواهد بود حالا همه باید رسم سیاست ورزی 

رعایت کنند . این بهترین پاسخ به سوال ابتدای این مطلب است.
در این میان نقطه نظرات مختلفی در خصوص این موضوع مطرح 

شده است. 

احمدی نژاد ادعای تبعیت از ولایت خود را ثابت کند
رئیس مرکز پژوهش های مجلس می گوید: احمدی نژاد در همین 
ماه های اخیر به عنوان احیای گفتمان انقلاب اسلامی سخنرانی هایی 
کرد، از همین رو انتظار است که به توصیه رهبر معظم انقلاب توجه 

جدی کند.
کاظم جلالی درباره سخنان امروز مقام معظم رهبری در درس 
برای  احمدی نژاد  کاندیدا نشدن  به  توصیه شان  و  فقه  از  خارج 

جلوگیری از دوقطبی شدن فضای کشور، گفت: به هر حال رهبر 
معظم انقلاب به عنوان مغز متفکر و دیده بان تیزبین نظام مصلحت 
دانستند به آقای احمدی نژاد توصیه کنند که در انتخابات شرکت 
نکنند. وی افزود: طبیعی است که رهبری جز مصلحت کشور، مردم و 
نظام مصلحت دیگری را مدنظر ندارند، همانطور که خود ایشان اشاره 
کردند مصالح خود اشخاص را هم به عنوان فرزندان و دوستان انقلاب 
می بینند و به عنوان مطلع ترین و کارشناس ترین عنصر نظام به هر 

حال مبتنی بر مصالحی که می بینند توصیه می کنند.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تأکید کرد: 
امیدواریم کسانی که ادعای ولایتمداری دارند این توصیه مورد توجه 

آنها قرار بگیرد و ولایتمداری خود را ثابت کنند.
وی درباره نگاه و توجه احمدی نژاد در قبال توصیه مقام معظم 
رهبری بیان کرد: قاعدتا از او به عنوان کسی که ادعای تبعیت از 
ولایت دارد و  در همین ماه های اخیر به عنوان احیای گفتمان 
انقلاب اسلامی سخنرانی هایی کرد انتظار است که توصیه رهبر 
معظم انقلاب را نصب العین خود قرار دهد و به آن توجه جدی کند.

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی یادآور شد: 
بالاترین و اصلی ترین معیار ارزشی، انقلابی و اصولگرایی بودن تبعیت 
از رهبر معظم انقلاب است بنابراین در همین راستا معیار اصولگرایی 
و ارزش گرایی اشخاص و جریان های سیاسی برهمین اساس مورد 
سنجش است و رویکرد اصولگرایان به احمدی نژاد برهمین اساس 

خواهد بود.

مصلحت احمدی نژاد است
 که به توصیه رهبری عمل کند

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز نیز تاکید کرد اگر احمدی نژاد به 
توصیه رهبری برای عدم ورود به انتخابات توجه نکند یقینا هوادارانش 

را از دست خواهد داد.
غلامرضا مصباحی مقدم درباره سخنان امروز مقام معظم رهبری 
در درس خارج از فقه و توصیه شان به کاندیدا نشدن احمدی نژاد 
برای جلوگیری از دوقطبی شدن فضای کشور، گفت: ایجاد فضای 

دو قطبی یک نوع تفرقه عمیق در کشور را دامن می زند و این 
تفرقه در کشور مورد بهره برداری دشمنان نظام جمهوری اسلامی به 
ویژه آمریکا و اسرائیل خواهد شد. وی با بیان اینکه تدبیر مقام معظم 
رهبری برای جلوگیری از ایجاد دو قطبی بسیار حکیمانه و سرنوشت 
ساز است، افزود: حضرت آقا در قالب توصیه به آقای احمدی نژاد 
رهنمود دادند که در انتخابات آینده وارد نشود و توضیح هم دادند که 
به مصلحت نیست کشور در انتخابات حالت دو قطبی پیدا کند و ورود 

آقای احمدی نژاد موجب دو قطبی شدن انتخابات شود.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز تهران تأکید کرد: تصور می کنم 
جناب آقای احمدی نژاد این توصیه مقام معظم رهبری را مورد توجه 
قرار خواهد داد و براساس آن عمل خواهد کرد چون هم مصلحت 
شخص او است و هم مصلحت نظام جمهوری اسلامی است و البته 
ظاهرا تأکید مقام معظم رهبری نیز این بوده که آقای احمدی نژاد در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 96 وارد نشود امیداریم آقای احمدی 

نژاد به این توصیه توجه کند.
مصباحی مقدم یادآور شد: اگر خدایی نکرده آقای احمدی نژاد به 
توصیه ای که شده توجه نکند، یقینا محبوبیت و هواداران خودش را 

به شدت از دست خواهد داد.

توصیه خیرخواهانه رهبری 
ابزار سوء استفاده جناحی قرار نگیرد

نائب رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره 
به بیانات دیروز مقام معظم رهبری درباره توصیه ایشان به یک فعال 
سیاسی تاکید کرد که توصیه خیرخواهانه رهبری نباید ابزار سوء 
استفاده جناحی قرار گیرد. محمدرضا تابش در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: رهبری معظم انقلاب با ژرف اندیشی و اشرافی که بر قضایا و 
موضوعات مختلف در طی فرایند انقلاب اسلامی دارند توصیه خیری 
را داشتند که به تعبیر ایشان سوء برداشت شد و مخصوصا توسط 

رسانه های  بیگانه به آن دامن زده می شود.
وی افزود: ایشان همیشه توصیه های خیرخواهانه داشتند که 
گاهی افشا نشده و همانطور که خودشان  گفتند توصیه به خیر بوده و 
اجباری نبوده که حتما کسی مجبور به عمل به آن باشد. بلکه توصیه 
خیری بوده که تاکید کردند هم به مصلحت آن فرد نمی دانم و هم به 

مصلحت کشور نمی دانم که کشور دوقطبی شود.
نماینده مردم اردکان در مجلس اضافه کرد: مهم این است که 
ایشان از هر اقدام و عملی که منجر به انشقاق در جامعه و قطب بندی 
شود پرهیز دادند. گاهی ممکن است رقابت سالم وجود داشته باشد 
اما گاهی هم رقابت منجر به حوادث و وقایعی نظیر وقایع سال 88 
خواهد شد که آن سم مهلک برای  منافع و امنیت ملی و وحدت 
جامعه است و موجب سوء  برداشت هم در داخل و هم بیرون از مرزها 

توسط دشمنان انقلاب می شود .
تابش ادامه داد:  فرمایش رهبری توصیه خیری بوده که امیدواریم 
همه به آن عمل کنند. البته هنوز زود است که وارد عرصه جدی 
انتخابات شویم. ما از همه افراد احزاب و گروه ها می خواهیم این توصیه 

خیرخواهانه رهبر معظم انقلاب را فراروی خود قرار دهند و از هر عمل 
و اقدامی که موجب تفرقه و انشقاق در جامعه می شود و وحدت بین 

مردم را خدشه دار می کند بپرهیزند.
نائب رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه مردم هنوز از ا نتخابات 
مجلس فارغ نشده اند یادآور شد: نباید  کشور را سیاست زده و جو 
را آلوده به مسایل حاشیه ای کنیم.چرا که کشور ما نیاز به توسعه و 
پیشرفت دارد که این امر با اتحاد وحدت و همدلی و کار روزافزون 
امکان پذیر است. لذا بیشتر وقت ما باید مصروف این شود که به 
مشکلات و مسایل مردم جواب دهیم و مخصوصا جوانان را به آینده 

امیدوار کنیم.

طبق نصیحت رهبری بهتر است
 برخی افراد وارد انتخابات نشوند

یک نماینده اصلاح طلب مجلس نیز گفت: اگر رهبری به مساله ای 
اشاره کرده و نصیحت کرده اند فردی خاص به عرصه انتخابات آینده 

وارد نشود حتما به صلاح است.
محمد قمی با اشاره به بیانات اخیر رهبری در جلسه درس خارج 
فقه و مورد خطاب قرار دادن برخی مسئولان سابق کشور گفت: جدا 
از این که رهبری چه گفتند، باید در نظر داشت این بنده خدا عدم 
وفاداری خودش به ولایت را نشان داده، یعنی با قهر کردن به مدت 
11 روز و انجام یکسری کارهای خلاف قانون مانند منحل کردن 
سازمان برنامه، از بین بردن درآمدهای نفتی بدون برنامه، افزایش 

واردات و کاهش صادرات و... امتحان خود را پس داده است.
نماینده مردم پاکدشت در مجلس تصریح کرد: فکر نمی کنم 
شورای نگهبان صلاحیت وی را برای ریاست جمهوری تایید کند، 
البته مردم هم از وی دل خوشی ندارند زیرا مشکلات جامعه باعث 
بی ثباتی، افزایش قیمت ها و بی سر و سامانی اقتصاد کشور شده بود.

این عضو فراکسیون امید مجلسی افزود: معمولا در ایران یک نفر 
بیش از دو بار رئیس جمهور نمی شود و به صلاح ملت و صلاح خود 
ایشان نیست که در انتخابات شرکت کنند، انشاالله که در سنگرهای 
دیگر موفق باشند و موجب آرامشی که در جامعه وجود دارد، شود و 

مردم هم بیشتر طعم آسایش را بچشند.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: به هر جهت به صلاح مملکت و 
ایشان نیست که در انتخابات شرکت کنند، هر اندازه که می خواستند 
خدمت کنند اگر توانسته در دو دوره ای که بوده خدمت کرده است.

قمی اظهار کرد: مردم می دانند چه مسائل و مشکلاتی برای 
کشور پیش آمد اگر رهبری به این مساله اشاره کرده اند دستشان درد 
نکند، نصیحت کرده اند و به صلاح وی است که نیاید، رهبری هم غیر 

مستقیم هدایت و ارشاد کرده اند.
این نماینده اصلاح طلب مجلس با بیان اینکه طبیعتا انتخابات 
افراد زیادی وجود دارند که امکان  دو قطبی خواهد شد، گفت: 

کاندیداتوری داشته و صلاحیت شان تایید می شود.
وی در پایان ابراز کرد: انتخابات رقابتی خواهد بود و شور و نشاط 
انتخاباتی در مردم ایجاد می شود، زیرا مردم به سرنوشت کشورشان 

علاقه مندند.

دغدغه رهبری برای تکرار نشدن
 خاطرات تلخ سال 88 است

نایب رئیس فراکسیون مستقلین ولایی نیز گفت: توصیه اخیر 
مقام معظم رهبری درباره انتخابات ریاست جمهوری و حضور نیافتن 
یک شخص به عنوان کاندیدا نشان از درایت، جامع نگری و حفظ 

منافع ملی و مذهبی کشور از سوی ایشان دارد.
غلامعلی جعفرزاده، با اشاره به بیانات رهبری در جلسه درس 
خارج فقه و توصیه ایشان راجع به انتخابات آتی، گفت: البته تعبیر از 
این بیانات نباید تنها محدود به ورود نکردن این آقا باشد بلکه باید به 
دغدغه رهبر انقلاب در جهت حفظ آرامش کشور به دور از درگیری 

و سیاه نمایی توجه شود.
جعفرزاده گفت: فرمایشات رهبری نشان از درایت و جامع نگری 
و حفظ منافع ملی، مذهبی و استقلال کشور به دور از تنش دارد؛ 
فرمایشات و توصیه های ایشان فارغ از حکم حکومتی باید مدنظر تمام 

مسئولان و دست اندرکاران حاکمیتی باشد.
وی افزود:  مقام معظم رهبری دارای مقام معنوی و ولایی بسیار 
بالایی است و ایشان بدون در نظر گرفتن مسائل مادی و دنیوی تنها 
به خاطر حفظ کیان اسلام و کشورهای اسلامی اظهار نظر می کنند. 

توصیه های رهبر از جانب یک عالم بزرگوار به مسئولان گفته می شود 
و کاملًا لازم الاجراست و هیچ کسی نباید از آن تخطی کند.

جعفرزاده ادامه داد: نمی توان گفت خدایی نکرده ایشان با کسی 
حب و بغض دارد و تحت تأثیر کسی بیاناتی را مطرح می کنند. 
رهبری در جایگاهی قرار دارند که به دلیل داشتن درجه اجتهاد و 
تسلط می توانند اظهارنظر کنند. از این رو اینکه ایشان به کسی توصیه 
می کنند که در انتخابات ورود نکنند به دلیل اغراض با آن فرد نیست 

بلکه به خاطر حفظ همان فرد چنین توصیه ای را مطرح کردند.
نایب رئیس موقت فراکسیون مستقلین ولایی با تأکید بر اینکه 
مقام معظم رهبری مصلحت کل کشور و نظام اسلامی را بر یک یا دو 
فرد ارجح می دانند، گفت: ایشان از مقام پدر به پسر چنین توصیه ای 
را مطرح کردند و لازم است که همه اعضا و ارکان خانواده این نظام 
فرمایشان ایشان را نصب العین قرار دهند. دغدغه ایشان از این لحاظ 
است که خاطرات تلخ سال 88 تکرار نشود و از دوقطبی شدن فضا 

جلوگیری شود.
جعفرزاده توضیح داد: با توجه به اینکه ما در کشورمان حزب 
نداریم این دوقطبی ها شدیداً به کف جامعه کشیده می شود و جامعه 
به شدت دچار تنش های غیرقابل کنترلی می شود. تجربه تاریخی این 
موضوع را به گونه ای نشان می دهد که حتی در انتخابات های محلی 
خیلی کوچک در حد شوراها ما کشته دادیم چون افراد بنا به رأی و 
اجتهاد خود در انتخابات حضور پیدا می کنند و بعضاً انتخابات خونین 

شده و هزینه های سنگینی به کشور تحمیل می شود.
وی تأکید کرد: درایت و تدبیر رهبری برای کنترل اوضاع در 
انتخابات سال 96 بسیار بجا، مقتدرانه و عادلانه است. همه باید از آن 
اطاعت کنیم و نباید تنها از این بیانات این نکته را بگیریم که این آقا 
ورود نکند. باید دغدغه ایشان تعمیم داده شود که انتخابات پیش رو 

در جهت آرامش به دور از درگیری، تنش و سیاه نمایی برگزار شود.

احمدی نژاد به نصیحت رهبری عمل کند
حجت الاسلام و المسلمین محسن غرویان نیز گفت: آقای 
احمدی نژاد باید از توصیه رهبری بسیار ممنون و سپاسگزار باشد و به 
این نصیحت نیز قطعا گوش می دهد و وارد انتخابات نمی شود و جای 

دیگری به مردم خدمت می کند.
این استاد حوزه و دانشگاه با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری بر 
لزوم جلوگیری از ایجاد فضای دو قطبی در انتخابات اظهار کرد: من 
فرمایشات رهبری را خواندم و ایشان در واقع آقای احمدی نژاد را 
نصیحت کردند که با توجه به مسائل کشور بهتر است وارد انتخابات 
نشود و آقای احمدی نژاد نیز باید از نصیحت رهبری بسیار ممنون 

وسپاسگزار باشند و وارد انتخابات نشوند.
وی ادامه داد:  آقای احمدی نژاد قطعا به این نصیحت گوش 
می دهند و وارد انتخابات نمی شوند و جای دیگری به مردم خدمت 

می کنند.
این مدرس حوزه علمیه قم با بیان اینکه فرمایشات رهبری 
بهترین نصیحت به آقای احمدی نژاد است اظهار کرد: همانطور که 
رهبری خودشان نیز فرمودند از جنبه یک وظیفه شرعی و دینی 
به آقای احمدی نژاد نصیحت  کردند که این نصیحت از بهترین 

نصیحت ها است.
غرویان با تاکید بر اینکه منظور مقام معظم رهبری از بیان این 
فرمایشات جلوگیری از رقابتی شدن فضای انتخابات نیست اظهار 
کرد: به نظر من منظور رهبری از فرمایشاتشان رقابتی نبودن انتخابات 
نیست چرا که به هر حال در هر انتخاباتی رقابت باید وجود داشته 

باشد.
وی ادامه داد:  منظور رهبری این است که نباید در جامعه ایجاد 
انشقاق و دو دستگی پیش آید و در این زمینه باید به ویژگی های  
برخی افراد نیز برای حضور در انتخابات توجه شود چرا که برخی 
وقتی وارد فضای انتخاباتی می شوند  به شکلی موضع گیری می کنند 

که کشور دچار ناآرامی می شود.
وی در پایان با تاکید بر اینکه توصیه و نصیحت رهبری اهمیت 
بسیاری دارد اظهار کرد: برخی وقتی وارد فضای انتخاباتی می شوند 
آن را به صحنه جدال و کشمکش تبدیل می کنند و در چنین 
شرایطی این توصیه رهبری بسیار اهمیت داشته و نکات ارزشمندی 

در این فرمایشات نهفته است.

احمدی نژاد قابل پیش بینی نیست 
و کاری به او ندارم

دبیر کل حزب موتلفه اسلامی نیز در این خصوص گفت: کسانی 
که مدعی پای بندی به توصیه های رهبری هستند، باید توصیه های 

رهبری را با تمام ظرفیت خود عملی کنند.
محمد نبی حبیبی، درباره ی بیانات اخیر رهبری در جلسه درس 
خارج فقه ایشان، اظهار کرد:  تاکید رهبری بر جلوگیری از دو قطبی 

شدن جامعه بسیار ضروری و مهم است.
وی در ادامه  افزود: البته این تاکید فقط مخصوص این مقطع 
زمانی نیست، در زمان حیات امام )ره( هم تاکید بر این بود که  
مومنین با هم اختلاف نداشته باشند و در صف واحد در برابر دشمن 
قرار گیرند. مخصوصا در این زمان که دشمن در نقاط مختلف جهان 

اسلام در حال تفرقه افکنی است.
حبیبی در پاسخ به این پرسش که احمدی نژاد پس از این توصیه 
چه خواهد کرد گفت:  احمدی نژاد قابل پیش بینی نیست و نمی توان 

پیش بینی کرد که او چه می کند.
وی در پایان در پاسخ به این پرسش که توصیه شما به احمدی نژاد 

چیست؟ اظهار کرد:  من اصلا کاری به کار ایشان ندارم.

تبعیت احمدی نژاد از رهبر معظم انقلاب
 به صلاح او و کشور است

دبیرکل جبهه ایستادگی نیز در این خصوص گفت: به صلاح 
محمود احمدی نژاد و کشور است که از رهبر معظم انقلاب در 
موضوع حضور نیافتن در عرصه انتخابات تبعیت کند و شجاعانه در 

مسیر وحدت و مصلحت کشور قدم بردارد.
حجت الاسلام والمسلمین یدالله حبیبی درباره سخنان دیروز 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب در کلاس درس خارج 
فقه و اصول افزود: نصیحت معظم له به احمدی نژاد مبنی بر اینکه 
به صلاح او و کشور نیست که در عرصه انتخابات حضور یابد، از 
یک جنبه یک نگاه و رویکرد اخلاقی بود که به موضوع نصیحت و 
خیرخواهی گروه ها، احزاب و مسوولان نسبت به یکدیگر کمک می 
کند. وی ادامه داد: برخلاف جریان های سیاسی که می خواستند 
این موضوع را به تسویه حساب سیاسی تبدیل کنند اما رهبر معظم 
انقلاب خیلی راحت و شفاف فرمودند من نصیحت کردم و این 
موضوع می تواند یک باب جدیدی در تعاملات احزاب، گروه ها و افراد 
نسبت به یکدیگر باشد که اگر می خواهند اشکال و ایرادی از یکدیگر 

بگیرند آن را در قالب خیرخواهی مطرح کنند.
مشاور و رییس حوزه دبیرکل جامعه روحانیت مبارز گفت: از 
طرفی نیزاین مساله و عملکرد هشت ساله احمدی نژاد تاثیرات خاص 
خود را در جامعه داشت و انتقادات شدیدی به او وارد بود که بسیاری 

از فرصت ها را گرفت.
حبیبی افزود: البته ما نمی خواهیم به صورت مطلق قضاوت 
کنیم اما در یک ارزیابی دقیق و منصفانه درباره دوران هشت ساله 
احمدی نژاد خیلی حرف ها وجود دارد. وی تصریح کرد: اینکه رهبر 
معظم انقلاب فرمودند به صلاح نمی دانم احمدی نژاد در انتخابات 
حضور یابد حاکی از این است که به هر حال چه به لحاظ خصوصیات 
فردی وی و چه به لحاظ عملکردی، شرایط کشور و افکارعمومی 
ظرفیت پذیرش چنین مساله را ندارد. دبیرکل جبهه ایستادگی گفت: 
مهمترین اشکالی که در گذشته نیز به احمدی نژاد داشتیم این بود 
که در خیلی جاها به توصیه ها و بعضا اوامر رهبر معظم انقلاب توجه 
نکرد لذا به صلاح او است که در این زمینه به نصیحت معظم له گوش 
کند و شجاعانه در مسیر وحدت و مصلحت کشور قدم بردارند و 
تحت تاثیر اطرافیان قرار نگیرد. حبیبی افزود: نکته دیگر این است که 
در پرتو فرمایشات رهبر معظم انقلاب باید به استقبال یک انتخابات 
پرشور با حضور فراگیر گروه ها و احزاب برویم و همه باید مشارکت 
داشته باشند و با همه امکانات و رعایت مصلحت کشور و تاکید بر 

وحدت و همدلی گام بردارند.
به گزارش ایرنا، رهبر معظم انقلاب اسلامی دیروز در درس خارج 
فقه در تشریح مطلبی که به نقل از ایشان منتشر شده است، گفتند: 
یک آقایی آمده پیش من، من هم به ملاحظه صلاح حال خود آن 
شخص و صلاح حال کشور به ایشان گفتم که شما در فلان قضیه 

شرکت نکنید.

 دوران »دو قطبی سازی« تمام شد ؛ مثل دوران احمدی نژاد 

چرا مصلحت بر نیامدن »احمدی نژاد« است؟ 

به نظر می رسد نتیجه  فرمایش مقام معظم رهبری، عدم حضور احمدی نژاد در 
مهمترین رقابت نیمه دهه نود خواهد بود و تحلیلگران نیز معادلات انتخابات پیش 

رو را از این پس با مبنای عدم حضور او بررسی خواهند کرد . این وسط اما یک 
سوال مهم و تعیین کننده وجود دارد ؛ »چرا مصلحت این بوده که رییس جمهور 
سابق نامزد انتخابات نباشد؟« . پاسخ این سوال البته نه فقط در شرایط موجود و 
پیرامونی بلکه در رفتار شناسی فرد مورد نظر مستتر است. باید به سال هایی که 

رفته نگاه کرد ؛ به دوران صدارت رییس جمهور جنجالی و پر حاشیه

سیاست ایران باید آرام باشد؛ تعاریف رسمی امروز باید سرجایش بماند 
تا جامعه به خواست هایش برسد. سیاست ورزی آدابی دارد و لابد 

قواعدی . بازیگران سیاست هزینه های کنش هایشان را نباید از جیب 
جامعه پرداخت کنند محمود احمدی نژاد حتما تجربه ای مهم و سنگین 
برای تاریخ معاصر ما بوده است. باید دوران دو قطبی و ایجاد شکاف را 
تمام شده بدانیم ؛ مثل دوران محمود مثل سال های تلخ دهه هشتاد

اصرار حامیان  روحانی به تکرار تاریخ؛ ماندن رییس جمهور فعلی

»سازمان رأی« روحانی کجاست؟
اگر بنا بر این باشد که حسن روحانی را به عنوان یکی از گزینه های احتمالی سال 
96 مفروض بدانیم و سپس به این بپردازیم که این گزینه چه میزان شانس برای پیروزی 

دارد آنوقت باید درباره یک مساله مهم حرف بزنیم ؛ درباره »سازمان رای آقای روحانی« .

شیخ حسن روحانی؛ پدیده دهه 90 شد
چند روز مانده به انتخابات 24 خرداد سال 92؛ اتاق های مذاکره شلوغ شده؛ لابی 
ها سنگین است و انتخابات شکل پیش بینی ناپذیری به خود گرفته است. در یک سوی 
میدان، کسی از ژنرال ها بنای کناره گیر ی ندارد . همه آمده اند که بمانند؛ یکی از تکلیف 
می گوید؛ آن دیگری رفتنش را مشروط کرده به نبودن یکی دیگر؛ یکی هم به نظرسنجی 
ها اعتقاد پیدا کرده و خود را رییس جمهور می داند. در آن سو اما اوضاع دیگری حاکم 
است؛ یک نامزد اصلاح طلب از راه های سختی عبور کرده و به انتخابات رسیده و یک 
نامزد دیگر هم اگر چه که اصلاح طلب نیست اما چهره های مهمی از اصلاح طلبان را بی 
قرار ائتلاف کرده است. اجازه بدهید صحنه انتخابات را شفاف تر به تصویر کشیده و به این 

بپردازیم که حسن روحانی چگونه به یکباره پدیده سیاست ایران می شود .
وقتی سعید جلیلی در آخرین لحظات ثبت نام، خود را به میدان فاطمی رساند خیلی ها 
فکر می کردند او برای رقابت با اکبر هاشمی رفسنجانی به یکباره در ساحت سیاست ایران 
ظاهر شده است . او را بدل احمدی نژاد می دانستند ؛ کسی که می تواند صحنه انتخابات 
سال 84 را زنده کند. نکته اما این بود که قواعد سیاست ورزی در ایران به هاشمی مجال 
ادامه مسیر نداد. حالا همه حرف برسر این بود که از میان این چهره هایی که شورای نگهبان 

نامشان را لیست کرده چه چالشی رییس جمهور آینده را تعیین خواهد کرد؟
جنس هیچکدامشان برای خلق دو قطبی جور نبود. حالا زمان بازی بزرگان رسیده بود. 
باید صحنه تازه ای خلق می شد. خورشید سیاست ورزی احمدی نژاد غروب کرده بود و 
همه می خواستند آفتاب سیاست به افق آنها طلوع کند. محمود احمدی نژاد اما آنچنان بر 
آشفتگی سیاسی در سال های صدارتش پدید آورده بود که برخلاف همه سال های بعد 
از انقلاب چهره های موثری از دو جناح راست و چپ همنشین و همسفره شده بودند. در 
چنین شرایطی است که محمد رضا عارف برای اجماع بزرگان و رییس جمهور شدن حسن 
روحانی از رقابت حذف می شود و البته سعید جلیلی هم برگزیده می شود به عنوان بهترین 

فرد برای ایجاد دوقطبی.
او باید »دگر« سیاست دوران می شد.به بیان ساده تر سعید جلیلی همان روی دیگر 
سیاست ایران بود که روزگاری محمود احمدی نژاد بزرگترین ژنرال آن بود و حالا انگار 
سعید جلیلی از راه رسیده بود تا میراث دار او باشد و دقیقا همین مولفه است که همه را به 
هم می رساند.هم مردمان خسته از دوران »محمود« و هم سیاستمدارن هراسان از تکرار 
روزهای ماضی. پس باید یک پدیده خلق کرد ؛ چه کسی بهتر از »حسن روحانی« ؟ او اگر 
چه یک محافظه کار تمام عیار بود و ذاتی اصولگرا داشت اما به دلیل اعتراضات عمیقش 
به شرایط وقت دقیقا همان جایی سکنی گزیده بود که اصلاح طلبان نشسته بودند. اصلاح 
طلبانی که می گفتند »دوش و شانه اصلاحات نباید برای سوار کردن هر کسی گشوده 
باشد« حالا فرش قرمز برای او پهن کرده و آنسو تر اصولگرایانی هم بودند که از نتیجه 
انتخابات 24 خرداد خرسند بودند و مسرور . گویی خیلی ها دوران پسا احمدی نژاد با 

دورنمای حسن روحانی به دلشان چسبیده بود.

سرمایه های آقای رییس جمهور
حالا همه بحث بر سر این است که حسن روحانی به نسبت بهار 92 تا چه حد از سرمایه 
اجتماعی و سیاسی برخوردار است و یا پرسش بی پیرایه تر این است که آیا حامیان سیاسی 
و اجتماعی حسن روحانی از گرد او رفته و دیگر آن حس »هم پیوندی« وجود ندارد؟ باید به 

تحلیل شرایط پیرامونی او در دو سطح »جامعه« و »بازیگران سیاست« پرداخت.
در میان اهل سیاست یک وضعیت چند وجهی ایجاد شده است . حاصل جمع این 
وضعیت با همه دل آشوبه هایش ، حمایت از رییس جمهور مستقر است . به یک معنا اگر 
در پایان دوره اول احمدی نژاد خیلی ها دلشان آنچنان از او پر بود که در اولین فرصت 
حرف ها زدند و راز گشایی ها کردند اینجا و در برهه ای از زمان که حسن روحانی ماه های 
آخر دولت اولش را پشت سر می گذارد کسی نه بنای رازگشایی دارد و نه حرف از فصل و 
جدایی می زند . حامیان آقای رییس جمهور سفت و سخت جای خود مانده اند و توصیه 

به تکرار تاریخ دارند؛ »ماندن آقای رییس جمهور«.
شاید درست ترین تعبیر این باشد که پدیده دهه 90 همچنان برای بازیگران سیاسی 
حامی خود »پدیده« مانده است . روحانی راست و چپ سیاست ایران را به هم پیوند داده 
و از این »با هم بودگی« یک سازمان رای منحصر به فرد به وجود آورده است . اگر چه 
در سطح نخست تحلیل اینگونه به نظر می رسد که سازمان رای سیاسی حسن روحانی 
در میان اصلاح طلبانه احاطه شده اما در وجهی دیگر از تحلیل کاملا هویدا شده که 
راستگرایانی که از حاضران قدرت رسمی هستند بیشترین یاری را به حسن روحانی رسانده 
اند. آنها موتور محرکه آقای رییس جمهور در تمام این سه سال بوده اند . وقتی علی اکبر 
ولایتی در آن »دقایق سازنده «آنچنان بی مهابا به سعید جلیلی تاخت و خسران تحریم 
را حاصل دوره مذاکره او دانست چندان غیر طبیعی نبود که بعد از انتخابات به یکی از 
بزرگترین حامیان استراتژی آقای رییس جمهور تبدیل شود. دکتر ولایتی آنچنان به یاری 
حسن روحانی شتافت اکه امروز از او به عنوان یکی از مولفه های پیش برد برجام یاد می 
شود . در این میان کسان دیگری هم بودند که بهانه اشان برای احساس قربت به حسن 
روحانی تنها مذاکرات هسته ای نبود . آنها زخم خوردگان محمود احمدی نژاد بودند . 
گستره این طیف از اکبر هاشمی رفسنجانی آغاز می شد و به علی لاریجانی می رسید . آنها 
سیاست را زاویه ای دیگر می دیدند و از تغییر حرف می زدند؛ »تغییر آرام و کم هزینه« 
نه چیزی شبیه آنچه 4 سال قبل از آن تجربه شده بود. این وسط محافظه کارانی همچون 
علی اکبرناطق نوری هم هر چه داشتند برای رییس جمهور شدن و ماندن حسن روحانی 
به میان آوردند . در میان همین راستگرایان است که می توان به سیاست ورزی های محمد 
رضا باهنر ، غلامرضا مصباحی مقدم ، مصطفی پور محمدی و رحمانی فضلی نگاه کرد و 
دید چگونه این روزها برای مستظهر شدن حسن روحانی به حمایت اصولگرایان تلاش می 
کنند . »خود« و »دگر« برای تحلیل شرایط سازمان رای حسن روحانی با خط کش اصلاح 
طلب و اصولگرا از یکدیگر جدا نمی شود. اصلاح طلبانی که در خرداد 92 برآن شدند که 
در لحظات تاریخی و تغییر تاریخی غایب ماجرا نباشد حالا همچنان حامی حسن روحانی 
هستند و او را تنها گزینه خود می دانند حتی اگر به کنایه بگویند:»چاره ای جز حمایت از 
روحانی نداریم« .اجازه بدهید یک تعبیر دیگر درباره حسن روحانی به کار ببریم »او اقتضای 

زمانه و دوران ما شده است«.

آیا او رییس جمهور خواهد ماند ؟
این تحلیل حتما یک نوشتار سطحی خواهد بود اگر از آن نتیجه بگیریم که چون 
بازیگران سیاسی برای حمایت از روحانی به اکثریت رسیده اند پس او پیروز انتخابات 
اردیبهشت ماه است . باید به گذشته بازگردیم و بپرسیم » آیا همیشه اینطور بوده که 
خواست اهالی سیاست با جامعه یکی باشد ؟ آیا بازیگران سیاسی می توانند به تنهایی 
تکلیف انتخابات را مشخص کنند ؟« این درست همانجایی است که تحلیل اوضاع را 
با چالش مهمی مواجه می کند . آیا حسن روحانی همان سرمایه اجتماعی سال 92 
را به همراه دارد ؟ پاسخ این سوال بسیار سخت است آنهم برای رییس جمهوری که 
تقریبا هیچگاه در تمام این چند سال صدارتش برخلاف سلفش نخواسته که در قامت یک 
پوپولیست ظاهر شود . او به جامعه از زاویه ای متفاوت نگاه کرده است . او روزهای مهمی 
در پیش دارد . باید میوه برجام را بچیند تا درد مشترک جامعه یعنی »معیشت« را التیام 
بخشد . ساده ترش شاید این باشد :»مساله روحانی با بازیگران سیاسی حل شده او حالا باید 
از سیاست به جامعه بازگردد« . آیا پدیده دهه 90 می تواند همچنان اقتضای زمانه باشد ؟

قالیباف: با برجام موافقم

مذاکره هم شیوه ای از مبارزه است
شهردار تهران گفت: به عنوان یک خدمتگزار با برجام موافق هستم اما باید بدانیم که 

مذاکره هم شیوه ای برای مبارزه است.
محمدباقر قالیباف روز دوشنبه در اجتماع بسیجیان شهرداری تهران که در محل باغ 
موزه دفاع مقدس برگزار شد افزود: دشمنان ما همچنان در مسیر خود برای ایستادن در 
مقابل دین و استقلال ایران مصمم هستند گرچه شاید شیوه و روش آنها تغییر کرده باشد.

وی با تأکید بر ضرورت حرکت به سمت وفاق و همبستگی و دوری از سیاست زدگی 
خاطرنشان کرد: در دوران دفاع مقدس مشکلات زیادی وجود داشت و برغم سیاست 
زدگی درحوزه قدرت و ایجاد موانعی بر سر راه رزمندگان، هیچ گاه راهبردهای دفاعی و 
روحیه استقامت، مبارزه و جنگیدن با دشمن از بین نرفت. شهردار تهران با اشاره به اینکه 
رزمندگان با عقلانیت از سیاست بازی ها تبری می جسته و تنها مبارزه می کردند اظهار 
کرد: این امر موجب وحدت و انسجام در جبهه های حق علیه باطل شده بود. وی تصریح 
کرد: امروز شیوه و روش کار متفاوت است و باید باور داشته باشیم سیاست زدگی در عرصه 
قدرت برای چوب لای چرخ گذاشتن در مبارزه به شیوه های مختلف قابل مشاهده است.

قالیباف با تأکید بر اینکه باید بدانیم سنگر مبارزه کجاست گفت: امروز سنگر مبارزه در 
کارآمدی نظام جمهوری اسلامی و کارآمدی دین در اداره جامعه است. وی افزود: امروز 
سنگر مبارزه در خودسازی، برنامه ریزی و حل مشکلات اقتصادی و اجتماعی مردم است و 
باید این مساله مبنای کار قرار گیرد. شهردار تهران تصریح کرد: نباید اجازه بدهیم سیاست 
زدگی در قدرت مانع خدمت به مردم شود. وی گفت: عده ای می خواهند با ایجاد حاشیه 
و مشغله، ما را از خدمت به مردم بازدارند اما این را نمی دانند که با این اقدام آنها ما بیشتر 
کار و تلاش می کنیم. قالیباف یادآور شد: هیچ گاه از قدرت دشمن نگران نباشیم اما باید از 
ضعف ایمان هراس داشته باشیم. وی عنوان کرد: زندگی مردم زندگی سیاسی نیست بلکه 
زندگی مهربانی، تعامل، تفاهم، برادری،محبت و کمک به یکدیگر است و باید این موضوع 
را در جامعه پیش ببریم. شهردار تهران با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و جانبازان دوران 
دفاع مقدس گفت: خاطرات جنگ بسیار مهم است اما شناخت دقیق فلسفه، معرفت و ابعاد 
گفتمان دفاع مقدس از همه مهم تر است. وی اظهار کرد: فلسفه دفاع مقدس فلسفه عاشورا 

و غدیر است و ریشه در بعثت دارد.  



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir34نهج البلاغه، خطبه 109؛ دانشنامه قرآن حدیث: ج10، ص

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن روزنامه نگاران غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/36 طلوع آفتاب:5/58 اذان ظهر:11/57 اذان مغرب: 18/13

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ما ، درخت نبوّت و فرودگاه رسالت و مکان ت
آمد و شدِ فرشتگان و معدن های دانش و 

سرچشمه های حکمتيم
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اخبــار
در جلسه شورای شهر قم تصویب شد:

اجرای طرح حفاظتی 
در اطراف حرم مطهر

طرح پیشنهادی شورای تأمین استان برای اجرای سازه حفاظتی در اطراف 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( به تصویب شورای اسلامی شهر قم رسید.

طرح پیشنهادی شورای تأمین استان برای حفاظت اطراف حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س( شامگاه یکشنبه در جلسه علنی و رسمی شورای 
اسلامی شهر قم بررسی شد. نایب رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه این طرح توسط معاون سیاسی و امنیتی استاندار 
طی نامه ای ابلاغ شده است تا توسط شهرداری اجرا شود، اظهار داشت: در این 
طرح قرار است با فاصله ای 30 متری از حرم مطهر سازه ای ساخته شود که 

گیت های دائم بازرسی در آنجا مستقر شود.
ناصر رعیت پور با اشاره به اینکه ابتدا قرار بود دیوارهای بتنی ساخته شود، 
خاطرنشان کرد: با رایزنی هایی که شهرداری انجام داد قرار شد به صورت 

سازه های سبك آهنی و با اشکال مذهبی این طرح حفاظتی اجرا شود.
نائب رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: 
با توجه به برآورد هزینه ای که انجام شده است این طرح کمتر از 150 میلیون 
هزینه در بر خواهد داشت که مساعدت های استان هم به دنبال دارد. وی 
افزود: با توجه به نزدیك شدن به ماه محرم مقرر شده تا شهرداری این طرح را 
اجرا کند و سازمان برنامه و بودجه در اعتبارات استانی این مبلغ را تأمین کند.

حجت الاسلام آتش زر رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهر قم هم در توضیح این طرح گفت: حریمی قرار است ایجاد شود که وسیله 
نقلیه نتواند نزدیك حرم شود. مسگری رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت 
شورای اسلامی شهر قم نیز با بیان اینکه این طرح مصوب شورای عالی امنیت 
ملی است، خاطرنشان کرد: دولت باید در بحث هزینه های این طرح مساعدت 
لازم را انجام دهد. محمدرضا ملکی عضو کمیسیون حقوقی شورا هم با بیان 
اینکه باید به اطلاع مردم رسیده شود که این طرح تصمیم شورای شهر نبوده 
است، یادآور شد: با توجه به محدودیت هایی که برای مردم ایجاد می شود مردم 

باید مطلع شوند که بحث های امنیتی است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز با بیان اینکه بخشی از این طرح 
ایجاد حائل در دور تا دور حرم مطهر حضرت معصومه)سلام الله علیها( است، 
گفت: شهردار طی مکاتبه ای از شورای تأمین خواست اگر قرار است کاری 
انجام شود حتماً به شهرداری ابلاغ شود تا شهرداری بتواند مجوزهای لازم را 

بگیرد و بودجه آن در ردیف های شهرداری قرار گیرد.
سید امیر سامع مجری این طرح را شورای تأمین استان دانست و اظهار 

داشت: البته بحث اجرای این طرح توسط شهرداری دیده شده است.
حجت الاسلام روحانی رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم 
با بیان اینکه تصمیم اجرای این طرح با شورای تأمین استان بوده است گفت: 
با توجه به اینکه زیرساخت ها آماده نیست و مردم دچار مشکل می شوند چرا 
تبعات آن را ما بپذیریم. رعیت پور نائب رئیس کمیسیون امور زیربنایی در این 
باره تأکید کرد: شورای تأمین مصوبه ای در رابطه با اجرا از شورا نمی خواهد بلکه 
چون این طرح هزینه دارد این طرح را شورا تصویب می کند که شهرداری این 
هزینه را به عهده گیرد تا اعتبارات دولتی را سازمان مدیریت و برنامه ریزی به 
شهرداری اختصاص دهد. شهردار قم نیز با بیان اینکه این طرح به اصرار ما به 
شورا آمد، گفت: ما به دنبال این بودیم که منظر شهری در طرح های امنیتی 
دیده شود و قاعدتاً اگر منظر شهری قرار است دیده شود کمیسیون امور 

زیربنایی شورا باید درباره طرح نظر دهد.
سید مرتضی سقاییان نژاد همچنین تأکید کرد: اگر قرار است این طرح 
اجرا شود باید ردیف بودجه آن مشخص شود و استان اعتبار آن را تأمین کند.

در نهایت این طرح به تصویب اعضای شورای اسلامی شهر قم رسید.

تجلیل از برگزیدگان دومین جشنواره 
نمادهای شهری رضوی

مراسم اختتامیه دومین جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی برگزار و از 
برگزیدگان این جشنواره تجلیل به عمل آمد.

مراسم اختتامیه دومین جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی به عنوان 
یکی از بخش های جشنواره بین المللی امام رضا)علیه السلام( ظهر دیروز با 
حضور آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)علیهم 
السلام(، مدیرعامل بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا)علیهم السلام(، 
مدیران استان و جمعی از هنرمندان کشوری در سالن همایش های شهرداری 

قم برگزار شد.
دومین جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی در قالب جشنواره بین المللی 
امام رضا)علیه السلام( در محورهای توجه به ترویج فرهنگ قرآن و عترت 
ویژه امام رضا)علیه السلام(، موضوع انقلاب اسلامی، فرهنگ ایثار و شهادت ، 
نوآوری و خلاقیت در ایده پردازی ، روش های اجرایی و کاربرد مواد و مصالح 

جدید به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم برگزار شد.
در پایان این مراسم از برگزیدگان دومین جشنواره ملی نمادهای شهری 
رضوی و همچنین داوران این جشنواره تقدیر و به پنج نفر از شرکت کنندگان 

به قید قرعه سفر مشهد مقدس اهدا شد.

به منظور بازدید از خط تله سیژ:

»حسین فاکر« مسافر اتریش شد
در جلسه یکشنبه شب شورای اسلامی شهر قم، در خصوص اعزام یکی 
از اعضای شورای اسلامی شهر قم به همراه کارشناسان شهرداری برای بازدید 
از خط تله سیژ در کشور اتریش رأی گیری شد که حسین فاکر خراسانی به 

عنوان تنها کاندیدای این سفر، رأی آورد.
قائم مقام شهردار قم نیز در این جلسه از احداث و راه اندازی پروژه تفریحی 
تله سیژ در قم خبر داد.  ابراهیم معتمدی شامگاه یکشنبه در جلسه علنی 
و رسمی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به پیگیری اجرای مجموعه های 
تفریحی در شهر قم گفت: پس از اجرای پروژه سورتمه ریلی، پروژه تله سیژ را 

دنبال کردیم که در حال حاضر سه خط برای خرید آماده شده است.
وی با اشاره به اینکه دستگاه در حال حاضر در کشور اتریش قرار دارد 
اظهار داشت: باید دو نفر از کارشناسان شهرداری و یك نفر از اعضای شورا به 
کشور اتریش سفر کنند و خط را از نزدیك مشاهده کنند. قائم مقام شهردار 
قم خاطرنشان کرد: خط تله سیژ حدود 700 میلیون و اجرای آن نیز همین 
حدود هزینه خواهد داشت. رئیس سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم 
نیز در این جلسه در تشریح این پروژه ابراز داشت: سه خط تله سیژ در قم پیدا 
شده است که طول خط حدود 100 تا 1000 متر ، اختلاف ارتفاع آن حدود 
250 متر و دارای 150 صندلی است. پیام جوادیان ضمن تشریح توضیحات 
فنی این خط ابراز داشت: قرار است این خط در شب عید آغاز به کار کند و 

مکان آن را در مرحله نخست بوستان علوی در نظر گرفته ایم.

سرپرست سازمان قطار شهری قم خبر داد

اتمام دال نهایی ایستگاه مترو 
میدان مطهری تا 20 روز دیگر

سرپرست سازمان قطار شهری از اتمام دال نهایی ایستگاه متروی میدان 
مطهری تا 20 روز دیگر خبر داد.

دکتر علیرضا قاری قرآن گفت: با توجه به موقیعت و حساسیت ترافیکی 
میدان مطهری، سعی شده است تا طرح ترافیك کنونی آن میدان هر چه 

سریعتر به حالت عادی باز گردد و عمده حصارها برچیده شود.
وی با بیان پیشرفت حدود 80 درصدی دال نهایی ایستگاه مترو میدان 
مطهری بیان داشت: با کف سازی و آسفالت قسمت عمده روی دال نهایی 
ایستگاه مترو میدان مطهری، تا بیست روز دیگر دال نهایی این ایستگاه به پایان 
می رسد و مابقی عملیات عمرانی از طریق رمپ دسترسی به زیر دال نهایی در 

زیر زمین و بدون ایجاد مزاحمت برای مردم انجام خواهد شد.
سرپرست سازمان قطار شهری با اشاره به وضعیت مطلوب پیشرفت 
ایستگاه های فاز اول بهره برداری ابراز نمود: در فاز اول بهره برداری مترو، 
تکمیل ایستگاه های میدان مطهری)A9( و میدان کشاورز )A13( در اولویت 
قراردارند و این دو ایستگاه در فاز اول به صورت کامل تکمیل می شوند و مابقی 
ایستگاه های فاز اول )A14 ,A12 ,A11,A10( حداقل تا اتمام سازه نگهبان 
آنها و بیشتر تکمیل می گردد و به مرور زمان هر یك از آنها با تکمیل به صورت 

کامل و نصب تجهیزات به سیکل بهره برداری ، وارد می شوند.
قاری قرآن با ابراز تشکر از مردم شریف شهر قم بابت مشکلات ایجاد شده 
در بحث ترافیك ادامه داد: استفاده ازمنافع آتی پروژه های عمرانی مستلزم 
تحمل برخی سختی ها و دشواری های مراحل ساخت توسط مردم می باشد 
که پروژه مترو نیز ازاین قاعده مستثنی نیست و ما امید داریم با همیاری مردم 
و اهالی محترم بتوانیم در کوتاه ترین زمان ممکن با ساخت ایستگاه ها و اتمام 

مسیر بهره برداری از فاز اول این پروژه را رقم بزنیم.

قم - یکی از مراجع تقلید بر لزوم تکیه بر آیات قرآن و 
احادیث اهلبیت)ع( در منابر تأکید کرد و افزود: مبلغان دینی 

ترسی برای بیان حقایق نداشته باشند.
آیت الله العظمی جعفر سبحانی در نشست با مبلغان 
نخبه دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم که در دفتر این 
استاد برجسته حوزه برگزار شد، با اشاره به اینکه در جهان دو 
نوع مصلح وجود دارد، اظهار داشت: مصلحان بشری با نیت 
پاک وارد میدان می شوند و افکار خودشان را دارند و هرگز 

به مقام والا نسبت نمی دهند و بشریت بر آنها غالب است.
وی سقراط را مصداق مصلح واقعی دانست و گفت: این 
دانشمند مصلح به تمام معنا مصلح بود و برنامه ای نیز داشت 

اما برنامه او الهی نبود.
این مفسر قرآن کریم دو ویژگی مصلحان بشری را »عدم 
انتساب مطالب به وحی« و »عدم ماموریت به اجرا و تبلیغ از 
سوی خداوند« عنوان کرد و گفت: دانشمندانی نظیر افلاطون 
برنامه  که  هستند  وارسته ای  انسان های  الرئیس  شیخ  و 
اصلاحی دارند و عرضه می کنند، اما مأمور به تبلیغ نبودند و 

فقط مطالب خود را مطرح می کردند. 
این مرجع تقلید در ادامه با بیان اینکه مصلحان الهی 
مأموریت از جانب خدا دارند و برنامه های الهی را اجرایی 
می کنند، اظهار داشت: برنامه این مصلحان برگرفته از افکار 
خودشان نیست و هرچه دارند از مقام بالا می گیرند و مأمور 
به تبلیغ هستند و باید برنامه الهی را به هر قیمت در جامعه 
اجرا کنند و بشریت را نجات دهند و خدا پرستی را توسعه 

دهند. 
وی با تأکید بر اینکه مصلحان الهی وقتی دارای قدرت می 
شوند، مامور به اجرای برنامه الهی هستند، ابراز داشت: میان 
انبیاء الهی و مصلحان بشری دو تفاوت وجود دارد؛ مصلحان 
الهی مامور الهی هستند و افکار و برنامه های آنها برگرفته 

از خداست.
آیت الله سبحانی با بیان اینکه انبیاء الهی از سلاح تبلیغ 
برخوردار هستند، گفت: پیامبراکرم)ص( نیز مانند دیگر انبیاء 

الهی، افرادی را برای تبلیغ اعزام می کردند.
وی با قدردانی از تلاش مبلغان حوزه های علمیه، گفتند: 

مبلغان تبلیغ، مجریانی هستند که اگر پیامبراکرم)ص( در 
میان ما بود، همه این افراد را به تبلیغ اعزام می کردند.

قرآن و احادیث دوتکیه گاه مستحکم منبر باشد  
این استاد برجسته حوزه در ادامه به بیان ویژگی های 
خاص مبلغان پرداخت و اظهار داشت: برنامه منبر باید در 
راستای رسالت الله و تکیه گاه منبر به احادیث ارزشمند امام 
باقر)ع( و امام صادق)ع( باشد. وی با اشاره به اینکه از دانش 
دیگران نیز باید بهره برد، ابراز داشت: تکیه گاه ما باید سخنان 
امام صادق)ع( و امام باقر)ع( باشد؛ مبلغ در درجه نخست 
باید بخشی از آیات قرآن به خصوص در زمینه های احکام، 

اجتماع و مسائل حکومتی را حفظ باشد.

مبلغان باید زمینه ساز تحول درونی مخاطبان شوند
این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه مبلغ دین باید به گونه ای 
باشد که در پایان منبر، زمینه ساز تحول مستمع شده باشد، 
اظهار داشت: اگر مبلغ سخنرانی کند اما تحولی در فکر 
مستمع ایجاد نکند، وظیفه خود را به خوبی اجرا نکرده است.

وی بر لزوم تکیه بر آیات قرآن و احادیث اهل بیت)ع( در 
منابر تاکید کرد و افزود: بیان آیات قرآن، احادیث اهل بیت)ع( 
و نهج البلاغه نورانیتی به مجالس می دهد که دیگر کلمات 

فاقد این نورانیت هستند.

مبلغان از دردهای جامعه آگاهی داشته باشند
آیت الله سبحانی شرط تأثیر تبلیغ مبلغان را داشتن 
چشم و گوش باز عنوان کرد و گفت: مبلغان باید جامعه را 
شناخته، درد را درک کرده و دارو را از میان مبانی قرآن مجید 
و احادیث انتخاب کنند. وی با تأکید بر اینکه امروز باید نسبت 
به مشکلات جامعه آگاهی داشت، ابراز داشت: نباید مسائلی 
مطرح شود که برای ما محل ابتلا نیست؛ استفاده از نسخه 

قرآن، حدیث و کلمات علما منبر را موثر می کند.
این استاد برجسته حوزه با قدردانی از اقدامات تبلیغی 
حجت الاسلام والمسلمین قرائتی، گفت: این شخصیت 
ارزشمند هنوز هم بعد از 30 سال، مورد توجه است چرا که 

بر قرآن و حدیث تکیه می کند و درد و درمان را شناخته 
است و حالت بیان و سخنرانی ایشان برای مردم جاذبه دارد.

وی یکی دیگر از ویژگی های مبلغان را خشیت از خداوند 
عنوان کرد و گفت: مبلغان بر روی منابر مبادا سخنی بگویند 
که برخلاف رضای خدا باشد. آیت الله سبحانی عدم ترس از 
افراد برای بیان حقایق را به عنوان یکی دیگر از ویژگی های 
مبلغان برشمرد و اظهار داشت: البته نباید با آبروی کسی بازی 
کرد اما نباید این مسائل ما را از گفتن حق بازبدارد؛ حق را باید 

بیان کرد و خشیت فقط برای خداست.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بر لزوم بهره گیری 
مبلغان از کتاب سفینه البحار شیخ عباس قمی تاکید کرد 
و گفت: این اثر، کتاب مختصری است که متناسب با هر 
موضوع، آیه و روایت گردآوری کرده است و طلبه را از یک 

چمدان کتاب بی نیاز می کند.

لزوم آگاهی مبلغان از دانش های بشری
آیت الله سبحانی همچنین بر ضرورت آگاهی مبلغان از 
دانش های بشری به خصوص در زمینه های جامع شناسی، 
روان شناسی و سیاست های جهانی تأکید کرد و اظهار 
داشت: امروز کسانی که در مجالس حضور پیدا می کنند، از 
جامعه، سیاست و علوم روز آگاه هستند و بیانات مبلغان نباید 

ضداین مسائل باشد؛ مبادا کلمات ما ضدعلوم عقلی باشد.
وی فتوای یکی از مفتیان سعودی مبنی بر اینکه زمین 
مسطح است را یک رسوایی دانست و گفت: این مفتی 
سعودی گفته »زمین کروی نیست و هرکسی بگوید زمین 
کروی است کافر و مرتد می باشد«؛ چرا نباید مفتی کشوری 
که مدعی خادم الحرمین شریفین است تا این میزان از علوم 
روز ناآگاه باشد. این مرجع تقلید، ضرورت مطالعه را به عنوان 
یکی از دیگر ویژگی های لازم مبلغان عنوان کرد و افزود: بنده 
از مرحوم فلسفی شنیدم که گفت »برای هر منبر، هشت 
ساعت مطالعه می کنم«؛ مرحوم فلسفی هیچگاه بی مطالعه 
به منبر نمی رفت و همین مسئله سبب شده بود که در تهران 

منبر زنده ای داشته باشد.

منبر باید حسینی باشد
آیت الله سبحانی در بخش دیگری از سخنان خود با 
تأکید بر اینکه منبر ما باید منبر حسینی باشد، گفت: مبادا 
منبر را به جایی برسانیم که از اهلبیت)ع( نامی برده نشود؛ 
درخت اسلام را خون امام حسین)ع( و یارانش سیراب کرد؛ 

حتما باید از حضرت سیدالشهدا)ع( نام برده شود.
وی با تاکید بر اینکه نباید شکل منبر را تغییر داد، گفتند: 
منبر ما باید منبر حسینی باشد؛ البته باید تابع جریان روز نیز 
بود و حتما باید تغییراتی نیز داشت اما محتوا و پایه همانند 

گذشته باشد.

خاطره ای از تأکید امام خمینی)ره( به تبلیغ دین
استاد برجسته حوزه به خاطره ای از امام خمینی)ره( اشاره 
کرد و گفت: بنده در ماه مبارک رمضان قصد منبر رفتن 
داشتم اما به امام راحل)ره( گفتم این منبرها ما را از درس 
خواندن  بازمی دارد؛ ایشان خیلی تعجب کردند و گفتند 

»برای روحانی وظیفه و تکلیفی بالاتر از تبلیغ نیست«.
این مرجع تقلید در پایان خاطرنشان کرد: درس های 

اخلاق امام خمینی)ره( انسان را متحول می کرد.

آیت الله سبحانی:

مبلغان ترسی برای بیان حقایق نداشته باشند

استاندار قم با اشاره به تلاش دشمنان برای نا امن کردن 
قم گفت: مشارکت  استان  به خصوص  و  اسلامی  ایران 
بسیار خوب مردم موجب ثبات و امنیت کشور و استان 

شده است.
سید مهدی صادقی در جلسه شورای معاونان استانداری 
قم طی سخنانی ضمن بزرگداشت هفته دفاع مقدس افزود: 
رشادت و پایمردی مردم ایران در جنگ هشت ساله تحمیلی 
موجب اقتدار و صلابت نظام اسلامی و پیروزی در مقابل 

دشمن بعثی گردید.
استاندار قم با بیان این که دشمن طی دهه های اخیر در 
صدد ضربه زدن به جمهوری اسلامی بوده است، تلاش گروه 
های تکفیری برای نا امن کردن ایران اسلامی را مورد توجه 
قرار داد و بیان کرد: حضور همه جانبه مردم و مشارکت فعال 
ایشان همواره به عنوان یک عامل مهم در تامین امنیت کشور 

و به خصوص استان قم حائز اهمیت بوده است.
وی با اشاره به این که در چنین شرایطی مهمترین وظیفه 

مسئولان خدمت رسانی به مردم و تلاش برای رفع مشکلات 
آنهاست افزود: پاسخگویی در قبال مسائل مردم از مباحث 
مهمی است که باید توسط مسئولان دستگاه های اجرایی 

بیش از پیش مورد توجه قرار بگیرد.
صادقی با تاکید بر ضرورت پرهیز مدیران از پرداختن به 
مسائل حاشیه ای خاطرنشان کرد: ارائه برنامه ها و گزارش 
و  پاسخگویی  افزایش  در  مطبوعات  و  مردم  به  عملکرد 

مسئولیت پذیری مدیران موثر خواهد بود.

الهام ارجمند، عضو شورای اسلامی شهر قم در نطق 
پیش از دستور جلسه شامگاه یکشنبه استعفا کرد.

شورای  مستقل  عضو  دو  از  یکی  که  ارجمند  الهام 
اسلامی شهر قم است که عضویت در کمیسیون فرهنگی 

اجتماعی شورا را به عهده دارد.
در جریان انتخابات هیئت رئیسه سال چهارم شورای 
اسلامی شهر قم، الهام ارجمند یکی از معترضان نحوه رأی 

گیری بود.
وی معتقد بود تصمیم گیری درباره انتخابات هیئت 
رئیسه و کمیسیون ها بیرون از شورا انجام شده و به همین 
خاطر او و یکی دیگر از اعضا در رأی گیری ابتدایی، برای 

هیچ کمیسیونی رأی نیاورده اند.
نامه این عضو شورای اسلامی شهر قم در زمینه عزل 
معاون  کردن  جایگزین  و  شهری  قطار  سازمان  رئیس 
فضای  در  گذشته  روزهای  در  هم  آن  جای  به  شهردار 

مجازی مطرح شده بود.
شورای  یکشنبه  شامگاه  جلسه  در  ارجمند  الهام 
اسلامی شهر قم در نطق پیش از دستور راجع به این نامه 

توضیحاتی داد.
وی با اشاره به اینکه سؤال از شهردار، حق هر عضو 

شورای اسلامی شهر است گفت: این سؤال باید پاسخ داده 
می شد و چه بسا با جواب مختصر و مفید قانع می شدم.

این عضو شورای اسلامی شهر قم با اشاره به نامه رئیس 
شورای شهر به خودش درباره انتشار این سؤال از شهردار 
اظهار داشت: ریاست شورا بدون نظر اعضا مبادرت به طرح 
سؤال از سؤال من کرده تا با این کار شهردار را از پاسخ 

منصرف کنند.
وی ادامه داد: این گونه تصمیم های انفرادی که در سر 
برگ شورا و از طرف ریاست صادر می شود خارج از اتفاق 
نظر اعضای محترم صورت پذیرفته و در بیرون از مجموعه 

تصمیم سازی می شود.
ارجمند افزود: در نامه ای به امضای ریاست محترم که 
بدون هیچ استناد قانونی صادر به این جانب ابلاغ شد، اقدام 
بنده را تشویش اذهان عمومی و رسانه ای شدن سؤال از 

شهردار را جرم دانستند.
وی بیان کرد: به خاطر نمی آورم که این نامه را که حق 
قانونی من بوده، خود منتشر کرده باشم اما اگر این موضوع 

هم شده بود جرم نبود.
این عضو شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه اگر سؤالی 
بر اساس ضوابطی مطرح می شود مسئولی که مخاطب آن 

است باید پاسخ دهد افزود: این موضوع بر کسی که دارای 
حداقل اطلاعات حقوقی باشد پوشیده نیست اما در این 

مورد سؤال کننده مورد سؤال قرار گرفته است.
اعضای کمیسیون ها  که  در جلسه ای  داد:  ادامه  وی 
مشخص شدند، ریاست محترم در نامه ای سؤال برانگیز 
انتظار دانسته اند و به  از  بنده را عجیب و دور  اظهارات 
در  تعجیل  و  تأخیر  غیبت  حضور  از  گزارشی  پیوست 
جلسات شورا را به این جانب گوشزد و عدم رأی اعضای 

شورا را به رفتار بنده نسبت داده اند.
ارجمند با طرح این پرسش که این نحوه نامه نگاری 
و این نوع برخورد بی سابقه با یکی از اعضای شورا دور از 
انتظار نیست؟ گفت: اگر عدم انتخاب بنده در کمیسیون ها 
محصول این اعتقادات باشد چرا برخی اعضای شورا که 
بالاترین نظم را داشته اند در پایین ترین رتبه انتخاباتی قرار 
گرفته اند اما دیگران که در سمت های مختلف بوده اند، در 

بالاترین مرتبه قرار گرفته اند.
وی با بیان اینکه سرسختانه تلاش می کنم تبعات شغلم 
کانون خانواده ام را دچار اختلال نکند، استعفای خود را 
تقدیم رئیس شورا کرد تا هیئت رئیسه درباره آن تصمیم 

بگیرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
گفت: یکی از مشکلات ما در قم این است که مسؤلین استان 

باور ندارند محور توسعه در قم صنعت گردشگری است.
عیسی رضایی در مراسم گرامیداشت روز جهانگردی 
که پیش از ظهر دوشنبه در سالن همایش هتل ونوس 
برگزار شد، با اشاره به اینکه شعار سازمان جهانگردی امسال 
»گردشگری برای همه و همه برای گردشگری« است، اظهار 
داشت: تأکید و توجه سازمان جهانگردی در سال جاری به 
معلولان است. وی گفت: توجه به معلولان جسمی و ذهنی 
برای این است که این افراد هم همانند همه بتوانند از صنعت 

گردشگری استفاده کنند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
افزود: بر طبق سند چشم  انداز 20 ساله کشور ما باید به 

سمتی حرکت کنیم که حداقل سالانه 20 میلیون توریسم 
و گردشگر وارد کشور شود در حالی که در سال 94 تنها 5 

میلیون و 200 هزار نفر به ایران سفر کردند.
وی با اشاره به اینکه ایران دهمین کشور جهان از نظر 
جاذبه های گردشگری است، ادامه داد: نیازمند آماده سازی 
زیرساخت ها و تبلیغات جهانی برای رونق این صنعت هستیم.

رضایی تصریح کرد: از گردشگرانی که سالانه به کشور 
سفر می کنند نزدیک به 90 درصد آنها گردشگران مذهبی 
هستند و بیش از 2 هزار نفر از آنها به شهر قم سفر می کنند.

وی با اشاره به باور نداشتن مسئولان و سازمان های استان 
به اینکه محور توسعه در قم صنعت گردشگری است، عنوان 
کرد: در حالی که بسیاری از کارخانجات تعطیل و یا نیمه 
تعطیل هستند اما در صنعت گردشگری هیچ تعطیلی و 

ورشکستگی نداشته ایم و این نیاز به حمایت دارد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
به لزوم افزایش هماهنگی و باور توریستی بودن شهر قم در 
میان مسئولین توسط استانداری، گفت: بیش از 65 درصد 
درآمد مربوط به خدمات است که از این میان نیز بخش 

زیادی از آن به ارائه خدمات گردشگری مرتبط است.
وی با بیان اینکه سالانه حدود 20 میلیون زائر به قم وارد 
می شوند، ابراز داشت: باید آمادگی پذیرایی به بهترین  نحو 
از این تعداد زائر را داشته باشیم و این پذیرایی باید اسلامی 

و مورد قبول باشد.
رضایی گفت: باید رفتار و نوع برخورد و فرهنگ را در 
پذیرایی با مهمانان و تأسیسات گردشگری به روز نماییم که 

لازمه این کار مطالعه و آموزش در این زمینه است.

استاندار قم:

امنیت استان قم مرهون مشارکت عموم مردم است

در اعتراض به تصمیم سازی های بیرون از شورای شهر

»الهام ارجمند« استعفا کرد

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

مسؤلین باور ندارند که محور توسعه در قم صنعت گردشگری است

نامحــرمانه 

گزارش ویژه

پیشنهاد مقتدی صدر دربارۀ آزادسازی موصل
رهبر جریان صدر عراق پیشنهاد کرد حفظ امنیت استان الانبار به نیروهای او معروف به "گردان های 
صلح" واگذار شود. به گزارش العالم "مقتدی صدر"، رهبر جریان صدر عراق، در پاسخ به سوالاتی دربارۀ 
تقسیم استان الانبار به چند استان کوچک تر، گفت: هرچند این موضوع، به مردم موصل مربوط می شود، 
اما من آن را پیشنهاد نمی کنم. رهبر جریان صدر، دربارۀ برخی مخالفت ها با مشارکت بسیج در عملیات 
آزادسازی موصل گفت: از نظر من نیز، ضروری است که آزاد کنندۀ موصل، تنها ارتش و نیروهای امنیتی 
رسمی باشند.. مگر این که بسیج، تحت چارچوبی دیگر قرار گیرد که در آن صورت، این، موضوعی دیگر 
خواهد بود. وی همچنین مشارکتِ گردان های صلح در عملیات آزادسازی موصل را منوط به چندین 
شرط دانست که از میان آن ها به "درخواست مردم موصل برای شرکت گردان های صلح در عملیات 
آزادسازی این شهر، دخالت نکردن نیروهای اشغالگر در این عملیات، هماهنگی کامل با نیروهای امنیتی" 
اشاره کرد. صدر همچنین پیشنهاد کرد: می توان الانبار را به گردان های صلح سپرد تا امنیت آن را به 
دست گیرند، آن گاه نیروهای رسمی، به موصل گسیل شوند. گفتنی است که فرماندهی بسیج عراق پیش 
از این تاکید کرده بود که نیروهای بسیج، نخستین شرکت کنندگان اصلی در عملیات آزادسازی شهر 

موصل خواهند بود.

واژگونی مرگبار خودرو در اتوبان قم - تهران
رییس مرکز فوریت های پزشکی استان قم، از واژگونی یک دستگاه خودرو پراید در اتوبان قم – تهران 
که منجر به کشته شدن یک تن و مصدومیت 2 تن دیگر شد، خبر داد. محمدرضا حسنی با اعلام این 
خبر افزود: عصر روز یکشنبه بر اثر واژگونی یک دستگاه پراید در اتوبان قم - تهران متأسفانه یک جوان 28 
ساله جان خود را از دست داد. وی اضافه کرد: این واژگونی که در کیلومتر 45 اتوبان رخ داد، 2 مجروح 
بدحال نیز داشت که ابتدا توسط عوامل اورژانس زمینی مورد کمک های اولیه قرار گرفتند. رییس مرکز 
فوریت های پزشکی استان قم، اظهار کرد: به دلیل بد حال بودن این دو مصدوم، بالگرد اورژانس 115 قم 

به پرواز در آمد و اقدام به انتقال آنها به بیمارستان شهید بهشتی قم کرد.

پاسخ روحانی به »نامه محرمانه« جامعه مدرسین
رئیس  جمهور پاسخ نامه محرمانه جامعه مدرسین به خود را از طریق فرستاده  ویژه اش داد. به نظر می 
رسد، هدف اصلی سفر اخیر نهاوندیان رئیس دفتر و فرستاده ویژه رئیس جمهور به قم، دیدار با اعضای 
جامعه مدرسین و تقدیم نامه حجت الاسلام روحانی در جواب نامه اعضای این جامعه بود. گفته می شود 
با توجه به محرمانه بودن نامه جامعه مدرسین و پاسخ حجت الاسلام روحانی متن این نامه منتشر نخواهد 
شد. آیت الله محسن فقیهی عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تائید خبر پاسخ روحانی به نامه جامعه 
مدرسین گفت که در جلسه مشترک، آقای نهاوندیان به نمایندگی از رئیس جمهور پاسخ نامه ما را داد و 

سپس مباحثی در این باره بحث و تبادل نظر شد.

نخست وزیر ژاپن به روحانی چه گفت؟
وزیر دادگستری گفت: عربستان سد سبیل الله و شر به پا کرده و گفته بود به حجاج ایرانی ویزا نمی 
دهیم و از کشور ثالت وارد عربستان شوند و اجازه پرواز به آنان نمی دهیم بعد می آیند در دنیا وانمود می 
کنند که جمهوری اسلامی ایران مانع رفتن حجاج به حج امسال شد. حجت الاسلام والمسلمین مصطفی 
پورمحمدی ادامه داد: طوری که شینزو آبه نخست وزیر ژاپن در دیدار با آقای روحانی به او گفته بود چرا 
مانع از رفتن حجاج ایرانی به حج شدید؟ پورمحمدی تاکید کرد: قرار نیست حجاج ما با خفت، تحقیر، دون 

پایه ای و توسری خوردن به حج بروند.

تکذیب خبر استعفای مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی خبر استعفای خود را کذب محض دانست. در پی انتشار خبر استعفای 
حسین مؤمنی موحد از سمت مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی در یکی از رسانه ها و همچنین کانال های 
شبکه ی اجتماعی تلگرام، وی صحت خبر مذکور را تکذیب کرد. مدیر عامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری 
قم با خلاف واقع دانستن مطالب عنوان شده از قول وی بر اقدام در جهت پیگیری های حقوقی از طریق 
مراجع قانونی تأکید کرد و گفت: شکایت از رسانه منتشر کننده این خبر در اسرع وقت انجام خواهد گرفت.

قلیان های میوه ای جمع آوری نمی شوند!
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: مسائل فرهنگی دکمه ای نیست که با یک اشاره به طور کامل اجرا 
شود، طرح جمع آوری قلیان مانند بستن کمربند ایمنی نیاز به فرهنگ سازی دارد. ایرج حریرچی در 
خصوص طرح جمع آوری تنباکوهای میوه ای از اماکن عمومی، گفت: اماکن عمومی تعریف دارد و نحوه 
نظارت بر آنها مشخص است مثلًا ما هیچ گاه ادعا به جمع آوری قلیان ها از سطح پارک ها نکرده ایم زیرا 
ارگان مسئول باید اقدامات لازم را با توجه به مصوبه انجام دهند البته نظارت مستقیم در این طرح بر 

عهده ما است.

نیکوتین برای مغز مفید است!
نیکوتین جدا از فرآورده های مضر تنباکو می تواند مزایای محافظتی برای مغزهای در حال پیر شدن 
داشته و حتی از بیماری آلزایمر یا پارکینسون نیز جلوگیری کند. البته هنوز به تحقیقات بیشتری در این 
زمینه نیاز بوده و محققان در مورد مصرف این ماده هشدار داده  و گفتند که منظور آن ها از مصرف نیکوتین، 
به شکل سیگار و سایر دخانیات نبوده بلکه قصد دارند از آن به اشکال دیگر در حالت دارویی استفاده کنند.

افزایش نرخ کرایه اتوبوس همچنان در ابهام!
پس ازاینکه در روزنامه یکشنبه ایمان گزارشی از افزایش 32 درصدی نرخ کرایه اتوبوس در شهر قم 
منتشر شد، تعداد زیادی از همشهریان در تماس با دفتر روزنامه یا در قالب ارسال پیامک و غیره، پیگیر 

نتیجه تصمیم هیئت حل اختلاف استان در خصوص این مصوبه بودند.
به گزارش ایمان، مصوبه افزایش 32 درصدی کرایه اتوبوس پس ازاینکه در کمیته تطبیق فرمانداری رد 
شد، مجدد به صحن علنی شورا بازگشت و اعضای شورای اسلامی شهر قم بر این مصوبه خود اصرار کردند 
و این مصوبه راهی هیئت حل اختلاف استان قم شد. هیئتی که اعضای آن استاندار، مدیرکل دادگستری، 

دو نفر از نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی و یک نفر نماینده شورای اسلامی استان می باشند.
پیگیری های مکرر خبرنگار ایمان از اعضای این هیئت، بی نتیجه ماند، تماس های مکرر خبرنگار ایمان 
با »بهشتی« معاون عمرانی استاندار به عنوان دبیر این هیئت پس از چند بوق آزاد! با پیام »برقراری ارتباط 

با مشترک موردنظر مقدور نمی باشد« بدون پاسخ باقی ماند.
امیرآبادی فراهانی: بیمارستانم، از »بهشتی« بپرس

امیرآبادی فراهانی یکی از نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی و عضو هیئت حل اختلاف استان 
قم نیز پس از تماس های مکرر خبرنگار ایمان و عدم پاسخگویی به تلفن همراه، در قالب پیامک اعلام کرد 
که »با سلام، نمی توانم صحبت کنم، برایم پیام بفرست!« بعدازاینکه در قالب پیامک وی از کم و کیف 
ماجرا مطلع شد، در قالب پیامک دیگری اعلام کرد که »من بیمارستان هستم، نمی توانم جواب بدهم، از 

آقای بهشتی بپرس!«
ذوالنور: می دانم ولی نمی گویم!

اما مجتبی ذوالنور دیگر نماینده قم به تماس تلفنی خبرنگار ایمان پاسخ داد و گفت که فعلا در 
حال رانندگی است و نمی تواند صحبت کند، ولی وقتی با اصرار خبرنگار ایمان مواجه شد، اعلام کرد که 
»متاسفانه با تاخیر رسیدم و ترجیح می دهم که نتیجه جلسه از زبان سخنگوی هیئت حل اختلاف اعلام 
شود«. وی تصریح کرد: در خصوص موضوع افزایش قیمت کرایه اتوبوس دو جلسه در هیئت حل اختلاف 
بحث شد که در جلسه اول که بنده حضور داشتم با این افزایش مخالفت کردم، ولی در جلسه دوم بنده 
حضور نداشتم و با تاخیر رسیدم. ذوالنور با تاکید بر اینکه از نتیجه جلسه هیئت حل اختلاف اطلاع دارد، 

بیان داشت: ترجیح می دهم که خود آقایان نتیجه جلسه را اعلام کنند، بنده دفاعی از این موضوع ندارم.
وی ادامه داد: بنده با افزایش قیمت کرایه اتوبوس مخالف هستم چراکه معتقدم افرادی که از این 
وسیله نقلیه استفاده می کنند غالبا قشر ضعیف جامعه هستند و نمی توانند این افزایش قیمت را بپردازند.

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: استدلال آقایان برای افزایش کرایه اتوبوس این بود که 
32 درصد افزایش قیمت زیادی نیست و با تخفیف در کارت های الکترونیکی به مردم کمک خواهد شد، 
چراکه استفاده از کارت های الکترونیکی، نظارت بر اتوبوسرانی را قابل کنترل تر می کند. وی بیان داشت: 

بنده در جریان جزئیات بحث جلسه دوم نبودم و در رای گیری هم شرکت نکردم.
مردم همچنان منتظر اعلام نتیجه

به نظر می رسد، به دلیل تبعات منفی که افزایش نرخ کرایه اتوبوس در بین عموم جامعه به خصوص 
قشر ضعیف به دنبال خواهد داشت، هیچ مسئولی تمایل به اعلام نتیجه نهایی و تصمیم هیئت حل 
اختلاف استان قم در این خصوص نداشته باشد. به هر صورت مردم همچنان منتظر اعلام نتیجه تصمیم 
هیئت حل اختلاف در خصوص این مصوبه هستند. مصوبه ای که در صورت تصویب، دود آن تنها به چشم 
قشر ضعیف و کم درآمد جامعه خواهد رفت. روزنامه ایمان در روزهای آینده از تصمیم نهایی این هیئت در 

خصوص مصوبه افزایش 32 درصدی نرخ کرایه اتوبوس در قم گزارش خواهد داد.

معاون امور هماهنگی زائرین استانداری قم با بیان اینکه بیش از 50 درصد کالاهای 
مذهبی و زیارتی چینی است، گفت: واحدهای صنعتی باید کالای مورد نیاز زائران و 

مسافران را تولید کنند.
یونس عالی پور پیش از ظهر دوشنبه در مراسم گرامیداشت روز جهانی گردشگری که 
در سالن همایش ونوس قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت اقتصاد مقاوتی، گفت: یکی از 

مواردی که اقتصاد مقاومتی می تواند در آن تجلی یابد صنعت گردشگری است.
وی با اشاره به 23 میلیون زائر، 80 میلیون تردد و 24 میلیون خوردو که سالانه به قم 

وارد می شوند، گفت: این ظرفیت بسیار خوبی است که باید از آن به خوبی استفاده شود.
معاون امور هماهنگی زائرین استانداری قم افزود: محور توسعه در قم صنعت گردشگری 
زیارتی و مذهبی است و برای اینکه بتوانیم صنعت گردشگری را توسعه دهیم ابتدا باید 
صنعت ایرانگردی را ترویج نماییم. وی با بیان اینکه باید جاذبه های گردشگری و گویش های 
محلی کشور را معرفی کنیم، افزود: حدود 10 هزار تخت اقامتی در قم وجود دارد این در 

حالی است که اکنون نیازمند 5 برابر این تعداد هستیم.
عالی پور با بیان اینکه بیش از 50 درصد کالاهای مذهبی و زیارتی چینی است، ادامه 
داد: باید واحدهای صنعتی را به سمتی ببریم تا کالاهای مورد نیاز زائران و مسافرانی که به 

قم وارد می شوند را تولید کنند.
وی گفت: در کارگروه اقتصاد مقاوتی و با تشکیل  کمیته فنی گردشگری امیدواریم 
مشکلات رفع و با همکاری مرکز تحقیقات مجلس و تشکیل کمیته زیارت راه برای 

همکاری بانک ها و نیز ورود بخش خصوصی بیش از پیش فراهم شود.
معاون استاندار قم تصریح کرد: عقیده داریم که قم علاوه بر مرکز گردشگری مذهبی 
مرکز گردشگری معرفتی نیز هست. وی به استفاده صحیح از جاذبه های گردشگری تأکید 

کرد و افزود: کویر و دریاچه نمک نعمت و ظرفیت خوبی در این حوزه برای قم است.
عالی پور گفت: با رونق و توسعه صنعت گردشگری امیدواریم در آینده اشتغال ما بر 

اساس گردشگری مذهبی و معرفتی شکل بگیرد.

معاون استاندار قم:

بیش از 50 درصد کالاهای مذهبی و زیارتی چینی هستند

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه 

مالیات بر ارزش افزوده دوره 

تابستان 95 از طریق  سامانه
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سال جاری می باشد. 

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی


